
روزنامه
9 خرداد 1401  28 شوال1443 30 می2022  شماره 5509  سال بیست و پنجم  3000 تومان دوشنبه 

دستور صریح رئیس جمهور:

 ساختمان های ناایمن فوری 
شناسایی و مقاوم سازی شوند

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان قم:

۲ هزار و ۷۸۵ قرارداد صنعتی در استان قم ثبت شده است

رئیس جمهور به وزیران کشور و راه و شهرسازی دستور 
داد با فوریت سازه های ناایمن را در سطح کشور شناسایی 
و صاحبان آنها را مکلف به مقاوم سازی این سازه ها کنند.  
آیت الله سید ابراهیم رئیسی در جلسه روز یکشنبه هیأت 

دولت، با تسلیت مجدد به مردم خوزستان بخصوص مردم 
شریف آبادان و خانواده های داغدیده در این سانحه، گفت: 
نخستین  از  و  است  کشور  مهم  استان های  از  خوزستان 
ویژه  استاندار  خوزستان  برای  دولت  کار  به  آغاز  روزهای 
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مدیرکل محیط زیست استان قم :

وضعیت کانون های فعال تولید
 گرد و غبار قم نامطلوب است 

این کانون ها سالانه ۱۳ هزار تن گرد و غبار تولید می کند 
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فرمانده انتظامی استان قم خبرداد:

دستگیری سارقان بنزین خط لوله فرآورده های نفتی

مدیرکل محیط زیست استان قم بابیان اینکه  وضعیت 
کانون های فعال تولید گرد و غبار قم نامطلوب است گفت: 
روزهای پاک استان از ابتدای امسال تا هفته اول خردادماه 

ناسالم  کاملا  روز   ۱۵ و  است  کاهش  روبه  تندی  شیب  با 
با  هوا  آلودگی  نظر  از  اکنون  هم  قم  و  بوده  خطرآفرین  و 
شرایطی روبه رو است که طی سال های گذشته هیچ وقت 

تولیت آستان مقدس حضرت فاطمه معصومه)س( 
با بیان اینکه ناظران باید پاسخ دهند که چرا نظارت 
نکردند و گذاشتند این فاجعه رخ دهد، تاکید کرد: 

باید برخورد شدیدی با متخلفان این حادثه شود. 
حضرت  مقدس  آستان  خبری  پایگاه  گزارش  به 
معصومه)س(، آیت الله سیدمحمد سعیدی به حادثه 
فرو ریختن ساختمان متروپل آبادان پرداخت و اظهار 
کرد: معنی عزای عمومی این نیست که انسان فقط 
تاسف بخورد و اظهار غم و ناامیدی کند بلکه مجلس 

عزا مجلس عبرت آموزی است.

تولیت آستان مقدس حضرت فاطمه معصومه)س( 
با بیان اینکه ناظران باید پاسخ دهند که چرا نظارت 
نکردند و گذاشتند این فاجعه اتفاق افتد، اضافه کرد: 
در نظام اسلامی هیچ مسئولی حق تخلف از قوانین را 
ندارد و اگر این کار را کرد علاوه بر اینکه در پیشگاه خدا 
مسئول است به شدت باید با او برخورد شود تا درس 

عبرتی برای دیگران شود.
وی با بیان اینکه حادثه غمبار آبادان عبرت هایی را 
برای ما دارد، افزود: در ساخت و سازهای غیر مجاز 
در مرحله اول خود مالک و پیمانکار مقصر هستند که 

اصرار می کنند خلاف قانون رفتار کنند و در مرحله 
بعد افرادی مقصر هستند که به آنها مجوز می دهند که 

شرعا حرام است و ضامن هستند.
کرد:  تصریح  کرامت  بانوی  مقدس  آستان  تولیت 
افرادی که باید نظارت می کردند باید پاسخ دهند که 
چرا نظارت نکردند و گذاشتند این فاجعه اتفاق افتد؛ 
بنابراین مجلس عزای عمومی یعنی اینکه به این نکات 

توجه کنیم.
وی گفت: این نظام، نظام جمهوری اسلامی است 
و دستگاه های مربوطه باید به وظیفه شرعی و قانونی 
خود عمل کنند و اگر عمل نکنند هم به خود و هم به 

نظام ضرر می زنند.
سعیدی ادامه داد: ما باید عبرت بگیریم که عاقبت 
فردی که با تخلف به دنبال مال اندوزی بود چه شد و آیا 
به مال و هدفی که دنبالش بود رسید یا خیر؟ بنابراین 
باید همیشه خدا را در نظر بگیریم و مصلحت نظام را 

در نظر بگیریم.
حق  مسئولی  هیچ  اسلامی  نظام  در  افزود:  وی 
تخلف از قوانین را ندارد و اگر این کار را کرد علاوه بر 
اینکه در پیشگاه خدا مسئول است به شدت باید با او 

برخورد شود تا درس عبرتی برای دیگران شود.
برج دوقلوی متروپل در مرکز شهر  از  بخش هایی 
 ۱۴۰۱ خرداد  دوم  دقیقه   ۴۰ و   ۱۲ ساعت  آبادان 
ریزش کرد که تا امروز پیکر ۲۹ نفر از زیر آوار خارج 

شده است.

تولیت آستان مقدس حضرت فاطمه معصومه)س( تاکید کرد:

لزوم برخورد شدید با متخلفان فاجعه متروپل 
ریزگردها و دلیل

 وقوع این پدیده 
پدیده ریزگردها یک پدیده طبیعی نیست بلکه نتیجه وجود 
 ـترکیه ای برای در گیر  یک استراتژی مشترک صهیونیستی 

کردن کشورهای محور مقاومت با کم آبی و قحط سالی و در نهایت نابودی زیر ساختارهای 
توسعه عمرانی در این کشورها است.

بیش از یک دهه است که منطقه غرب اسیا بویژه ایران و عراق در گیر پدیده مخرب و 
ویرانگری به نام ریزگردها است که به دلیل گمانه زنی های غیر واقع، علت وقوع این پدیده 

همچنان در هاله ای از ابهام و بدون پاسخ باقی مانده است.
اما یک تحلیل دقیق مبتنی بر یک سلسله گزارش های میدانی نشان میدهد که عامل 
انسانی که منجر به تغییر عمدی و هدفمند اکو سیستم محیطی شده به بروز این پدیده خطر 

ناک که با هدف توقف توسعه پایدار در محور مقاومت صورت می گیرد، منجر شده است.
سوالی که همواره در اذهان متبادر می شود این است که اگر این ریزگردها نتیجه طبیعی 
متغیرات اقلیمی وکاهش نزولات اسمانی است چرا اراضی اشغالی فلسطین در گیر این 

ریزگردها نیست؟
واقع امر این است که طرح استفاده از اب به عنوان عامل فشار برای تحت تاثیر قرار دادن 
کشورهای عربی و اسلامی در محیط موسوم به " هلال خصیب" که ایران، عراق و سوریه را 

شامل می شود، از ۳ دهه گذشته توسط صهیونیستها کلید خورد.
صهیونیستها از ۳ دهه گذشته استراتژی جنگ اب را در دستور کار خود قرار دادند و از 
انجائی که ترکیه درطول چند دهه گذشته روابط تنگاتنگی با اسرائیل دارد لذا صهیونیستها 
سرمایه گذاری وسیعی برای سد سازی بر روی رودخانه های دجله و فرات در ترکیه اغاز 

کردند.
احداث سد اتاتورک در زمان ریاست جمهوری سلیمان دمیرل رئیس جمهوری وقت ترکیه 
که مناسبات گسترده ای با اسرائیل داشت در چارچوب اجرائی کردن استراتژی جنگ اب 

قرار دارد.
احداث سد اتاتورک بر روی رودخانه فرات با قدرت ذخیره سازی بیش از ۴۸ میلیارد متر 
مکعب اب موجب شد تا در سال ۱۹۹۳ به دستور سلیمان دمیرل رئیس جمهوری وقت ترکیه 
دریچه های سد اتاتورک بسته شود و حقابه دو کشور سوریه و عراق از اب فرات به کمتر از 

۱۰ در صد برسد.
طرح های موسوم به "گاپ" در ترکیه در واقع نوعی اعلان جنگ علیه ایران، ارمنستان، 
سوریه و عراق است زیرا ترکیه در این پروژه که با سرمایه گذاری مستقیم صهیونیستها کلید 

خورده، قرار است ۲۲ سد دیگر بر روی رودخانه های فرات، دجله و ایلیسو احداث کند.
کاهش دبی رودخانه های سر ریز در سوریه، عراق ودر نهایت ایران به ظهور پدیده ریز 
گردهای ناشی از خشک شدن تالاب هور العظیم، شده که هر ۳ کشور را در گیر کرده است.
اسرائیل به مشارکت در سد سازی بر روی رودخانه های دجله، فرات و ایلیسوکه از ترکیه سر 
چشمه می گیرند اکتفا نکرده بلکه کشور فقیر افریقائی مانند اتیوپی را نیز تشویق کرد تا سد 

النهضه را بر روی رودخانه نیل احداث کند.
این سد که بزرگترین سد در افریقا تلقی می شود با سر مایه گذاری ۱۰ میلیارد دلاری امریکا 
و سرمایه داران یهودی احداث شد که قدرت ذخیره سازی آن در نهایت به یکصد میلیارد متر 

مکعب اب، بالغ می شود.
با اینکه مصر و سودان روابط دیپلماتیک رسمی با اسرائیل دارند اما سیاست کلان این رژیم 
این است که تحت هیچ شرایطی اجازه ندهد کشورهای عربی به یک توسعه پایدار و امنیت 

غذائی کامل در دراز مدت، دست یابند.
مصر که در طول ۶ دهه گذشته بویژه در دوره جمال عبدالناصر رئیس جمهوری فقید مصر 
یکی از بزرگترین صادر کنندگان گندم و پنبه در جهان بود امروز به دلیل دخالت امریکا در 

مسائل داخلی این کشور به یکی از بزرگترین وارد کنندگان گندم تبدیل شد.
در دوره حاکمیت انور سادات رئیس جمهوری سابق مصر "۱۹۷۰- ۱۹۸۱" و حسنی 
مستقیما  مصر  آبیاری  و  کشاورزی  وزرای  انتخاب  در  امریکا   "۲۰۱۱  -۱۹۸۱" مبارک 
نقش داشت و نوعا عوامل نفوذی خود را برای تخریب ساختار کشاورزی مصر به عنوان 

وزیرکشاورزی وارد کابینه ها ی مصر می کرد.
نتیجه این دخالت ها این شد که مصر از یک کشور صادر کننده گندم مرغوب به یک کشور 

وارد کننده این ماده مهم غذائی تبدیل شد.
اکنون با احداث سد النهضه توسط اتیوپی بر روی نیل ابی، دو کشور عربی مصر و سودان 
در اینده به دلیل کاهش سر ریز اب دچار مشکل کم ابی و نهایتا با کاهش ظرفیت های توسعه 

پایدار در حوزه های صنعتی وکشاورزی مواجه خواهند شد.
 ـاسرائیلی علیه  لذا جنگ اب عملا در غرب اسیا از یک اتاق عملیات مشترک ترکیه ای 

کشورهائی که با رژیم صهیونیستی سازگاری ندارند اغاز شده است.
نتیجه وجود یک  بلکه  نیست  پدیده طبیعی  ریزگردها یک  پدیده  رو موضوع  این  از 
استراتژی مشترک صهیونیستی ـ ترکیه ای برای درگیر کردن کشورهای محور مقاومت با 
کم آبی و قحط سالی و در نهایت نابودی زیر ساختارهای توسعه عمرانی در این کشورها 

است.

حسن هانی زاده*

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم خبرداد :

بررسی طرح های ترافیکی 
مراسم ۱۴ و ۱۵ خردادماه 

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم گفت: طرح ها و برنامه های مختلفی برای نیمه 
خرداد پیشنهاد شده است که کارشناسان و مدیران حوزه حمل ونقل و ترافیک شهرداری 

در حال بررسی و شناسایی جوانب ضعف و قوت آن ها هستند.
به گزارش  واحد خبر معاونت حمل ونقل شهرداری قم، مسعود طبیبی با اشاره به در 
پیش بودن مراسم نیمه خرداد و تعطیلات چندروزه، از برگزاری جلسات ترافیکی متعدد 
در این خصوص خبر داد و اظهار داشت: امسال با توجه به تقارن دهه کرامت، مراسم 
نیمه خرداد و وضعیت آرام از حیث شیوع بیماری کرونا، شهر قم به عنوان یکی از مقاصد 
مهم سفر زائرین و مسافرین خواهد بود. وی با بیان اینکه یکی از معضلات ترافیکی در ایام 
تعطیلات در شهر قم، انباشت ترافیک و هدایت آن به هسته مرکزی شهر و اطراف حرم 
مطهر است افزود: با توجه به ظرفیت محدود پارکینگ ها و احتمال انسداد معابر، ضروری 
است طرح ها و پیشنهادات کارشناسی مرتبط، برای توزیع ترافیک و احیاناً مدیریت سفر 
کاروان ها به محدوده مرکزی بررسی گردد. معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم ادامه 
داد: در تعطیلات پیش رو ۲ نوع تقاضای سفر به شهر قم انجام خواهد شد؛ تقاضای سفر 
اتوبوسی و سفر با وسایل شخصی و سواری که برای هر دو سفر نیز پیش بینی هایی صورت 
گرفته که در حال بازدیدهای کارشناسی و جمع بندی نهایی موضوع هستیم. وی استفاده 
از فضای پارکینگی حاشیه شهر در چند نقطه مختلف جهت پارکینگ اتوبوس بین شهری 
و تسهیلات لازم حمل ونقل درون شهری جهت جابجایی مسافرین به حرم مطهر و هسته 
مرکزی شهر را یکی از این اقدامات برشمرد که در حال انجام است. طبیبی خاطرنشان 
کرد: با اجرای طرح ها و پیشنهادهای ترافیکی با همکاری و مشارکت پلیس راهور، میزان 
قابل توجهی از گره های ترافیکی و معضلات هسته مرکزی و معابر اطراف حرم مطهر کاسته 
خواهد شد و با توجه به تجربیات گذشته و پیش بینی تعطیلات چندروزه پیش رو، باید 
اطلاع رسانی مناسبی در مورد پارکینگ های عمومی هسته مرکزی شهر برای خودروهای 
شخصی صورت داد و همچنین در منطقه جمکران نیز پیش بینی های لازم در این 
خصوص صورت گرفته است. وی در پایان اضافه کرد: در صورت نهایی شدن تصمیمات 
و برنامه های مراسم نیمه خرداد، جنبه های مختلف آن شامل پیش بینی پارکینگ های 
اتوبوسی و سواری، محدودیت های ترافیکی احتمالی، ساعات سرویس دهی حمل ونقل 

عمومی و … به اطلاع شهروندان و مسافرین عزیز خواهد رسید.

مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم  مطرح کرد :

پشتیبانی و حمایت همه جانبه شهرداری
 از برگزاری کنگره شهدا

مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم گفت: شهرداری قم با تمام ظرفیت و 
توان از برگزاری کنگره ملی شهدای استان قم در راستای برنامه های ترویج فرهنگ ایثار و 

شهادت حمایت خواهد کرد.
به گزارش شهرنیوز، مهدی کلانترزاده در جلسه ستاد کنگره ملی شهدای استان قم 
که با حضور استاندار و جمعی از مسئولان استان برگزار شد، مباحث مربوط به فرهنگ 
ایثار و شهادت و تلاش برای ترویج و اشاعه آن را از دغدغه های مجموعه شهرداری قم و 
مورد تأکید ویژه شهردار قم دانست که در بخش های مختلف برای آن برنامه های فرهنگی، 

اجرایی و عملیاتی در نظر گفته شده است.
وی با اشاره به اینکه شهرداری قم با تمام ظرفیت و توان از برگزاری کنگره ۶۰۹۰ شهید 
استان قم و ترویج فرهنگ ایثار و شهادت حمایت خواهد کرد، اظهار داشت: یکی از 
مباحث ضروری در برگزاری این کنگره مردمی بودن آن است که در این راستا می توان 
برپایی  نذر شهدا،  تقویت مجمع خیرین، اجرای طرح  و  ایجاد  ازجمله  برنامه هایی 
جشنواره ها باهدف افزایش تولیدات در حوزه ایثار و شهادت با همکاری دستگاه های 

مربوطه و… را به اجرا رساند.
کلانترزاده تعامل و همکاری تمامی متولیان را لازمه تحقق این امر دانست و ادامه داد: 
لازم است تمامی مجموعه های عضو کمیته ها برای برپایی هر چه باشکوه تر این کنگره 

هم افزایی و همکاری تنگاتنگی داشته باشند.
مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم با تأکید بر اینکه شهرداری آماده 
است در آستانه برگزاری کنگره نمادهای شهری در حوزه ایثار و شهادت را تقویت کند، 
خاطرنشان کرد: با استفاده از ظرفیت هنرمندان ۱۰ سردیس از شهدای اقشار مختلف 

ساخته و در مرسام مختلف از آن ها رونمایی خواهد شد.

  

رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی شهر قم گفت: فرصت های 
سرمایه گذاری خوبی در منطقه هشت وجود داشته که یکی از پروژه های در حال 
افتتاح آن مجموعه تفریحی کهکشان غدیر است. سید محمدحسین دهناد در 
جلسه کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی شهر قم که در  منطقه 
هشت شهرداری برگزار شد، با اشاره به اینکه این منطقه جزء یکی از مهم ترین 
مناطق مدیریت شهری قم است، اظهار کرد: منطقه هشت بالغ بر دو هزار هکتار 
مساحت دارد و بیش از ۱۵۰ هزار نفر در آن ساکن هستند. وی با بیان اینکه این 

مدیر امور شهری، روستایی و شوراهای استانداری قم با تأکید بر ورود جدی و 
پرقدرت شهرداری قم در حل معضل موش ها در شهر قم، گفت: علاوه بر نیروی 
انسانی و تجهیزات کارآمد شهرداری قم، سازمان جهاد کشاورزی در خصوص 
پاک سازی انهار، شرکت آب و فاضلاب در خصوص مدیریت فاضلاب های شهری، 
دانشگاه علوم پزشکی و مرکز بهداشت جهت صدور اخطار و تذکرات لازم به 
به  با اشاره  ابراهیم ملکی  این طرح همکاری دارند.  صنوف مختلف در اجرای 
معضل زیادشدن موش ها در سطح کشور و استان و مزاحمت های ایجادشده برای 

رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی شهرقم مطرح کرد :
وجود فرصت های کم  نظیر سرمایه گذاری در پردیسان

مدیر امور شهری، روستایی و شوراهای استانداری قم  خبرداد:
ورود جدی و پرقدرت شهرداری به حل معضل موش ها 
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عضو هیات رییسه مجلس :
دخالت نمایندگان در انتصابات 
ابزارهای نظارتی مجلس را کُند 

 عضو هیات رییسه مجلس 
شورای اسلامی با بیان اینکه 
رهبر معظم انقلاب حجت را 
بر نمایندگان مبنــی بر عدم 
دخالــت در انتصابــات تمــام 
کردند، اظهار داشت: دخالت 
انتصابــات  در  نماینــدگان 
ابزارهــای نظارتــی مجلس را 
2کُنــد می کند.  علــی کریمی 

درایتی فعال سیاسی اصلاح طلب: 
گرانی ها امتحان الهی مردم نیست 

امتحان الهی مسئولان است
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آیت الله سید حسن خمینی: 
امام راحل نماد هویت انقلاب 
اسلامی و آینده کشور است 

 یک فعال سیاســی اصلاح طلب 
گفــت: از نجابــت، تحمــل و صبر 
مردم می شــود اســتفاده درست 
کرد؛ اما برداشت های دیگر صورت 
می گیرد که باعث می شود مردم را 
بیشتر ناراحت کند.  حجت الاسلام 
مصطفی درایتی ، درباره اظهاراتی 
که از تریبون های نماز جمعه مطرح 
می شــود مانند این کــه »گرانی ها 

 رییس مؤسسه تنظیم و نشر آثار 
امام خمینی )ره( گفــت: امام)ره( 
نماد و پرچــم دار دینداری، هویت 
انقــلاب اســلامی و آینده کشــور 
سیدحســن  اللــه  آیــت  اســت.  
خمینی روز یکشــنبه در جلســه 
ســتاد مرکزی بزرگداشــت سی و 
سومین سالگرد ارتحال بنیانگذار 
جمهوری اسلامی در حرم حضرت  7

88

رییس ستاد آیین های فاطمی حرم مطهرحضرت معصومه)س(  خبرداد:

اجرای ۵۰ برنامه به مناسبت دهه کرامت

با 7 دستگاه  را  کارکنان خود  و دهاب  ایاب  دارد سرویس  نظر  در 

سواری پژو یا سمند مدل 97 به بالا برای سال۱4۰۱ از طریق 

برگزاری مناقصه واگذار نماید. اشخاص حقوقی و حقیقی واجد شرایط 

می توانند جهت اخذ برگ شرایط مناقصه از تاریخ درج آگهی نوبت 

اول به مدت ۱۰ روز به آدرس سه راهی سفچگان- کیلومتر دو جاده 

اصفهان- منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان- دبیرخانه مراجعه نمایند.

مناقصه عمومی نوبت دوم

منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان قم

امور اداری
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یک پله عقبتر
 از ریزش متروپل

فرو  ایران  در  مرتبه  بلند  ساختمان  یک  دیگر  بار 
ریخت و بحث درباره قاصر و مقصر و مسائلی نظیر 

لزوم رعایت ایمنی و مقررات ملی ساختمان و …، بحث داغ روز شده است. نگارنده 
ضمن عرض تسلیت به ویژه به مردم شریف آبادان و بازماندگان این حادثه تلخ، 
ترجیح می دهد به جای آنکه به روش مرسوم، بحث را به مسائل دست دومی نظیر 
لزوم رعایت ایمنی و مسائل فنی در بلند مرتبه ها تقلیل دهد، موضوع را از یک پله 

عقب تر محل بحث قرار دهد.
آن طور که در برخی مجامع علمی و همچنین مدیریتی مطرح است، دلیل 
اصلی ترویج توسعه عمودی و بلند مرتبه سازی، محدودیت زمین و لزوم صرفه 
جویی در مصرف زمین با رویکردی اقتصادی و مقرون به صرفه است. این نگاه، 
که نگاهی وارداتی و برگرفته از تمدن معاصر غرب است را می توان برای اولین بار 
در مقالات و یادداشت های منتشر شده در مجله آرشیتکت )اولین و تنها مجله 

تخصصی معماری و شهرسازی در اوایل دوره پهلوی دوم( مشاهده کرد.
حدود ۸۰ سال پیش، اژدری در مقاله ای در این مجله، مدیران، سرمایه 
گذاران و حرفه ورزان را با این عبارات، توصیه به جایگزینی توسعه عمودی در 
مقابل توسعه افقی کرد: "راه حلی که آنها )کشورهای غربی( برای مسکن دادن 
اشخاص پیدا کرده اند از هر حیث، »مقرون به صرفه تر« است. به این معنی که 
از ساختمان های بزرگ دارای چندین طبقه و هر طبقه دارای چندین آپارتمان و 
یا اتفاق های متعدد استفاده می شود اینجانب نظر سرمایه داران کشور را به این 
موضوع جلب می کنم که با اجرای چنین برنامه ای علاوه بر آنکه خدمت بزرگی 
به مردم بی خانمان ایران خواهند کرد از سرمایه خود نیز استفاده مشروع و 
مطمئنی خواهند برد". چند سال بعد، با تصویب قوانینی نظیر قانون تملک 
این  بلند،  احداث ساختمان های  تشویق  برای  در سال ۱۳۴۳  آپارتمان ها 
رویکرد رسماً صورت قانونی پیدا کرد و متأسفانه تا به مروز که بیش از چهل سال 
از انقلاب اسلامی سپری شده است نیز همچنان، رویکرد غالب شهرسازی در 

ایران اسلامی است.
به نظر می رسد آنچه که سبب توجیه اولیه این رویکرد شده بود و هنوز هم به همان 
توجیه استناد می شود، مقرون به صرفه بودن آن در مقایسه با رویکرد توسعه افقی 
با توجه به محدودیت زمین است؛ گرایش به بلندمرتبه سازی و آپارتمان سازی از 
یک سو و گرایش به کوچک سازی و سلول سازی از سوی دیگر، البته از نظر اقتصاد 
سرمایه داری توجیه دارد. زیرا وقتی وقتی ساختمان ها و خانه های سنتی و وسیع، 
جای خود را به آپارتمان های کوچک امروزی می دهد، ما مجبور به هزینه های 
مختلفی در شهرهای امروزی می شویم که همه این هزینه ها در مجموع، به سود 
بنگاه ها و کارتل های اقتصادی است مثلًا در سبک زندگی آپارتمانی، اغلب برای 
مهمان دعوت کردن باید به رستوران مراجعه کنیم و برای پذیرایی از مهمانانمان در 
رستوران، هزینه پرداخت کنیم؛ یا برای تربیت کودکانمان باید آنها را به مهد کودک 

ببریم و هزینه کنیم.
برای ورزش و تحرک باید به باشگاه برویم و هزینه کنیم. حتی برای محصولات 
ساده و اولیه غذایی و خوراکی که قبلًا بسیاری از آنها در خانه های سنتی تهیه 
می شد باید به مغازه ها مراجعه کنیم و هزینه پرداخت کنیم. به این ترتیب چرخ های 
نظام سرمایه داری به ظاهر می چرخد؛ اما در همین راستا، نگارنده در خصوص 
مقایسه هزینه های توسعه افقی )که الگوی رایج در سبک زندگی اسلامی ایرانی 
بود( در مقایسه با توسعه عمودی که الگوی رایج در سبک زندگی معاصر است، 

سوالاتی را به شرح زیر تقدیم می دارد:
- آیا برای مقایسه اقتصادی بودن توسعه افقی در مقایسه با توسعه عمودی، به 
جز محاسبه هزینه های مستقیم )نظیر هزینه زمین(، هزینه های غیر مستقیم نیز 
که بعضاً تا چندین برابر هزینه های مستقیم برآورد می شوند مورد توجه دست اندر 

کاران قرار می گیرد یا خیر؟
- حسب برخی تحقیقات علمی، یکی از هزینه های پنهان توسعه عمودی، 
در  ویژه  به  آلودگی  انباشت  بر  مرتبه  بلند  ساختمان های  تأثیر  و  هوا  آلودگی 
کلانشهرها است. اکنون به صورت سالیانه، چندین هزار نفر فقط در شهر تهران به 
علت آلودگی هوا جان می سپارند. هزینه حاصل از تأثیر توسعه عمودی بر انباشت 
آلودگی هوا و افزایش مرگ و میر شهروندان در محاسبات اقتصادی طرفداران بلند 

مرتبه سازی جایی داشته است یا خیر؟
در  خیزی  جرم  و  اجتماعی  آسیب های  علمی،  متعدد  تحقیقات  حسب   -
مجموعه های بلند مرتبه و متراکم به مراتب بیشتر از بافت های افقی و کم تراکم 
از  این نوع آسیب های اجتماعی )اعم  از  تاکنون هزینه های حاصل  آیا  است. 
سرقت، ناامنی و …( و تأثیر بلند مرتبه سازی بر تشدید این نوع آسیب ها در 
محاسبات اقتصادی طرفداران بلند مرتبه سازی جایی داشته است؟ هزینه های 
هنگفت انتظامی و قضائی آسیب های اجتماعی )اعم از هزینه گرمخانه ها و روند 
قضائی و نگهداری برخی مجرمان در زندان و…( در این محاسبات دیده شده 

است یا خیر؟
- الگوی معماری ساختمان های مسکونی، تأثیرات غیر قابل انکاری بر رفتار و 
تربیت کودکان ما دارد. در سبک زندگی آپارتمان نشینی، کودکان ما در بسیاری 
از موارد با محدودیت های مختلف رفتاری مواجه هستند و برای مثال، کمترین 
جست و خیز آنها از سوی بزرگترها به دلیل رعایت حال همسایه ها )به ویژه طبقات 
پایین تر( با محدودیت و سرکوب مواجه می شود. کودکی که در چنین فضاهای 
محدود و قفس مانندی رشد می کند از پاسخگویی به بسیاری از نیازهای فیزیکی، 
روحی و روانی متناسب با سن خود محروم می شود و نتیجه این محرومیت ها 
در سال های بعد و در سنین جوانی، به صورت معضلات مختلف، در رفتارهای 

اجتماعی آنها بروز می یابد.
آیا هزینه این نوع معضلات رفتاری که بعدها در رفتار کودکان امروز )جوانان 
فردا( بروز می یابد در محاسبات اقتصادی آپارتمان سازی و بلند مرتبه سازی دیده 
شده است؟ آیا بین الگوی معماری ساختمان و افزایش تنش های خانوادگی در 
خانواده های امروز ایرانی )در مقایسه با خانواده های سنتی( هیچ رابطه ای وجود 
ندارد؟ آیا بین افزایش نرخ نزاع در بین زوجین و افزایش مستمر نرخ طلاق با 
الگوهای رایج معماری و شهرسازی ما هیچ نسبتی وجود ندارد؟ آیا هزینه های 
توسعه  و  سازی  آپارتمان  اقتصادی  محاسبات  در  نسبت ها  نوع  این  احتمالی 

عمودی دیده می شود؟
- توسعه عمودی در بسیاری از موارد، انسان ها را از دریافت برخی مواهب 
طبیعی )نظیر دریافت نور طبیعی و …( محروم می نماید. برای مثال، سایه 
اندازی ساختمان های بلند بر ابنیه مجاور )که امروزه در بسیاری از خیابان ها و 
کوچه های تهران و دیگر کلانشهرهای ما به راحتی قابل مشاهده است( سبب 
نور طبیعی  از  بهره مندی  امکان  از  روز  اغلب ساعات  می شود شهروندان در 
خورشید محروم باشند که این امر سبب می شود بدن آنها، نیاز طبیعی خود را 
به لحاظ مسائلی نظیر تأمین کافی ویتامین دی و… که با دریافت نور خورشید 
رابطه مستقیم دارد تأمین نکند و در نتیجه، طی سال های بعد، با انواع بیماری ها 
و مسائل مختلف پزشکی مواجه می شوند. آیا چنین هزینه های پنهان و غیر 
مستقیمی در محاسبات اقتصادی ترویج دهندگان بلند مرتبه سازی جایی 

داشته است؟
در همین خصوص، ابهامات و سوالات متعدد دیگری نیز می توان مطرح کرد 
)نظیر تناقض توسعه عمودی با اصول سبک زندگی اسلامی ایرانی نظیر عدم 
رعایت حریم و اشراف بصری و…(. اینکه با توجه به شکل گیری کلانشهرها و 
افزایش جمعیت و محدودیت منابع، راه حل چیست از حوصله این یادداشت کوتاه 

خارج است و به مجال دیگری واگذار می شود.
اما عجالتاً مرکز مطالعات و برنامه ریزی شهر تهران در نظر دارد این نوع هزینه های 
پنهان را با انجام پژوهشی با عنوان »ارزیابی آثار و پیامدهای چندوجهی رویکرد 
است  شده  عمومی  فراخوان  تازگی  به  که  تهران«  شهر  در  شهرسازی  چیره 
برآورد کند تا مشخص شود که ترویج بلند مرتبه سازی و آپارتمان سازی در نظام 
شهرسازی ما تا چه حد مقرون به صرفه است و نسبت هزینه-فایده آن برای شهر و 

مدیریت شهری به چه نحو است.
گرچه ضرورت داشت که این مهم چند دهه زودتر و در دوره های مدیریت شهری 
قبلی انجام می گرفت اما امید است با انجام این پژوهش، هزینه های پیدا و پنهان 
رویکرد چیره و جاری شهرسازی در نظام شهرسازی ما برآوردی دقیق و همه جانبه 

دانشیار معماری شود.

اخبار

دستور صریح رئیس جمهور:

 ساختمان های ناایمن فوری
 شناسایی و مقاوم سازی شوند

رئیس جمهور به وزیران کشور و راه و شهرسازی دستور داد با فوریت سازه های ناایمن را 
در سطح کشور شناسایی و صاحبان آنها را مکلف به مقاوم سازی این سازه ها کنند. 

آیت الله سید ابراهیم رئیسی در جلسه روز یکشنبه هیأت دولت، با تسلیت مجدد به مردم 
خوزستان بخصوص مردم شریف آبادان و خانواده های داغدیده در این سانحه، گفت: 
خوزستان از استان های مهم کشور است و از نخستین روزهای آغاز به کار دولت برای 
خوزستان استاندار ویژه انتخاب شد تا مسائل این استان با اولویت پیگیری شود. رئیس 
جمهور با اشاره به گزارش میدانی وزیر کشور از تلاش ها و زحمات دستگاه ها و نهادهای 
مختلف و گروه های مردمی برای امدادرسانی به حادثه دیدگان سانحه ریزش ساختمان 
متروپل آبادان قدردانی کرد. رئیسی در ادامه، بررسی ابعاد و علل و عوامل این سانحه، 
برخورد بدون اغماض با افراد متخلف و همچنین توجه ویژه به مشکلات خانواده های 
داغدیده و خسارت دیدگان از این حادثه را مورد تأکید قرار داد. رئیس جمهور همچنین 
با اشاره به گزارش نهادهای مسئول درباره آمار ساختمان های ناایمن در نقاط مختلف 
کشور، وزیران کشور و راه و شهرسازی را مأمور کرد با همکاری سازمان نظام مهندسی و 

شهرداری ها نسبت به شناسایی فوری این سازه ها و اجرای قانون درباره آنها اقدام کنند.
دولت خود را ملزم به صیانت از جان مردم می داند

رئیسی با تأکید بر اینکه دولت خود را ملزم به صیانت از جان مردم می داند، گفت: صاحبان 
ساختمان های ناایمن باید موظف به مقاوم سازی سازه ها شوند و اگر کسی در این کار سستی 
و اهمال کرد، بدون تعارف با او برخورد قانونی شود. هیچ کس حق ندارد جان مردم را به خطر 
بیندازد. رئیس جمهور در بخش دیگری از سخنانش با اشاره به آغاز فرایند تدوین برنامه هفتم 
توسعه از اردیبهشت ماه، همه دستگاه ها را مکلف کرد تا با سازمان برنامه و بودجه در تدوین 
این برنامه همکاری کنند. رئیسی با اشاره به تأکید مقام معظم رهبری بر مسأله محوری در حل 
مشکلات کشور، تدوین »سند تحول دولت« در ۳۷ محور اولویت دار را گامی مؤثر در این زمینه 

دانست و خواستار بهره گیری از این سند در تدوین برنامه هفتم توسعه شد.

نماینده اهواز در مجلس:

دخالت در انتصابات به صلاح نمایندگان
 و کشور نیست

با بیان اینکه دخالت نمایندگان در   نماینده مردم اهواز در مجلس شورای اسلامی 
انتصابات به صلاح نمایندگان و کشور نیست، اظهار داشت: فرمایشات رهبری قانونا و 
شرعا برای نمایندگان فصل الخطاب است.  کریم حسینی با اشاره به فرمایشات مقام معظم 
رهبری مبنی بر عدم دخالت نمایندگان در انتصابات گفت:  فرمایشات رهبری قانونا و شرعا 
برای نمایندگان فصل الخطاب است و همه نمایندگان باید اطاعت کنند. دخالت نمایندگان 
در انتصابات به صلاح نمایندگان و کشور نیست. نماینده مردم اهواز در مجلس شورای 
اسلامی با بیان اینکه تفکیک قوا اصل است و همه نمایندگان باید به آن پایبند باشند،ادامه 
داد: نمایندگان نباید در انتصابات دخالت کرده و به مسئولان اجرایی فشار بیاوردند اما 
از سوی دیگر نمایندگان نسبت به حوزه انتخابیه اشراف زیادی دارند و می توانند طرف 
مشورت مدیران اجرایی قرار گیرند. نماینده اهواز در مجلس گفت: نمایندگان مجلس 
مکلف به قانونگذاری و نظارت هستند و نمی توانند در برابر انتصاب مدیران ضعیف سکوت 
کنند. ما زمانی برای آزمون و خطا نداریم. انتقادات نمایندگان به انتصابات برای این است 
که زمان را از دست ندهیم. و مدیران قوی، پاکدست و انقلابی زمام امور را در استان ها در 
دست بگیرند. حسینی گفت: در استان ما مدیران دولت گذشته هنوز بر سر کار هستند 
و تکلیف خود را نمی دانند، نمی دانند ماندگار هستند و یا باید بروند ضرراین بلاتکلیفی 
متوجه مردم و استان است و ضعف خدمات رسانی را در پی خواهد داشت متاسفانه 
مسئولان دولتی، مدیران خود را نه تغییر می دهند و نه به آن ها اعلام می کنند که می 

توانند به فعالیت خود ادامه دهند که این افراد برنامه ریزی لازم را داشته باشند.
 

معاون دادستانکل کشور هشدارداد:

برخورد قضایی با نابود کنندگان
 جوجه های یک روزه

معاون قضایی دادستان کل کشور گفت: با کسانی که جوجه های یک روزه را نابود و 
آن را در فضای مجازی به نمایش می گذارند، برخورد می شود. سعید عمرانی، خطاب به 
تولید کنندگان مرغ و تخم مرغ کشور گفت: در طی مذاکراتی که با وزیر جهاد داشتم و از 
برنامه های وزارت جهاد و تنظیم بازار کسب اطلاع نمودم و تاکید می کنم در این برهه مهم 
تاریخ کشور که ارز ترجیحی و رانت بی شمار حذف گردیده این اطمینان حاصل است که 
دولت در حمایت از تولیدات مرغ و تخم مرغ با اعطا تسهیلات سرمایه در گردش، خرید 
تضمینی، تأمین نهاده ها و صدور مجوز صادرات در تولید مازاد نیاز داخل تهمیدات لازم 
را اندیشیده و حامی خواهد بود. رئیس دبیرخانه اقتصاد مقاومتی قوه قضائیه از بخش 
خصوصی متعهد و افسران اقتصادی که تا کنون تلاش فراوانی در تأمین مواد غذایی مردم 
داشته و دارند و در همه عرصه ها پیشرو بوده اند ضمن قدردانی، خواست تا با تلاش مضاعف 
صبوری کنند تا از این مرحله اقتصادی نیز سربلند عبور نموده و نتیجه همه تلاش ها به رفع 
مشکلات معیشتی مردم نجیب کشور ختم گردد. عمرانی همچنین به آن دسته انگشت 
شمار که از جنس تولید کننده واقعی نیستند و با نابودی جوجه یک روزه و نمایش آن در 
فضای مجازی و در عالم واقع تشویش اذهان نموده و در نظام تولید و مواد غذایی مردم 
اخلال می نمایند هشدار داد که با این پدیده مجرمانه قاطعانه برخورد قانونی کرده و اجازه 

دشمنی با مردم را به هیچکس نخواهیم داد.
 

 رییس مجلس: 

دانش بنیان ها عاملی برای رفع
 نیازهای کشور شده اند

 رییس مجلس شورای اسلامی مراکز و شرکت های دانش بنیان را عاملی برای رفع 
نیازهای کشور دانست و گفت: دانش بنیان ها سبب شدند یک قدم بزرگ برای حل 
مشکلات اقتصادی کشور برداریم.  محمدباقر قالیباف عصر روز یکشنبه در مراسم 
افتتاحیه رویداد ملی عصر امید که در نمایشگاه علمی پژوهشی و فناوری دانشگاه آزاد 
برگزار شد با تسلیت به خانواده های داغدار حادثه ساختمان متروپل در آبادان گفت: امروز 
دانشگاه از تمام نقاط خاص خود استفاده کرده و در بین مردم نفوذ کرده و فراگیر شده 
است. رییس مجلس شورای اسلامی افزود: دانش بنیان ها سبب شدند نیازهای خودمان 
بر طرف کنیم و یک قدم بزرگ برای حل مشکلات اقتصادی کشور که چالش های جدی 
و اساسی برای ما ایجاد کرده است، برداریم. رئیس مجلس شورای اسلامی نقش دانشگاه 
آزاد اسلامی را در تولید علم منحصربه فرد دانست و اضافه کرد: اگر دانشگاه حرکت از 

پایین به بالا و مردمی خود را حفظ کند می تواند در جامعه و بین مردم اثرگذار شود.
 

رئیس سازمان پدافند غیرعامل کشور مطرح کرد؛

لزوم تقویت رصدخانه تهدیدات صوتی کشور
رئیس سازمان پدافند غیرعامل کشور گفت: در اختیار داشتن مرکزی توسعه یافته برای 
رصد و پایش تمام فعالیتهای تهدیدزای دشمن در حوزه ارتعاشات و اصوات ضروری است.
سردار غلامرضا جلالی در هشتمین کنگره انجمن علوم صوتی ایران که با حضور 
متخصصان، اساتید و کارشناسان علوم صوتی در دانشگاه امیرکبیر برگزار شد، ضمن 
آزادسازی  داشت:  اظهار  خرمشهر  فتح  حماسه  سالروز  خرداد،  سوم  گرامیداشت 
خرمشهر، نمادی از یک پیروزی قاطع و یک دستاورد نظامی در دوران دفاع مقدس بود. 
اما نکته ای که در این میان حائز اهمیت است توجه به این دستاورد به عنوان نماد سیاسی 
و ارزشی است. از همین روست که باید بررسی کنیم که فتح خرمشهر چه دستاورد و 
پیام هایی دارد. رئیس سازمان پدافند غیرعامل کشور ادامه داد: باید بدانیم که دستاورد 
حماسه آزادسازی خرمشهر نه محدود به دوران دفاع مقدس بلکه پیامی به تمام دوران ها 
و آن هم مربوط به همه حوزه ها و فعالیت های ما حتی حوزه های علمی است. از همین 

روست که رهبر عزیزمان فرمودند که " خرمشهرها در راه است".
 

رییس سازمان مدیریت بحران کشور:

 آمار دقیقی از فوتی های متروپل نداریم
 رئیس سازمان مدیریت بحران کشور با بیان این که آمار دقیقی از فوتی های متروپل 
نداریم، گفت: آمار دقیقی وجود ندارد چون این خیابان یکی از خیابان های شلوغ آبادان 
است.  محمدحسن نامی در روز هفتم آواربرداری ساختمان متروپل آبادان گفت: بر 
اساس آمار تا این لحظه، ۲۹ نفر در این حادثه جان باختند، ۳۷ نفر هم در بیمارستان 
بستری هستند و طبق اعلام استانداری خوزستان ۳۸ نفر مفقود و پیکر ۲۹ نفر خارج 

شده که ۳ نفر آن ها مجهول الهویه هستند.

با  خواست  آنها  از  کشور  سراسر  استانداران  به  خطاب  بخشنامه ای  در  کشور  وزیر 
استفاده از ظرفیت های قانونی، ضمن برخورد با تخلفات ساختمانی، از بهره برداری 

ساختمان های ناایمن جلوگیری کنند.
به گزارش وزارت کشور، در بخشنامه احمد وحیدی وزیر کشور در بخشنامه ای خطاب 
به استانداران سراسر کشور، بر لزوم رعایت مقررات ملی ساختمان، ضوابط شهرسازی، 
ایمنی و اصول فنی و کنترل ساخت و سازها تاکید کرد و از آنها خواست با استفاده از 
ظرفیت های قانونی، ضمن برخورد با تخلفات ساختمانی، از بهره برداری ساختمان های 
ناایمن جلوگیری کنند. وی در این بخشنامه آورده است: »حوادث فروریختن چند 
ساختمان بلندمرتبه در سال های اخیر از جمله حادثه برج متروپل در آبادان، لزوم توجه و 
نظارت مسئولان و سازمان های ذیربط را به رعایت اصول فنی و ایمنی در تمامی مراحل 

ساخت و ساز، بیش از پیش ضروری ساخته است.
رئیس  مؤکد  پیرو دستور  است  استانداران خواسته  از  بخشنامه  این  در  وزیر کشور 
جمهوری محترم، »با استفاده از تمامی ظرفیت های موجود از جمله سازمان های نظام 
ادارات کل  اتحادیه های صنفی،  مهندسی، شهرداری ها، دهیاری ها، بخشداری ها، 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی، دادگستری و سایر دستگاه های ذیربط« نسبت به پیشگیری 
از حوادث مشابه اقدام کنند. نایب رئیس شورای عالی مدیریت بحران، تصریح کرده 
است: رعایت مقررات ملی ساختمان، ضوابط شهرسازی و اصول فنی، ایمنی و بهداشتی 
در تمامی مراحل طراحی، صدور پروانه، اجرا، پایان کار و بهره برداری از ساختمان توسط 
مالک، مهندس طراح، پیمانکار و مجری ساختمان و نظارت بر آن مطابق قوانین موجود 

از طریق مهندسان ناظر الزامی است.
وحیدی همچنین »بر انجام اقدامات لازم برای بررسی، آسیب شناسی و رفع ایرادهای 
احتمالی فرآیندهای موجود نظارت و کنترل ساخت وسازها و همچنین جلوگیری از ادامه 
عملیات ساختمان بلافاصله پس از گزارش مهندس ناظر مبنی بر تخلف از ضوابط و 
مقررات و عدول از مفاد پروانه ساختمان« تاکید شده است. در این بخشنامه تصریح شده 

است در مرحله صدور پروانه ساختمان، رعایت دقیق ضوابط طرح توسعه )جامع، هادی 
و تفصیلی( مصوب، مقررات ملی ساختمان و ضوابط مربوط به ایمنی ساختمان، توسط 

مراجع صدور پروانه ملاک عمل قرار گیرد.
وزیر کشور با تاکید بر اینکه »در بررسی های پرونده تخلفات ساختمانی در کمیسیون های 
ماده )۱۰۰( و ماده )۹۹( قانون شهرداری ترتیبی اتخاذ شود تا تخلفات مرتبط با پایداری و 
ایمنی ساختمان از طریق پرداخت جریمه جبران نشود«، افزوده است: همچنین با تغییر 
نوع استفاده و بهره برداری های غیراصولی از ساختمان و مستحدثات ناایمن وفق تبصره 

)۱( ماده )۱۰۰( برخورد قانونی لازم صورت پذیرد.
وحیدی با استناد به جز )۵( بند )ض( ماده )۱۴( قانون مدیریت بحران کشور )مصوب 
۱۳۹۸( و با هدف نظارت بر رعایت ضوابط و مقررات ایمنی در ساختمان های در حال 
بهره برداری، خاطرنشان کرد: ادارات راه و شهرسازی استان مکلفند »ارزیابی ایمنی 
ساختمان های مهم و بلند مرتبه با کاربری های مختلف را با اولویت بندی کلان شهرها 
در برابر آتش سوزی، زلزله، فرونشست و فروریزش زمین انجام دهند«. وی همچنین وفق 
بند )۱۴( ماده )۵۵( قانون شهرداری تاکید کرد: پس از شناسایی ساختمان های ناایمن 
و پرخطر، شهرداری مکلف است در خصوص استفاده و بهره برداری از ساختمان ناایمن 
هشدارهای لازم را به صورت رسمی و با تعیین مهلت مقرر برای رفع خطر به مالک ابلاغ 
کند. در بخشنامه وزیر کشور تصریح شده است پس از پایان مهلت تعیین شده و عدم اقدام 
مالک به رفع خطر، شهرداری باید با هماهنگی مراجع قضائی برای جلوگیری از فعالیت 
و بهره برداری از این قبیل ساختمان ها اقدام کند. وحیدی با اشاره به ضرورت پیشگیری 
از وقوع حوادث مشابه و کسب آمادگی لازم برای مقابله در مواقع خطر و در اجرای جز 
۳-۲ بند )د( ماده )۱۴( قانون مدیریت بحران کشور مبنی بر توسعه ایمنی، اطفا حریق، 
جست وجو و نجات آسیب دیدگان از حوادث در مراکز جمعیتی؛ بر فعال سازی ستادهای 
مدیریت بحران در شهرداری ها و ارائه آموزش های لازم به دست اندرکاران امر، تدوین برنامه 
اضطراری پیشگیری و مقابله با بحران ها و حوادث احتمالی، و نیز توسعه تجهیزات و 
ماشین آلات موردنیاز برای شرایط وقوع حوادث و سوانح و اخذ تأییدیه شوراهای اسلامی 
شهر و اجرای آن، تاکید کرده است. وی در این بخشنامه خواسته است مراجع صدور پروانه 
نسبت به شناسایی ساختمان های بدون پایان کار با اولویت ساختمان های بلندمرتبه، 
مهم و عمومی اقدام و در صورت وجود تخلف به ویژه در مسائل مربوط به ایمنی، پایداری 
یا مهندس ناظر، گزارش  با تشخیص کارشناس رسمی دادگستری  بنا،  و استحکام 
تخلفات این قبیل ساختمان ها را سریعاً برای صدور رأی مقتضی به کمیسیون های ماده 
۱۰۰ ارجاع دهند. در این بخشنامه تاکید شده است به منظور پیشگیری از حوادث 
مشابه و با استفاده از تمامی ظرفیت های موجود ازجمله سازمان های نظام مهندسی، 
شهرداری ها، دهیاری ها، بخشداری ها، اتحادیه های صنفی، ادارات کل تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی، دادگستری و سایر دستگاه های ذی ربط، نسبت به اجرای مفاد این بخشنامه 
اقدامات لازم را انجام دهند. نایب رئیس شورای عالی مدیریت بحران خاطرنشان کرده 
است: چنانچه در فرآیند اجرای قانون و جلوگیری از تخلفات ساختمانی یا بهره برداری از 
ساختمان های ناایمن به همکاری نیروی انتظامی و دادگستری با دستگاه های اجرایی از 

جمله شهرداری ها نیاز باشد، هماهنگی لازم انجام شود.

وزیر کشور :

استانداران بهره برداری از ساختمان های ناایمن را متوقف کنند

 عضو هیات رییسه مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه 
رهبر معظم انقلاب حجت را بر نمایندگان مبنی بر عدم 
دخالت در انتصابات تمام کردند، اظهار داشت: دخالت 
نمایندگان در انتصابات ابزارهای نظارتی مجلس را کُند 

می کند. 
علی کریمی فیروزجایی درباره دیدار نمایندگان مجلس 
شورای اسلامی با رهبر معظم انقلاب گفت: تفکیک قوا 
یکی از اصول مترقی قانون جمهوری اسلامی ایران است 
و هرگونه دخالت در امور قوه مجریه موجب به هم ریخته 
شدن نظم کشور و روند فعالیت قوا می شود و بر اساس 
فرمایشات رهبر معظم انقلاب، باید با همکاری و تعامل 

دولت و مجلس امورات مردم را پیش برد.
افزود:  اسلامی  شورای  مجلس  رییسه  هیات  عضو 
رهبر معظم انقلاب در این دیدار تاکید فرمودند هر گونه 
دخالت و فشار از سوی نمایندگان برای عزل و نصب ها در 
دستگاه های اجرایی مغایر قانون و هم مغایر شرع است و 

سبب آشفته شدن نظام اداری کشور می شود.
نماینده مردم بابل عنوان کرد: همانطور که رهبر معظم 
انقلاب استدلال فرمودند، اگر قرار باشد مدیران اجرایی از 
سوی نمایندگان مجلس انتخاب شوند، مقام بالا دستی که 
مسئول انتخاب آن فرد است، نمی تواند نسبت به ایرادات 
و اشکالاتی فرد توصیه شده، ورود کند و توانایی نظارت 

دقیق و صحیح هم از نماینده سلب خواهد شد.
عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس، تاکید کرد: 
قطعا آنچه رهبر معظم انقلاب فرمودند مبنی بر عدم دخالت 
نمایندگان در انتصابات است و حجت را بر نمایندگان تمام 
کردند. به ویژه اینکه ایشان به موضوع عدم فشار نماینده 
به دستگاه های اجرایی هم اشاره فرمودند و امیدوارم شاهد 
چنین مواردی نباشیم. عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات 
مجلس با بیان اینکه نظارت حق مجلس است، عنوان 
کرد: نمایندگان با استفاده از اختیارات نظارتی می توانند 
به دستگاه های اجرایی که وظایف خود را به درستی انجام 
نمی دهند،تذکر دهند. اما نماینده ای که در عزل و نصب ها 

دخالت کند، نقش نظارتی خود را تضعیف می کند.
وی با اشاره به آیین نامه داخلی مجلس که راهکارهای 
مختلفی برای توسعه نظارت نمایندگان در دستگاه های 
اجرایی پیش بینی کرده است، گفت: سوال،  تذکر، تحقیق 
و تفحص، اعمال ماده ۲۳۴ آیین نامه داخلی مجلس و 
حتی استیضاح و برکناری وزرا از جمله مواردی است که 
نماینده مجلس می تواند از آن برای نظارت بر دستگاه های 
اجرایی استفاده کند و قطعا نباید این ابزار با آلوده شدن 
نماینده به انتصابات و فشار به دستگاه های اجرایی خدشه 
دار شود. فیروزجایی ادامه داد:  دخالت نمایندگان مجلس 
درانتصابات دستگاه های اجرایی، منطقی و قابل قبول 

نیست و خوشبختانه در مجلس یازدهم کمترین مداخله از 
سوی نمایندگان صورت گرفته است.

وی ادامه داد: هرچند که برخی از وزرا با میل خودشان 
از نمایندگان مجلس یا مجامع آنها مشورت هایی را در قبال 
انتصابات می گیرند. اما اختیار انتخاب افراد در این بخش 
به عهده دولت است. عضو هیات رییسه مجلس شورای 
انقلاب  معظم  رهبر  که  همانطور  کرد:  تصریح  اسلامی 
فرمودند، اگر نماینده ای از سوی دولت، طرف مشورت 
مسائل  به  نمایندگان  که  اشرافی  دلیل  به  شود،  واقع 
مختلف کشور به ویژه حوزه انتخابیه دارند، قطعا می توانند 
درباره  وی  دهند.  ارائه  دولت  به  را  درستی  پیشنهادات 
وظایف دولتمردان در موضوع انتصابات گفت:  دولت این 
اختیار را دارد که افراد را مطابق ملاک ها و معیارهایی که 
در نظر دارد برای پست های مختلف انتخاب کند. رییس 
جمهور هم بر اساس همین معیارها که صلاحیت های 
فردی و عمومی است، ترکیب هیات دولت و سایر نهادها 
در  اگر  البته  شد:  یادآور  فیروزجایی  کردند.  انتخاب  را 
جمعه،  ائمه  سیاسی،  احزاب  گروه ها،   از  افراد  انتخاب 
شخصیت های مختلف با نفوذ از جمله نمایندگان مجلس 
مشاوره گرفته شود،  قطعا این مشورت ها برای بهبود امور 
برای  منطقی  تصمیمات  تا  است  مفید  و  کارساز  کشور 

انتخاب افراد اتخاذ شود.

رییس شورای سیاستگذاری ائمه جمعه گفت:حقِ نماز جمعه به درستی ادا نشده است. ما 
ائمه جمعه هنوز فاصله زیادی داریم تا حق نماز جمعه را ادا کنیم و شکر آن را به جای بیاوریم. 
حجت الاسلام  محمدجواد حاج علی اکبری در مراسم اختتامیه اولین جشنواره شعر نماز 
جمعه و دومین جشنواره عکس نمازجمعه، جانباختن قربانیان متروپل آبادان را تسلیت 
گفت. وی با بیان اینکه نماز جمعه عنایت بسیار بزرگ  خداوند متعال به جامعه اسلامی و 
مومنان است، گفت: نماز جمعه به تعبیر رهبر معظم انقلاب اسلامی یک واجب نمادین به 
شمار می آید که ظرفیت های شگرفی در محور خودسازی، تطهیر جان، جلا دادن روح و ذهن 
مومنان دارد. علاوه بر این، نماز در طراحی جامعه اسلامی از اهمیت زیادی برخوردار است 
تا جایی که به طور خاص نماز جمعه و خطبه های آن  موجب انسجام در تحقق آرمان های 
مشترک مسلمانان می شود. رییس شورای سیاستگذاری ائمه جمعه ادامه داد: مسیری 

که برای تحقق تمدن اسلامی باید طی کنیم، از همین مسیر می گذرد. ابعاد مختلف نماز 
جمعه را در بیش از ۴۰ سال در پرتو انقلاب اسلامی مشاهده کرده ایم. در سال های نخستین 
انقلاب اسلامی و بعد دفاع مقدس و پس از آن، نقش آفرینی نماز جمعه بین نیروهای انقلابی 
خاطره انگیز بوده است و اگر به تاریخ انقلاب اسلامی با دقت نگاه کنیم، به آثار نمازجمعه و 
اتحاد ملی در این اجتماع پی خواهیم برد. وی ادامه داد: البته حقِ نماز جمعه به درستی 
ادا نشده است. ما ائمه جمعه هنوز فاصله زیادی داریم که حق نماز جمعه را ادا کنیم و 
شکر آن را به جای آوریم. از نهادهای مسئول تا هنرمندان و نخبگان، همه درباره نمازجمعه 
کوتاهی کردیم. بر همین اساس، لازم است برای حق شناسی و شکرگزاری در مسیر پیش رو 
تصمیم گیری مناسبی داشته تا به هدف های بزرگی که برای رسیدن به نماز تراز اسلامی داریم 

برسیم.

عضو هیات رییسه مجلس :

دخالت نمایندگان در انتصابات ابزارهای نظارتی مجلس را کُند می کند

رییس شورای سیاستگذاری ائمه جمعه: 

ائمه جمعه حق نماز جمعه را به درستی اَدا نکردند

 یک وکیل دادگستری گفت: کسانی که در متروپل به وظایف خود عمل نکرده اند از نظر 
حقوقی و کیفری در قتل و پرداخت خسارات سهیم هستند و این موضوع قتل شبه عمد 

است. 
نعمت احمدی  حقوق دان و وکیل دادگستری با اشاره به حادثه تلخ متروپل آبادان و مقصران 
این اتفاق، اظهار داشت: تشبیه این موضوع به قتل عمد شرایط و ویژگی های خود را دارد 
اما از باب قاعده عدم رعایت نظامات دولتی و شرح وظایف افراد دست اندرکار از ابتدای امر 
تا وقوع این حادثه که در این پرونده نقش داشته اند؛ یعنی از نقشه ای که داده شده و شرایط 
مجاز بودن تعداد طبقات و ضریب مقاومت آن را تعیین کرده است مهم است لذا هر فردی 
در این قاعده دگرگونی ایجاد کرده مقصر محسوب می شود. احمدی ادامه داد: سهم اینکه 
آیا این منطقه از جهت نظامات شهری برای ساختن این تعداد طبقه استاندارد بوده یا خیر 
مهم است اما ظاهراً مشخص شده که این ساختمان به دلیل وجود طبقه همکف و زیرزمین 
۱۳ طبقه بوده است نه ۱۰ طبقه و باید دید نقشه جامع شهری این اجازه را به آنها داده است 
یا خیر و پروانه اولیه تا چقدر مجاز بوده است لذا نقش شهرداری در این قضیه برجسته است 
چراکه آنها در تهران و سایر شهرها متولی صدور پروانه و رعایت قوانین و مقررات ساخت و ساز 

ها شده اند و خودشان شریک هستند.   این وکیل دادگستری همچنین در خصوص نقش 
دولت و استانداری خوزستان در زمان ساخت این پروژه گفت: اگر شما بخواهید دولت را 
فارغ از شهرداری مسئول بدانید از این بابت می توان مسئول دانست که آنها از ابزار نظارتی 
خود مانند بازرسی استفاده نکرده و بر عملکرد شهرداری ها نظارت نداشته و باعث شدند یک 
ساختمان در مقابل چشم مردم بالا برود و با وجود تذکرات متعدد کارشناسان درباره ریزش 
این ساختمان، افرادی به خاطر منافع خود این تذکرات را نادیده گرفتند. وی تاکید کرد: 
بنابراین دولت و استانداری نیز در اینجا از این نظر که با داشتن ابزار قانونی مانند بازرسی کل 
کشور و نهادهای نظارتی خود و معاونت سیاسی امنیتی می توانستند نظارت لازم را انجام 
دهند و ندادند، مقصر هستند چرا که استانداری نماد دولت در هر استان است که وظایف 
حاکمیتی مهمی دارد از جمله اینکه باید بر زیر مجموعه خود نظارت داشته باشد. احمدی 
با بیان اینکه می توان این اتفاق را قتل شبه عمد دانست، تصریح کرد: کسانی که به وظایف 
خود عمل نکرده اند از نظر حقوقی و کیفری در قتل و پرداخت خسارات سهیم هستند و 
این موضوع قتل شبه عمد است از این رو محاکمه قضات، مدیران کل و سرتیپ به بالا در 

دادگستری استان تهران و زیر نظر دادستانی آن صورت می گیرد.

نعمت احمدی حقوق دان:

حکم مقصران متروپل قتل شبه عمد است

یک عضو کمیسیون عمران مجلس:

نظام مهندسی باید بتواند در برابر تخلفات احتمالی شهرداری ها بایستد
یک عضو کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی 
گفت: باید اختیار لازم به مجموعه نظام مهندسی داده 
شود تا اگر شهرداری ها در اجرای قواعد و ضوابط فنی 
تعیین شده در ساخت و ساز کوتاهی کرد این مجموعه 
بتواند در دادسرا و دستگاه قضایی طرح موضوع کرده و 

با جدیت از حقوق مردم دفاع کند. 
غلامرضا شریعتی، درباره درس هایی که باید از ریزش 
ساختمان متروپل گرفت، بیان کرد: اولین درسی که 
باید از وقوع این حادثه بگیریم این است که باید قواعد 
و الزاماتی که در حوزه ساخت و ساز در نظر گرفته شده 
است را جدی تلقی کنیم. تذکراتی که از سوی ناظران 
ساختمان داده می شود باید با جدیت دنبال شده تا 

مهندسی  و  فنی  استانداردهای  اساس  بر  کار  اصول 
پیش رود. وی در ادامه تصریح کرد: نکته بعدی این 
است که باید یک سامانه ای تعریف شود و در آن اصول 
فنی ساختمان هایی نظیر مجتمع های تجاری، برج 
ها، هتل ها و تمام اماکنی که جمعیت بالایی در آن 
رفت و آمد دارند به صورت کاملا شفاف اعلام گردد. از 
سوی دیگر مسئله بسیار حائز اهمیت، کنترل و نظارت 
بر اجرای دقیق قواعد و ضوابط فنی تعیین شده است. 
نماینده مردم بهشهر در مجلس شورای اسلامی، تصریح 
کرد: متاسفانه کوتاهی شهرداری آبادان و اقدام مالک 
به  بیشتری  بار  طبقات،  تعداد  افزایش  در  ساختمان 
ساختمان متروپل تحمیل کرد و به عاملی برای ریزش 

این ساختمان تبدیل شد. از سوی دیگر نقش سازمان 
نظام مهندسی نیز قابل توجه است. اگر قواعد و نظاماتی 
برای کنترل و نظارت بر بحث ساخت و ساز پیش بینی 
می شود، باید اختیار لازم به مجموعه نظام مهندسی 
داده شود تا اگر شهرداری کوتاهی کرد این مجموعه 
بتواند در دادسرا و دستگاه قضایی طرح موضوع کرده 
و با جدیت از حقوق مردم دفاع کند. شریعتی در پایان 
تاکید کرد: در بازنگری قانون نظام مهندسی ساختمان 
باید این موضوع پیش بینی شود که اگر شهرداری ها 
پذیرای تذکرات مهندسین ناظران ساختمانی نبودند 
این نهاد بتواند از حق مردم دفاع کرده و جلوی تخلف 

را بگیرد.

محمد منان رئیسی*
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راهکارهایی برای کاهش نمک مصرفی

خوردن احساسی یا پُرخوری ناشی از هیجانات زمانی روی می دهد که فرد 
در واکنش به هیجانات ناخوشایندی که دارد، مثلًا خشم، استرس یا اندوه، غذا 
می خورد. خوردن هیجانی امروزه به دلیل فشارها و مشغله های زندگی روزمره رایج 
شده است. گزارشی جدید نشان داده ۳۸ درصد افراد بزرگسال به دلیل استرس 

سراغ پُرخوری یا خوردن غذاهای ناسالم می روند.
خوردن هیجانی مسئلهٔ کوچک و کم اهمیتی نیست. این نوع خوردن می تواند 
موجب چاقی، دیابت و دیگر مشکلات مرتبط با وزن شود. خوردن هیجانی یک 
نوع واکنش نسبت به استرس بوده و مکانیسمی است که اثرات استرس را موقتاً 
تسکین می دهد؛ اما موجب مشکلاتی در سلامت روان می شود زیرا اثرات روانی 
ناشی از گرفتار شدن در یک سیکل معیوب که شکستن آن بسیار سخت است، 
فرد را آزار خواهد داد. خوردن هیجانی چگونه شروع می شود و چرا مقابله با آن 

سخت است؟
مرحله اول: خوردن هیجانی با استرس شروع می شود

استرس، خودآگاه یا ناخودآگاه، برانگیزانندهٔ خوردن هیجانی است. استرس در 
حالی می تواند موجب هیجانی خوردن بشود که هیچ ارتباطی با غذا ندارد، مثلًا 
عصبانیت و خستگی به دلیل گیرافتادن در ترافیک می تواند باعث شود وسوسه 
شوید به اولین فروشگاهی که هله هوله دارد بروید و چیزی که دلتان در آن لحظه 
می خواهد بخرید و بخورید، مسلماً در این زمان به این فکر نمی کنید که صبر کنید 
تا به خانه برسید و غذای سالمی بخورید. استرس ناشی از بودن در یک موقعیت 
ناخوشایند، رنجی هیجانی ایجاد می کند که تمایل به خوردن چیزی راحت و 

خوشمزه را افزایش می دهد.
وقتی بدن شما تحت استرس است، غدد آدرنالتان که بالای کلیه هایتان قرار 
دارند، کورتیزول ترشح می کنند و کورتیزول هورمونی است که اشتها و هوس 
غذاهای شیرین و چرب را بیشتر می کند. عامل ایجادکنندهٔ خوردن هیجانی، 
هیجانی است اما پای مؤلفهٔ فیزیولوژیکی نیز در میان است. سیستم عصبی 
اندازه فعالیت کرده و سطح کورتیزولتان بالا می رود  از  سمپاتیک شما بیش 
و کورتیزول هم هوس خوردن چیزهای شیرین و چرب و شور را در شما بیشتر 

می کند.
مرحله دوم: استرس موجب تمایل به خوردن می شود

همان طور که گفتیم غدد آدرنال شما در واکنش به استرس، کورتیزول ترشح 
می کنند، بنابراین تمایلتان به خوردن بیشتر می شود، اما با یک خوردن هیجانی 
شروع می شود. خوردن هیجانی راهی برای پیداکردن احساس راحتی و آرامش 
در موقعیتی است که به شما احساس ناراحتی و خستگی و بی قراری و افسردگی 

داده است، یا موقعیتی که کنترلی روی آن ندارید.
استرس ماشهٔ خوردن هیجانی را می کشد و تمایل به خوردن زمانی که استرس 
دارید نیز می تواند ریشه در کودکی تان داشته باشد. شاید وقتی کودک بودید 
یاد گرفتید که وقتی حوصله ندارید یا ناراحتید خوردن یک چیز شیرین حالتان 
را بهتر می کند. مثلًا بعضی از پدر و مادرها به عنوان پاداش یک رفتار خوب یا 
فرونشاندن ناراحتی کودک به او یک خوراکی شیرین مانند آب نبات، بستنی یا 
کیک می دهند. همین باعث تقویت این باور می شود که خوردن غذاهای شیرین 

و دم دستی باعث بهترشدن حال می شود و همین باور در تمام طول عمر فرد با او 
می ماند و به عنوان یک بزرگسال نیز ناآگاهانه در عادت های او نقش بازی می کند. 
مغز شما فراتر از هشیاری تان به شما می گوید، بر اساس الگوهای گذشته، چیزی 
که خوشمزه باشد استرستان را تسکین می دهد. به مرورزمان، خوردن به منظور 
تسکین استرس و ناراحتی تبدیل به یک عادت شده و احساسات خوبی که با 
نهادینه  در شما  عادت  این  و  قوی تر شده  و  قوی  آن ها می رسید،  به  خوردن 

می شود.
مرحله سوم: پُرخوری می کنید

می شود،  شعله ور  شما  در  استرس  به واسطهٔ  کردن  پُرخوری  هوس  وقتی 
به راحتی سراغ شکلات و کیک و پیتزا و یا هر چه در یخچال و کابینت آشپزخانه 
دارید می روید. بیشتر غذاهایی که افراد وقتی استرس دارند می خورند سالم 
یا سیرکننده نیستند. همچنین این غذاها مانند غذاهای فیبردار و طبیعی، 
اشتهایتان را کم نمی کنند؛ بنابراین همچنان به خوردنشان ادامه می دهید تا 

تمامشان کنید، مثلًا تا بستهٔ چیپس را خالی نکنید دست بردار نیستید!
مرحله چهارم: احساس گناه می کنید

بعد از پُرخوری، احساس گناه سراغتان می آید. تقریباً نیمی از کسانی که 
به کاری که کرده اند  ناسالم می خورند، نسبت  یا غذاهای  پُرخوری می کنند 
احساس گناه و پشیمانی می کنند. احساس گناه یک هیجان بی ثمر بوده و تنها 
یک مکانیسم مؤثر برای هیجاناتی به شمار می رود که با آنها درگیرید و مشکلی را 
حل نمی کند. در واقع، این احساس گناه حتی می تواند شرایط را بدتر هم بکند.

راه حل این است که خوردن هیجانی را با یک راه سالم و مؤثرتر برای کنترل 
استرس در کوتاه مدت جایگزین نمایید. این راه می تواند بیرون رفتن و قدم زدن 
باشد، یک حمام داغ، مدیتیشن، ورزش کردن و یا صحبت کردن با کسی. خیلی 
مهم است که به عنوان یک راهکار بلندمدت، روشی برای غلبه بر عواملی که سبب 
خوردن هیجانی تان می شوند پیدا کنید. متأسفانه احساس گناه ِ برطرف نشده 

منجر به مرحلهٔ پنجم سیکل معیوب خِوردن هیجانی می شود:
مرحله پنجم: احساس گناه موجب

 احساس سست و بی اراده بودن می شود
اگر این الگوی هیجانی خوردن را ادامه دهید و تکرار کنید، احساس خواهید 
کرد هیچ کنترلی روی خودتان ندارید و این تنها موقعیت را بدتر می کند. احساس 
بی اراده بودنی که در اثر خوردن هیجانی به شما دست می دهد، به اعتماد به 
نفستان آسیب زده و برداشتن قدم های مثبت برای تغییر رفتار را سخت تر می کند. 
به  نمی توانید دست  و  کرد ضعیف هستید  احساس خواهید  این شرایط  در 
اقدامی بزنید تا به خودتان کمک کنید و راهی برای مشکلات و مسائلی که باعث 

استرستان می شوند بیابید.
کلام پایانی

موفق  افراد  از  خیلی  اما،  نمی افتد  اتفاق  یک شبه  هیجانی  خوردن  کنترل 
می شوند و به سمت راه های سالمی برای مدیریت استرس خود روی می آورند. 
همه چیز با شناختن عوامل استرس برانگیز، بالابردن میزان آگاهی و پیگیر بودن 
شروع می شود. سپس پیداکردن روش هایی مؤثرتر برای کنترل اشتها و استرس، 
این مسیر را تکمیل خواهد کرد. برخی از افراد به تنهایی می توانند این کار را انجام 
دهند اما عده ای ممکن است نیاز به یک درمانگر داشته باشند. به هرحال این 
تغییر چیزی است که به زمان و تلاش نیاز دارد. همچنین لازم است سبک زندگی 
سالمی در پیش بگیرید، چون یک سبک زندگی ارتباط تنگاتنگی با عادت های 

سالم و ناسالم ما دارد.

 ۵ مرحله از غذا خوردن احساسی و چرا اتفاق می افتد؟

با نوشیدن آب این بیماری هاچرخهٔ پُرخوری های هیجانی را بشناسید
 را از خود دور کنید

از  خیلی  می دهد  نشان  تحقیقات  می نوشید؟  آب  کافی  اندازه  به  آیا   
افراد به اندازه کافی آب نمی نوشند و بدون اینکه بدانند اغلب اوقات دچار 
دهیدراسیون خفیف اند. بدن انسان تقریباً ۶۰ تا ۷۰ درصد از آب است و 
همین نشان می دهد هیدراته بودن بدن تا چه حد برای سلامتی مهم است. 
هیدراسیون آن قدر مهم است که حتی دهیدراسیون خفیف هم می تواند 
پیامدهای بدی برای سلامتی داشته باشد. طبق مطالعات، تنها ۲ درصد 
دهیدراته بودن بدن )میزانی که حتی شما احساس تشنگی هم نمی کنید( 

می تواند موجب خستگی، بدخلقی و سردرد شود.
چیزی که ممکن است ندانید این است که نوشیدن آب بیشتر، ریسک 

برخی از بیماری ها و مشکلات سلامتی را کاهش می دهد.
لخته خون

لخته های خون، رگ ها را مسدود می کنند و اجازهٔ رسیدن اکسیژن به بافت ها 
را می گیرند و مانع جریان خون در عروق و رگ ها می شوند؛ اما خطر واقعی 
زمانی است که لخته  های خون به سمت دیگر قسمت ها حرکت می کنند. 
مثلًا، یک لخته خون که در رگی در پا تشکیل شده می تواند به سمت ریه ها 
برود و حادثه ای مرگبار رخ بدهد. یکی از راه های کاهش خطر لخته شدن 
خون، بیشتر آب نوشیدن است. نوشیدن آب، خون را رقیق می کند، بنابراین 

کمتر ممکن است لخته خون تشکیل شده و رگ را مسدود کند.
یک راه دیگر کاهش تشکیل لخته خون در رگ پا این است که هرچند دقیقه 
از جایتان بلند شوید و راه بروید و پاها را بکشید تا خون در پاهایتان به گردش 
درآید. همین چند قدم راه رفتن می تواند ریسک لخته شدن خون را به شدت 

پایین بیاورد.
سنگ کلیه

سنگ کلیه بسیار دردناک است. پزشکانی که با مشکل سنگ کلیه سروکار 
دارند به شما می گویند بهترین راه کاستن از ریسک سنگ کلیه این است که 
زیاد آب بنوشید. آب، ادرارتان را رقیق می کند و بنابراین کلسیم و اگزالات 
کمتری در ادرارتان وجود دارد و نمی توانند به هم بچسبند و سنگ های کلسیم 
اگزالات که شایع ترین نوع سنگ کلیه است تشکیل بدهند. سنگ کلیه در 
تابستان که بیشتر عرق می کنید و بدنتان مایعات بیشتری از دست می دهد 
و ادرارتان غلیظ تر است بیشتر شایع تر است. افزودن آبلیمو به آب می تواند 

احتمال تشکیل سنگ کلیه را کمتر هم بکند چون اسیدسیتریک دارد.
عفونت های مجاری ادراری

عفونت های مجاری ادراری بیشتر در خانم ها شایع اند و دلیل آن کوتاه 
بودن مجرای ادرار است، یعنی قسمتی از سیستم ادراری که به سمت بیرون 
باز می شود. برخی از خانم ها مکرراً به عفونت های ادراری دچار می شوند، 
اندازه کافی مایعات نمی نوشند. نوشیدن آب  به  تابستان که  خصوصاً در 
فراوان، با کاهش غلظت ادرار می تواند ریسک این عفونت های آزاردهنده را 
کاهش دهد. وقتی غلظت ادرار کم می شود باکتری ها به سختی می توانند به 
دیواره مثانه بچسبند و عفونت ایجاد کنند. این هم دلیلی دیگر برای بیشتر 
آب نوشیدن! اگر بدنتان خوب هیدراته باشد، رنگ ادرارتان نباید تیره تر از زرد 

بسیار روشن باشد.
سرطان مثانه

مطالعه ای روی ۴۸۰۰۰ نفر دریافت با هر ۲۴۰ میلی لیتر بیشتر نوشیدن 
آب، ریسک سرطان مثانه تا ۷ درصد کمتر می شود. هرچند این مطالعه تنها 
نشان داد بین مصرف مایعات و ریسک سرطان مثانه ارتباط وجود دارد؛ اما 
دلایلی مبنی بر نوشیدن مایعات فراوان و کاهش ریسک سرطان مثانه وجود 
دارد. وقتی شما آب بیشتری می نوشید، ادرارتان رقیق تر می شود و هر چه 
ادرارتان رقیق تر شود، عوامل سرطان زای کمتری به دیوارهٔ مثانه تان در ارتباط 
خواهند بود؛ بنابراین پیش از اینکه این عوامل سرطان زا مشکلی ایجاد کنند، 
با ادرارتان از بدن خارج می شوند. سیگاری ها بیشتر در معرض ابتلا به سرطان 

مثانه اند، پس مهم است که بیشتر آب بنوشید و البته سیگار را ترک کنید.
سرطان کولون

کاهش  را  کولون  سرطان  احتمال  بدن،  مناسب  هیدراسیون  واقعاً  آیا 
می دهد؟ مطالعات روی حیوانات نشان داده که بله می  تواند. وقتی شما آب 
بیشتری می نوشید، غذا در سیستم گوارشتان سریع تر حرکت می کند و مواد 
سرطان زا یا همان کارسینوژن ها فرصت کمتری برای تماس با دیواره های روده 
بزرگ دارند. موارد سرطان کولون در میان افراد زیر پنجاه سال رو به افزایش 
است، بنابراین هر چیزی که بتواند این احتمال را کم کند خوب و قابل قبول 
است. البته غربالگری منظم سرطان کولون را فراموش نکنید. غربالگری 
می تواند پولیپ های لوزالمعده را قبل از اینکه تبدیل به یک سرطان کامل 

شوند شناسایی کند.
افسردگی

برخی از مطالعات، دهیدراسیون بدن را با تشدید علائم افسردگی مرتبط 
دانسته اند. عجیب هم نیست؛ زیرا طبق یافته ها دهیدراسیون خفیف هم 
می تواند باعث نوسانات خلقی از جمله خستگی و علائم افسردگی شود. 
آزمایشاتی که روی حیوانات انجام شد نشان می دهد دهیدراسیون بدن، 
تغییراتی در سروتونین مغز ایجاد می کند که می تواند سبب تشدید علائم 
افسردگی شود. همچنین کم آب شدن بدن، انرژی و انگیزه را کاهش می دهد 
و همین نیز موجب بدتر شدن علائم افسردگی خواهد شد؛ بنابراین بیشتر آب 

نوشیدن شما را خوش اخلاق تر هم می کند.
مه مغزی

مغز شما باید مدام گلوکز و اکسیژن دریافت کند و دهیدراسیون می تواند 
انتقال این مواد ضروری را کاهش بدهد. حتی کم آبی خفیف بدن بر عملکرد 
ادراکی اثر می گذارد و خلاقیت و کارآمدی را کاهش می دهد. همان طور که 
گفتیم کم آبی بدن، انرژی و انگیزه را نیز کم می کند. وقتی به اندازه کافی آب 
نمی نوشید، حجم مغز کم می شود و عملکرد آن تحت تأثیر قرار می گیرد. پس 
اگر به هر دلیلی آب نمی نوشید، حداقل به خاطر مغزتان این کار را بکنید! مه 

مغزی و احساس پریشانی به نفع هیچ کس نیست.
دیگر فواید نوشیدن آب کافی

نوشیدن آب کافی، احتمال عفونت های زنانه و یبوست را کاهش می دهد. 
اگر بدن هیدراته باشد، عملکرد ورزشی تان نیز بهتر می شود و کمتر ممکن 
نوشیدنی  یک  اگر  خصوصاً  شوید،  عضلانی  گرفتگی های  دچار  است 

الکترولیت دار بنوشید.
کلام پایانی

حالا می دانید چرا نوشیدن آب این قدر مهم است. آیا شما به اندازه کافی آب 
می نوشید؟ همیشه و همه جا یک بطری آب با خود داشته باشید و جرعه جرعه 
بنوشید. برای اینکه تمایلتان به نوشیدن آب بیشتر شود می توانید در بطری 

آبتان چند برش میوه یا سبزیجات معطر بیندازید و آن را طعم دار کنید.

سلامت

محققان انگلیسی می گویند؛

شیرمادر موجب تقویت 
قدرت مغز کودک می شود

افزایش ضریب هوشی کودک کمک  به  مدت ها تصور می شد که شیردهی 
می کند، اما عوامل دیگری مانند سطح تحصیلات یا موقعیت اجتماعی مادر نیز 

می تواند عامل برخی از این مزایا باشند.
به گزارش خبرنگار مهر به نقل از مدیسن نت، اکنون، یک مطالعه جدید نشان 
می دهد نوزادانی که به مدت شش ماه یا بیشتر با شیر مادر تغذیه شده اند، 
از شیر مادر تغذیه نمی کردند، در  با کودکانی که در دوران نوزادی  در مقایسه 
آزمون های سنجش مهارت های کلامی و روابط تا سن ۱۴ سالگی امتیاز بیشتری 
کسب کردند. »رنه پریرا-الیاس« محقق ارشد از دانشگاه آکسفورد انگلستان، 
می گوید: »پس از در نظر گرفتن شرایط اجتماعی-اقتصادی و توانایی شناختی 
مادر، مدت طولانی تر شیردهی با نمرات شناختی بالاتر در کودکان، حتی تا سن 
۱۴ سالگی مرتبط است«. او گفت: »شیر مادر حاوی اسیدهای چرب اشباع نشده 
 microRNA و ریز مغذی ها است که به رشد مغز کمک می کند. همچنین حاوی
ها، قطعاتی از کد ژنتیکی است که مسئول برنامه ریزی مغز برای رشد و عملکرد 

صحیح هستند.«
آکادمی اطفال آمریکا، تغذیه انحصاری با شیر مادر را برای حدود شش ماه توصیه 
می کند و به دنبال آن تغذیه با شیر مادر را همراه با غذاهای دیگر برای یک سال 
دیگر یا بیشتر توصیه می کند. شیردهی طولانی مدت با مزایای سلامتی بالقوه، از 

جمله خطر کمتر عفونت و برخی بیماری ها همراه است.
برای این مطالعه، محققان بیش از ۷۸۰۰ نوزاد متولد شده در بریتانیا را از سال 
۲۰۰۰ تا ۲۰۰۲ تا زمانی که به سن ۱۴ سالگی رسیدند، دنبال کردند. ۲۳ درصد از 
نوزادان به مدت شش ماه یا بیشتر با شیر مادر تغذیه شدند و حدود ۳۴ درصد اصلًا 
از شیر مادر تغذیه نمی کردند. بچه ها در سنین ۵، ۷، ۱۱ و ۱۴ سالگی، آزمون هایی 
را برای سنجش مهارت های روابط کلامی و مکانی انجام دادند. نمرات آزمون ها در 
میان بچه هایی که برای مدت طولانی تری از شیر مادر تغذیه می کردند، بالاتر بود.

همه زنان نمی توانند به نوزادشان شیر دهند و این بدان معنا نیست که فرزندان 
آنها در وضعیت نامساعدی قرار خواهند گرفت. پریرا-الیاس گفت: »فواید بالقوه در 
توانایی شناختی در بین کودکانی که برای چندین ماه از شیر مادر تغذیه می کنند، 
معادل تنها ۲ تا ۳ امتیاز ضریب هوشی در مقیاس ضریب هوشی معمولی با 

میانگین ۱۰۰ است.«
 

هندوانه برای دیابتی ها خوب است یا بد؟
هندوانه سرشار از مواد مغذی مانند ویتامین C، A، B۶ و مواد معدنی مانند 

پتاسیم، منیزیم، آهن، فسفر، فولات و کلسیم است.
به گزارش  سلامت نیوز؛هندوانه مملو از آب و فیبر است، اما شاخص گلیسمی 
دارای  هندوانه  گرمی  وعده ۱۰۰  یک  دارد.  متوسط  حد  از  بالاتر  کمی   )GI(
 )glycemic load( شاخص گلایسمیک ۷۲ است. اما از آنجایی که بار گلیسمی
هندوانه بسیار پایین است - فقط ۲ در هر ۱۰۰ گرم- بیماران دیابتی می توانند 

هندوانه را در حد اعتدال و با خیال راحت مصرف کنند.
در این مورد بگوییم که افراد مبتلا به دیابت می توانند با خیال راحت در یک روز 
۱۵۰ گرم هندوانه بخورند که تقریباً معادل ۱ فنجان هندوانه خرد شده در روز است.
این را هم یادتان باشد که حتما هندوانه را به عنوان میان وعده مصرف کنید نه 
همراه غذا. از خوردن هندوانه در شب خودداری کنید و بلافاصله قبل یا بعد از غذا 
هم هندوانه را نخورید. می توانید هندوانه را به عنوان میان وعده صبح یا عصرانه 

میل کنید.
بدن ما در تابستان به رساندن آب )هیدراتاسیون( منظم نیاز دارد و چه چیزی 
بهتر از داشتن مقداری هندوانه خنک برای غلبه بر گرما؟ هندوانه سرشار از مواد 
مغذی مانند ویتامین C، A، B۶ و مواد معدنی مانند پتاسیم، منیزیم، آهن، فسفر، 
فولات و کلسیم است. این میوه همچنین یک منبع عالی آنتی اکسیدان است که 
می تواند به بهبود کیفیت مو، صاف کردن پوست و حتی رفع خستگی کمک کند. 
از لحاظ طب سنتی هم هندوانه فواید زیادی دارد و براساس متون طب آیورودا، 
طب سنتی هندی، هندوانه می تواند به کاهش وزن، تسکین عفونت های دستگاه 

ادراری )UTI( و هضم بهتر غذا کمک کند.



دوشنبه-9 خرداد ماه 1401-    سال بیست  وپنجم -   شماره 45509

مسئول دبیرخانه کانون خادم یاران رضوی درقم  به تشریح برنامه های فرهنگی دهه کرامت این 
نهاد پرداخت.  حجت الاسلام سید محمدباقر تکیه ای روزیکشنبه در جمع خبرنگاران استان قم، 
گفت: مراسم استقبال از زائران حضرت معصومه)س( در روز چهارشنبه ۱۱ خردادماه همزمان 
با میلاد حضرت معصومه)ع( در راه آهن قم انجام می شود. مسئول دبیرخانه کانون خادم یاران 
رضوی در قم افزود: از دیگر برنامه های دهه کرامت می توان به ویژه برنامه گلباران ضریح حضرت 
معصومه)س( و کاروان شادی از مسیر خیابان انقلاب پس از نماز مغرب و عشا به سمت حرم با 
حضور خادم یاران و عموم مردم، به همراه مراسم ویژه اشاره کرد. وی با ذکر این مطلب که طرح 
محله رضوی در این ایام انجام می شود تصریح کرد: در این طرح و در یکی از محلاتی که باید 
مشمول خدمت بیشتری قرار گیرند، انواع و اقسام خدمات مختلف در قالب غرفه های تخصصی 
در روز ۱۸ خردادماه در صحن امام زاده سیدعلی)ع( برگزار می شود. مسئول دبیرخانه کانون 
خادم یاران رضوی در قم گفت: چهارمین برنامه، با عنوان جشن های »زیر سایه خورشید« برگزار 
می شود که خادمان با سابقه حرم رضوی در قم حضور می یابند. استقبال از این کاروان عصر 

روز ۱۷ خردادماه انجام شده و خادمان در ابتدای ورود در بیت النور قم که محل اقامت حضرت 
معصومه)س( است حضور می یابند؛ سپس این کاروان به جمکران و حرم حضرت معصومه)س( 
مشرف شده و با تولیت آستان مقدس حضرت معصومه )س( دیدار می کنند. کاروان خادمان 
برنامه های مختلفی را در چهار روز در بخش ها و روستاهای تابعه قم برگزار خواهند کرد. حجت 
الاسلام تکیه ای افزود: اجرای طرح »سلام بر امام)ع(« دیگر برنامه این ایام است که در این طرح 
در روزهای چهارشنبه هر هفته زیارت امین الله در مساجد استان قم قرائت می شود؛ ولی در این 
دهه قرار است که هشت شب از دهه کرامت در هشت مسجد منتخب، این برنامه به شکل ویژه 
انجام شود.  وی با اشاره به برنامه های ویژه دانش آموزان گفت: جشن ازدواج زوج های جوان با 
عنوان »زوج کرامت« با حضور ۱۰۸ زوج جوان با همکاری کمیته امداد و کانون های خادم یاری 
برگزار می شود. این مراسم جشن ازدواج در روز ۱۹ خردادماه و با حضور این زوج ها و خانواده 
های آنها و اهدای جهیزیه و اجرای یک عقد نمادین انجام می شود.عنوان این مراسم، عقد و عهد 

است و زوج ها قول می دهند که زندگی خود را بیمه حضرت کنند.

مسئول دبیرخانه کانون خادم یاران رضوی درقم  تشریح کرد:

برنامه های فرهنگی دهه کرامت خادم یاران رضوی

اجتماعی

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان قم:

۲ هزار و ۷۸۵ قرارداد صنعتی در استان قم 
ثبت شده است

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی قم از برنامه استان برای احیای ۶۴ واحد راکد 
صنعتی تا پایان سال جاری خبر داد.

روح الله ابراهیمی روز شنبه در دومین جلسه شورای برنامه ریزی و توسعه قم در سالن 
کرامت استانداری قم، افزود: ۹۰ درصد بنگاه های اقتصادی دنیا را صنایع کوچک 
و متوسط تشکیل می دهند که ۶۰ درصد اشتغال جهانی را شامل می شود؛ میزان 
سرمایه گذاری، میزان اشتغال، حجم گردش مالی و میزان کارکنان از شاخص های 

مهم تقسیم بندی صنایع کوچک و متوسط در سطح جهان است.
وی خاطرنشان کرد: در ایران بنگاه های اقتصادی کمتر از ۱۰ نفر اشتغال در زمره 
بنگاه های کوچک و بنگاه های اقتصادی با اشتغال ۵۰ تا ۱۴۹ نیز جزء صنایع متوسط 
محسوب می شود؛ ریسک پذیری و انعطاف پذیری از پارامترهای مهم تقسیم صنایع 

متوسط و کوچک به صنایع بزرگ است.
ابراهیمی با بیان اینکه ۲ هزار و ۷۸۵ قرارداد صنعتی در استان قم ثبت شده است، 
خاطرنشان کرد: شهرک صنعتی شکوهیه از نظر وسعت و اشتغال و واحدهای مستقر 

بزرگترین شهرک صنعتی استان محسوب می شود.
وی با بیان اینکه استان قم ۱.۸ سرمایه گذاری و ۳ درصد اشتغال صنعتی کشور را به 
خود اختصاص داده است، بیان کرد:  به ازای هر لیتر آب تامین شده ۷۵ شغل و به ازای 
هر ولت برق تامین شده نیز ۹۳ اشتغال مستقیم در شهرک های صنعتی استان ایجاد 
شده است. ابراهیمی عنوان کرد: صنایع شیمیایی، غذای و دارویی، صنایع سلولزی، 
کانی های غیرفلزی و صنعت نساجی بیشترین فراوانی صنایع ایجاد شده در شهرک 

های صنعتی استان قم است.
وی تصریح کرد: خط انتقال پساب تصفیه خانه فاضلاب قم به شهرک های صنعتی 
محمودآباد، شکوهیه و الغدیر برای تامین ۱۰ میلیون مکعب آب با اعتباری بالغ ۲ هزار 
میلیارد ریال در حال انجام است که پیش بینی می شود این خط انتقال در تصفیه اولیه 
تا پایان سال به شهرک صنعتی محمودآباد نهایی شود؛ این طرح هم اکنون پیشرفت 

فیزیکی ۱۰ درصدی دارد.
مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی قم با اشاره به اجرای توافقنامه تامین برق 
شهرک الغدیر عنوان کرد: هزار و ۲۷۰ میلیارد ریال برای تامین ۴۰ مگاوات برق و اجرای 
ارتباطات ۶۳ کیلوولت مربوط با هدف واگذاری ۳۵ مگاوات به این شهرک صنعتی مورد 

نیاز است که تاکنون ۳۸۱ میلیارد ریال در خصوص این پروژه هزینه شده است.
وی با اشاره به توافقنامه این شهرک با برق منطقه ای تهران جهت تامین برق شهرک 
صنعتی شکوهیه، بیان کرد: در قالب این توافقنامه یک پست ۶۳ مگاواتی در این 
شهرک احداث خواهد شد، استان قم سهم خود از این طرح را بصورت کامل پرداخت 

نموده است.
ابراهیمی ابراز داشت: از سال گذشته امر احداث ۸۳ واحد کوچک کارگاهی در 
شهرک های صنعتی استان کلید خورده که این ۸۳ واحد هم اکنون با اولویت شرکت 

های دانش بنیان آماده واگذاری و فروش است.
مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی قم بیان کرد: سال گذشته در مجموع ۲ هزار 
و ۶۰۰ اشتغال جدید صنعتی در استان قم ثبت شده است؛ سال گذشته ۴۰ میلیارد 
تومان برای تامین برق و پساب صنعتی به شهرک های صنعتی استان تخصیص داده 

شده است.
وی بیان داشت: انتقال اسناد مالکیت شهرک صنعتی شهاب، تهاتر اراضی راه آهن 
متروکه مجاور شهاب صنعتی شکوهیه به شرکت راه آهن و راه ندازی ایستگاه راه آهن 
پل سه مورد از مصوبات سفر رییس جمهوری به قم است که تاکنون در هیچکدام از آنها 

اقدامی صورت نگرفته است.
مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی قم یادآور شد: تکمیل پروژه های انتقال 
پساب، تکمیل تصفیه خانه های در دست اقدام و تامین برق، آب و گاز مورد نیاز این 
شهرک ها به همراه ارتقای ظرفیت ۱۰۰ واحد تولیدی تا ۵۰ درصد و احیای ۶۴ صنعتی 

راکد از اهداف مهم این شهرک در سال جاری است.
ابراهیمی در پایان با اشاره به مشکل تصفیه خانه ناحیه سیرو، گفت: مشکل اصلی 
این ناحیه صنعتی واحدهای متخلفی است که فاضلاب آلوده و صنعتی خود را در 

محیط زیست رها می کنند.
 

مدیرکل محیط زیست استان قم :

وضعیت کانون های فعال تولید گرد و غبار 
قم نامطلوب است 

مدیرکل محیط زیست استان قم بابیان اینکه  وضعیت کانون های فعال تولید گرد 
و غبار قم نامطلوب است گفت: روزهای پاک استان از ابتدای امسال تا هفته اول 
خردادماه با شیب تندی روبه کاهش است و ۱۵ روز کاملا ناسالم و خطرآفرین بوده 
و قم هم اکنون از نظر آلودگی هوا با شرایطی روبه رو است که طی سال های گذشته 

هیچ وقت آن را تجربه نکرده بود.
سیدرضا موسوی مشکینی روز شنبه در جلسه شورای برنامه ریزی و توسعه در سالن 
کرامت استانداری، با اشاره به پدیده گرد و غبار و ریزگرد، ابراز داشت: گرد و غبار از چند 
سال گذشته گریبان استان های مختلف کشور را گرفته و طی دو هفته گذشته با سطح 

بیشتری کشور را حتی در فصل بهار تحت تاثیر خود قرار داده است.
مدیرکل محیط زیست قم با بیان اینکه پدیده گرد و غبار یک معضل فرابخشی است، 
یادآور شد: دریاچه نمک به همراه کانون های داخلی به دلیل عدم تامین حقابه ها طی 

سال های اخیر بر معضل گرد و غبار و ریز گرد دامن زده است.
موسوی مشکینی ابراز داشت: گرد و غبار کنونی استان قم که از دو هفته گذشته آغاز 
شده از کانون های خارجی نشات گرفته است ولی انتظار می رود در چهار ماه آینده 

کانون های داخلی نیز استان قم را تحت تاثیر خود قرار بدهد.
وی با بیان اینکه پدیده گرد و غبار یک معضل بسیار جدی است، افزود: با حجم 
اعتبارات و اقدامات سایر دستگاه ها مانند مراقبت و مدیریت روان آبها، کاشت نهال، 
احداث استخرهای پرورش ماهی و اموری از این دست امکان مدیریت و کاهش کانون 

های فعال گرد و غبار در قم ممکن نیست.
مدیرکل محیط زیست قم اظهار داشت: وضعیت کانون های فعال تولید گرد و غبار قم 
نامطلوب است و اعتبارات و استانی نیز در خصوص ناکافی است و لازم است تا از طریق 

ملی معضل کانون های فعال قم مورد توجه قرار بگیرد.
موسوی مشکینی افزود: تامین حقابه زیست محیطی ۱۵۴ میلیون متر مکعبی که 
از چند سال گذشته مصوبه آن نهایی شده یکی از پیش شرط های اصلی مدیریت 
گرد و غبار در قم است، در چند سال گذشته تنها ۶۰ میلیون متر مکعب از این حقابه 
در فصول پربارش تخیص یافته و مشکل ریشه ای کانون های فعال قم برطرف نشده 
است.  وی عنوان کرد: ۲۴۵ هزار هکتار از مساحت قم مستعد غبارریزی کم، ۳۵ هزار 
هکتار مستعد تولید گرد و غبار با حجم متوسط و ۱۵ هزار هکتار نیز جزء کانون های 

بحرانی و بسیار خطرناک گرد و غبار محسوب می شوند.
مدیرکل محیط زیست قم گفت: کانون های گرد و غبار قم سالانه ۱۳ هزار تن گرد و 
غبار تولید می کند که بدلیل جهت غالب وزش باد، این گرد و غبارها روانه شهر و رویه 

های شهروندان می شود.
وی در پایان تاکید کرد: هم اکنون قم در شش ماه اول سال با پدیده گرد و غبار و در ۶ 

ماه دوم با احتراق گازهای سمی و فسیلی روبه رو است.
 

استاندار قم تاکید کرد:

ضرورت تامین حقابه های زیست محیطی 
استاندار قم ضرورت تامین حقابه های زیست محیطی را مورد توجه قرار داد و گفت: 
یکی از مشکلات مهم در مساله حقابه ها این است که طی سالهای اخیر سهم استانی 

قم از این منابع همواره به دلایل مختلف کاهش پیدا کرده است.
سیدمحمدتقی شاهچراغی روز شنبه در جلسه شورای برنامه ریزی و توسعه در سالن 
کرامت استانداری، با اشاره به افزایش روزهای ناسالم هوای استان از ابتدای سالجاری 
بیان داشت: لازم است تا در کنار منشا خارجی گرد و غبار نسبت به مدیریت و بهبود 

وضعیت کانونهای داخلی تولید گرد و غبار تدبیر درستی انجام گیرد.
شاهچراغی با تاکید بر تسریع در حل مشکلات سرمایه گذاری و پرداخت تسهیلات 
اشتغال و تولید، خاطرنشان کرد: هیچ گونه کم کاری از مسوولان استانی در زمینه تعلل 
در پرداخت این تسهیلات پذیرفتنی نیست. استاندار قم با اشاره به تقاضای واگذاری 
زمین در شهرک صنعتی الغدیر بیان کرد: برای پاسخگویی به نیازهای سرمایه گذاران 
لازم است تا طرح تامین ۳۵ مگاوات برق این شهرک با سرمایه گذاری هزار و ۲۷۰ 

میلیارد ریالی طبق برنامه زمانبدی شده دنبال شود.

آیت الله حسینی بوشهری:

امام خمینی)ره( احیاگر دین و معنویت
 در تاریخ معاصر بود

رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم گفت: امام خمینی )ره( فقیهی جامع 
الشرایط و تجسم ارزش های اخلاقی و در واقع احیاگر دین و معنویت در تاریخ 

معاصر بود.
افتتاحیه  مراسم  در  شنبه  شامگاه  بوشهری  حسینی  هاشم  سید  الله  آیت 
نمایشگاه حضور صدساله خورشید که در مرکز همایش های غدیر دفتر تبلیغات 
اسلامی حوزه علمیه قم برگزار شد در سخنانی اظهار داشت: جهاد دارای ابعاد 
و معنای وسیعی است که البته در همه جا مورد رضایت پروردگار نیست و تنها 
جهادی مورد مقبول پروردگار است که فقط برای او باشد که جهاد و نهضت امام 
راحل از جمله آنها است. رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم با اشاره به آیه 
۳۴ سوره مبارکه سبا گفت: در این آیه خداوند می فرماید بگو که من به یک سخن 
شما را پند می دهم و آن سخن این است که شما خالص برای خدا دو نفر دو نفر با 
هم یا هر یک تنها قیام کنید که این آیه در حقیقت شناسنامه نهضت و قیام امام 

خمینی )ره( است.
وی با بیان اینکه امام خمینی )ره( بارها در سخنانش به این آیه اشاره داشته 
است افزود: به نظر می رسد مقصود امام راحل از قیام انفرادی، مبارزه با نفس و 

منظور از قیام دسته جمعی، مبارزه علیه مستکبران باشد.
آیت الله حسینی بوشهری با اشاره به تعریفی از ابعاد جهاد بیان داشت: جهاد 
اکبر یعنی اینکه انسان عاشق ذات الهی و عارف واصل باشد و دل به عقل و برهان 
نبندد و جهاد اصغر در واقع مبارزه با شیاطبن بیرونی و جهاد اوسط مبارزه با نفس 

اماره است که امام خمینی )ره( همه این مراحل جهاد را در خود داشت.
امام راحل محبوب دل های مردم بود

رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم ادامه داد: امام راحل محبوب دل های 
مردم بود و در عرصه های سیاسی، عرفانی، عبادی و مدیریت جامعه پیشتاز و 
ممتاز بود. وی بیان داشت: یادگار امام تعریف می کند امام خمینی )ره( زمانی که 
در فرانسه بود و با رسانه های دنیا صحبت می کرد در زمان اذان ظهر سخنانش را به 
اتمام رساند و به نماز ایستادند و این صحنه انسان را به یاد امام رضا )ع( می اندازد 

که وقتی در مجادله با ملحدین بودند و وقت نماز شد به نماز اول وقت ایستاد.
امام جمعه قم با اشاره به ویژگی های شخصیتی امام راحل اظهار داشت: امام 
خمینی )ره( فقیهی جامع الشرایط و تجسم ارزش های اخلاقی و در واقع احیاگر 

دین و معنویت در تاریخ معاصر بود.
امام راحل نماد واقعی یک انقلابی است

رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم با بیان اینکه امام راحل شخصیتی خود 
ساخته بود افزود: امام راحل نماد واقعی چهره انقلابی بودن بود و انقلابیون باید 
ایشان را الگو خود قرار دهند افزود: انقلابی ها باید انقلابی بودن را از امام راحل 
بیاموزند، ممکن است افرادی که پا در عرصه جهاد می گذارند از درس و بحث و 
پژوهش باز بمانند اما امام راحل به درجات عالی علمی رسید و در دوران تبعید 

نیز کتاب نوشت و در برابر دنیای کفر ایستاد و او نماد واقعی یک انقلابی است.
وی با بیان اینکه امام راحل در فقه و اصول و فلسفه و عرفان پیشتاز بوده است 
افزود: طلاب و روحانیون علاوه بر اینکه از امام راحل می بایست درس استکبار 
سازی و مبارزه با دشمن را بیاموزند باید به امر علم آموزی هم اهتمام جدی داشته 

باشند و حوزه محل تحصیل علم و دانش تا رسیدن به اوج قله ها است.
آیت الله حسینی بوشهری ادامه داد: انقلابی ها باید بیاموزند زیر لوای امام و 
رهبری باید انقلاب را ادامه دهند و در این مسیر باید دل ها را به هم نزدیک کنیم و 

در همه جای کشور می بایست جایگاه امام راحل را پاس بداریم.

با حضور آیت الله حسینی بوشهری ؛

نمایشگاه حضور صدساله خورشید در قم 
آغاز به کار کرد 

امام  دستاوردهای  و  تصاویر  آثار،  خورشید«  صدساله  »حضور  نمایشگاه 
خمینی )ره( با حضور آیت الله حسینی بوشهری در مرکز همایش های غدیر قم 

آغاز به کار کرد. 
در آستانه صدمین سالگرد ورود تاریخی حضرت امام خمینی )ره( به حوزه 
علمیه قم و سی و سومین سالگرد ارتحال ایشان، نمایشگاه »حضور صدساله 
خورشید« آثار، تصاویر و دستاوردها  شنبه شب در مرکز همایش های غدیر قم آغاز 

به کار کرد.
مراسم افتتاحیه این نمایشگاه با پیام تصویری حضرت آیت الله  عبدالله جوادی 
آملی و سخنرانی آیت الله سید هاشم حسینی بوشهری و حضور آیت الله مرتضی 
و  یزدی  فقیه  آیت الله  هاشمی،  آیت الله  زنجانی،  دوستی  آیت الله  مقتدایی، 
حجت الاسلام والمسلمین سید حسن خمینی و حجت الاسلام والمسلمین 

مرتضی جوادی آملی برگزار شد.
حجت الاسلام والمسلمین عباس کمساری مدیر مؤسسه تنظیم و نشر آثار امام 
خمینی )ره( در این مراسم، گفت: این مؤسسه با هدف تنظیم، دسته بندی، 
حفظ آثار و حراست از میراث فکری، علمی، فقهی، عرفانی و سیاسی امام راحل 

ایجاد شده است.
وی افزود: از جمله اقدامات مهم این مؤسسه این است که همه آنچه که مربوط 
به امام راحل بود همچون احکام، نامه ها، آثار علمی، بیانات و اسناد تاریخی ایشان 
حفظ و تنظیم شده است. کمساری بیان کرد: در راستای ویرایش جدید صحیفه 
امام راحل)ره(، کارهای علمی و پژوهشی جهت بررسی اسناد به دست رسیده در 
حال انجام است. حدود ۸۰ هزار مقاله با موضوع امام خمینی)ره( در اختیار داریم 
و کتاب های ارزشمندی با موضوعات گوناگون حول این محور به همت مؤسسه 
تنظیم و نشر آثار در سه دهه اخیر منتشر شده است. گفتنی است این نمایشگاه از 
هشتم تا دوازدهم خردادماه در مرکز همایش های غدیر قم واقع در چهارراه شهداء 

ابتدای خیابان معلم، پذیرای علاقه مندان است.
 

آیت الله جوادی آملی:

 هیچ نقصی در مبانی علمی و عملی
 امام خمینی )ره( دیده نشده است 

یکی از مراجع تقلید شیعه گفت: هیچ نقصی در مبانی علمی و عملی امام 
خمینی )ره( دیده نشده و راز آن این است که او شاگرد راستین ابراهیم خلیل )ع( 

بود. 
آیت الله العظمی جوادی آملی در پیام تصویری به مراسم افتتاحیه نمایشگاه 
حضور صدساله خورشید که در مرکز همایش های غدیر قم برگزار شد، با بیان 
اینکه محور سخن در این محفل وزین علمی، تبیین برنامه های علمی و عملی 
امام خمینی )قدس سره( است، ابراز کرد: کاری که در بیش از ده قرن انجام 

نشده بود، به وسیله این مرد بزرگ الهی در یک  قرن صورت گرفت.
وی با اشاره به اینکه برخی انسان ها دست و پا، چشم و گوش دارند اما از آنها 
بهره نمی برند، افزود: برخی دیگر از اینها بهره های علمی می برند ولی بهره عملی 
نمی برند و بعضی بهره عملی می برند و از فیض علمی محروم هستند؛ امام راحل 
بهره علمی و عملی را کامل برده بود و بین معقول و منقول و مشهود، و بین اندیشه 

و انگیزه جمع سالم کرد.

 گزارش / هدی سادات پاک نهاد
 برخی پسران و حتی دختران خواسته یا ناخواسته به دنبال بالا رفتن سن 
ازدواجشان ترجیح می دهند از خانواده جداشده و زندگی مستقلی را تشکیل 
دهند. طبق آخرین آمار، 11.6 میلیون مجرد در سن ازدواج در کشور وجود دارد 
که نیمی از آنان تمایل به ازدواج دارند اما مشکلات اقتصادی را مانعی بر سر ازدواج 
خود دانسته و به جای حل آن، به  زندگی مجردی فکر می کنند. موضوعی است که 
به عنوان یک زنگ خطر فرهنگی، اجتماعی و فردی می تواند آسیب های زیادی را 

برای فرد و جامعه به همراه داشته باشد.
سود اجاره دادن خانه به مجردها

تا همین یک دهه پیش اجاره خانه به افراد مجرد با چالش هایی همراه بود و 
هرکسی حاضر نمی شد خانه اش را به فرد مجرد اجاره دهد اما این روزها کمتر 
صاحب خانه ای پیدا می شود که ملاکش متأهل یا مجرد بودن مستأجر باشد. برای 
برخی تنها منفعت مادی مهم است و بس! کافی است سری به سایت هایی مثل 

دیوار، شیپور و ... بزنید تا با انبوهی از آگهی های خانه مجردی مواجه شوید.
مشکلات خانه مجردی قابل تصور نیست

آزادی و استقلال طلبی مهم ترین چیزی است که جوانان را به سمت زندگی 
مجری سوق می دهد اما زندگی مجردی مشکلاتی دارد که مهناز دختر 43 ساله، 
درباره تجربه  نه چندان خوشایندی از آن دارد: »من در یک خانواده پرجمعیت 
زندگی می کنم و تقریباً از سن ازدواجم گذشته است، به همین خاطر هم تصمیم 
گرفتم تنهایی زندگی کنم اما بعد از مدتی پشیمان شدم و دوباره به خانه پدری 
برگشتم. اوایلش خیلی خوب بود، هر وقت دلم می خواست غذا می خوردم، هر 
وقت می خواستم می خوابیدم، تذکر و غرغر اطرافیان در کار نبود ولی بعد از 
مدتی احساس تنهایی و پوچی کردم. بااینکه دوست و رفیق های زیادی داشتم 
اما حقیقتاً هیچ کس جای خانواده را نمی گیرد. همین که احساس کنی یک نفر 
در خانه منتظرت است، می تواند به آدم انگیزه دهد اما زندگی مجردی من را برای 

ادامه زندگی کاملًا بی انگیزه کرده بود.«
او از دردسرهای زندگی مجردی می گوید:» در خانه مجردی هم باید زن باشی 
و هم مرد خانه و این واقعاً خسته کننده است. من در آن دوران که مجردی زندگی 
می کردم تمام کارها از خرید خانه، پرداخت شارژ، تعمیر پکیج، راه انداختن کولر، 
آشپزی و... با خودم بود. علاوه بر اینکه مسئولیتم چندین برابر شده بود، هزینه 
زندگی ام هم خیلی زیاد شده بود تا جاییکه گاهی مجبور می شدم از خانواده ام 

پول قرض بگیرم.«
مهناز که زندگی مجردی را یک تجربه ناموفق در زندگی اش می داند، می گوید: 
»اگرچه زندگی مجردی برای من تجربه لذت بخشی نبود اما در عوض یاد گرفتم 
که حذف کردن آدم ها از زندگی هنر نیست چون درنهایت چیزی جز تنهایی و 
افسردگی ندارد، هنر این است که آدم ها بتوانند با عیب و حسن های همدیگر کنار 

بیایند و در کنار خانواده بمانند و استقلالشان را حفظ کنند.«
تجرد گرایی حاصل سخت کردن ازدواج است

دکتر رضا شریفی یزدی آسیب شناس، روانشناس اجتماعی و استاد دانشگاه در 
گفت وگو با ایرنا درباره معضل تجرد گرایی می گوید:  »واقعیت امروز جامعه ایران 
و مطالعات نشان می دهد که یک بخش بسیار کوچک از جمعیت ایران گرایش به 
زندگی مجردی دارند درحالی که بخش اعظم این افراد کسانی هستند که مجرد 
مجبورند؛ به این معنا که مجردهایی هستند که فشارهای محیطی و اقتصادی 
باعث شده تا این ها مجرد باقی بمانند. به هرحال درصد بالایی از متولدین دهه 60 
مجرد مطلق هستند اما به این افراد اغلب نمی توان تجردگرا گفت بلکه بی ثباتی 
شرایط اجتماعی، اقتصادی و فرهنگی، تجمل گرایی، مهریه های بالا، دخالت 
خانواده ها و... باعث شده این افراد مجبور شوند مجرد بمانند اما یک تعداد کمی 

از افراد به سمت تجرد گرایی سوق پیدا می کنند.«
دکتر شریفی یزدی تجرد گرایی را انتخاب نادرستی می داند و می گوید: »مسلماً 
یک انسان سالم علاقه به ازدواج و تشکیل خانواده دارد و وقتی نمی تواند به 
علایقش دست پیدا کند دست به انتخابی مثل تجرد گرایی می زند اما تجرد گرایی 

درهرصورت انتخاب بسیار بد و آسیب زایی خواهد بود.«
دلیل اصلی پدید آمدن سبک زندگی مجردی

در دنیای مدرن این پدیده، یک پدیده کاملًا طبیعی است که افراد وقتی به 
یک درجه ای از شرایط روحی، روانی، فکری، جسمی و به ویژه اقتصادی می رسند 
تمایل به زندگی مستقل پیدا می کنند اما گاهی عوامل دیگری در تمایل به 
تجرد گرایی دخیل می شوند، مثلًا یک جوان 30 ساله که باید همچنان در کنار 
خانواده زندگی کند به دلایل مختلف تصمیم به زندگی مجردی می گیرد؛ دکتر 
شریفی یزدی در بررسی علل ایجاد این مسئله توضیح می دهد: »یکی از دلایل 
گرایش جوانان به تجرد گرایی این است که خانواده ها حریم خصوصی جوانان 
را به رسمیت نمی شناسند و در اموری مثل رفت وآمد، طرز لباس پوشیدن، نحوه 
پول خرج کردن و... آن ها دخالت می کنند. دومین دلیل این است که گاهی با 
ازدواج فرزندان بزرگ تر خانواده، بار مسئولیت پدر و مادر روی دوش فرزند مجرد 
می افتد و ازآنجایی که برخی از جوانان نمی توانند بپذیرند که تمام زندگی شان را 
وقف مراقبت از والدینشان کنند تصمیم به زندگی مجردی می گیرند. نکته دیگری 
که وجود دارد این است که گاهی شکاف بین نسلی و نوع نگرش والدین به زندگی 
باعث تجرد گرایی می شود. مثلًا برخی از والدین تلاش می کنند تا نوع نگرش و 
اعتقادات مذهبی شان را به فرزندشان تحمیل کنند و از فرزندشان انتظار دارند 

تا تمام فرایض را دقیق انجام دهند درحالی که برخی از فرزندان به شدتِ والدین 
پایبند نیستند و این مسئله محیط خانواده را پرتنش می کند و درنهایت می تواند 

منجر به تجردگرایی شود.«
 پیامدهای سبک زندگی مجردی برای فرد و جامعه

این روانشناس اجتماعی با اشاره به پیامدهای منفی سبک زندگی مجردی 
ادامه می دهد: »افرادی که زندگی مجردی به آن ها تحمیل می شود یا تجرد گرایی 
را پیشه می کنند، بیشتر در مظان انواع آسیب های اجتماعی ازجمله اعتیاد، 
رفتارهای نامتعارف و خارج از ارزش های و هنجارهای اجتماعی، خودکشی و...
قرار می گیرند. به لحاظ فردی هم مطالعات نشان می دهد افرادی که به تنهایی 
زندگی می کنند امکان آلوده شدن به انواع اختلالات روانی در آن ها نسبت به 
کسانی که در یک بستر عاطفی زندگی می کنند، بالا می رود. به همین دلیل است 
که اغلب افراد بعد از گذشت مدتی از زندگی مجردی دنبال همخانه می گردند؛ 
گویی احساس نیاز به همراه داشتن و ارتباط با دیگران در این افراد خودش را بروز 

می دهد.«
این کارشناس مسائل اجتماعی خانواده را پایگاهی برای کاهش آسیب های 
فردی و اجتماعی می داند: »اصولًا خانواده در فرهنگ ما خودبه خود کاهنده 
وسیع تر  طیف  در  و  جسمی  فردی،  روانی،  روحی،  آسیب های  از  بسیاری 
آسیب های اجتماعی است. ازاین رو، هر چه جامعه ما زمینه ای را فراهم کند تا از 
میزان تجرد کاسته شود و افراد تشکیل خانواده دهند برای فرد و جامعه حسن 
بیشتری دارد. یکی از محاسن کاسته شدن تجرد برای جامعه، فرزندآوری و جوانی 

جمعیت است.«
بهترین برخورد با جوانی که قصد زندگی مجردی دارد

زندگی مجردی همچنان در بین برخی از خانواده ها تابو است و این مسئله در 
طول سال های اخیر به دلیل زیر سؤال بردن نهاد خانواده و مغایرت باارزش های 
ازاین رو نحوه  و اجتماعی چندان موردپذیرش عرف جامعه نیست.  فرهنگی 
برخورد با جوانی که قصد جدا شدن از خانواده و زندگی مجردی را دارد، چالش 
بزرگی است که دکتر شریفی یزدی درباره آن می گوید: »به نظر من اگر فرزند به 
یک سن مناسبی رسیده و خانواده نمی تواند فرزندش را اقناع کند تا در کنار آن ها 
زندگی کند باید برای انتخابش احترام قائل شود؛ یعنی فرض کنید یک جوان 
31-32 ساله ای که توان اقتصادی و شغلی مناسبی دارد و فعلًا به هر دلیلی 
می خواهد مستقل زندگی کند، خانواده ها نمی توانند جلودار او شوند چون عملًا 
در بسیاری از موارد در توانشان نیست اما این مسئله به معنای رها کردن فرزند 
نیست. والدین چون نمی توانند جلودار فرزند برای زندگی مجردی شوند بهتر 
است از فرزندشان حمایت کنند و با رفت و آمد روابطشان را حفظ کنند تا حداقل 

خیالشان راحت شود.«
 برای زندگی مجردی به چند نکته توجه کنید

باوجود پیامدهایی که زندگی مجردی ممکن است برای فرد و خانواده اش در پی 
داشته باشد، حال اگر کسی تصمیم به انجام این کار گرفت لازم است به چند نکته 
توجه کند تا کمتر دچار آسیب شود: »اولین نکته این است که فرد مطمئن شود که 
توانمندی این را دارد که ازلحاظ اقتصادی از پس زندگی خودش بربیایید تا بعداً با 
چالش های دیگری برخورد نکند. دومین نکته ای که فرد باید در نظر داشته باشد 
این است که نباید با رفت وآمدهای نامتعارف خانه مجردیش را به پاتوق تبدیل کند 
و باید دقت کند تا دوستان ناباب را در این فضا راه ندهد. سومین نکته این است که 
حتی الامکان اگر تمایل به زندگی مجردی دارید حتماً با یک یا دو نفر از کسانی که 
به لحاظ روحی و روانی به شما نزدیک ترند و افرادی سالم هستند، همخانه شوید تا 
چیزی شبیه به خانواده را بتوانید تجربه کنید زیرا تنها ماندن در بلندمدت می تواند 
برای فرد مشکلات عدیده ای مثل افسردگی و انواع اختلالات روحی و روانی را به 

دنبال داشته باشد.«
گام های مؤثر در مقابله با تجرد گرایی

دکتر شریفی یزدی اولین گام برای مقابله با این معضل را رفع موانع اقتصادی 
می داند و می گوید: »در سطح کِلان، حاکمیت باید بتواند این زمینه را فراهم کند 
تا جوانان به راحتی بتوانند شغل مناسب و مسکن داشته باشند تا مسیر آن ها به 
سمت ازدواج راه پیدا کند که این مسئله برای کل جامعه مطلوب است. همچنین 
میزان پولی که قرار است حاکمیت برای مقابله انتظامی، امنیتی و قضایی با 
مشکلات ناشی از تجرد گرایی هزینه کند، این هزینه را به منظور پیشگیری 
صرف جوانان کند تا آن ها در آینده دچار مشکل نشوند. دومین کاری که دولت ها 
باید انجام دهند بحث فرهنگ سازی است. آموزش وپرورش به عنوان یک نهاد 
حکومتی باید روی افراد کار کند و ارزش خانواده و ارتباط سالم را روشن سازد تا 
افراد با این ذهنیت رشد کنند تا بعداً گرایش بهتری به سمت ازدواج و تشکیل 

خانواده پیدا کنند.«
با زندگی مجردی مشکلات حل نخواهد شد

این آسیب شناس و روانشناس در پایان تأکید می کند: »فکر نکنید که بازندگی 
مجردی تمام آرزوها و مشکلات حل خواهد شد. می شود انسان در دل خانواده 
بماند و با خانواده زندگی کند ولی درعین حال به تفریحات سالم هم بپردازد. در 
رابطه با شکاف بین نسلی یا به عبارتی گسست میان نسلی که در خانواده ها 
ایجادشده، باید هم بزرگ ترها و هم جوان ها زبان یکدیگر را بفهمند تا بهتر بتوانند 
باهم گفتگو کنند و ادبیات مشترک داشته باشند که این امر به جدایی فرزندان از 

خانواده نینجامد.«

 پیامدهای سبک زندگی مجردی برای فرد و جامعه؛

ذبح جوانی زیر سقف تنهایی
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یک کارشناس بازار مسکن :

قیمت مسکن فعلا بالا نمی رود

یک کارشناس بازار مسکن گفت: حتی اگر حذف ارز ترجیحی منجر به تورم 
نهاده های ساختمانی شود، در کوتاه مدت به رشد قیمت ها در بازار مسکن منجر 
نخواهد شد اما اگر روند افزایش قیمت دلار و تورم ادامه پیدا کند طبیعتا مسکن نیز 

در بلندمدت تاثیر می پذیرد.
حسن محتشم در گفت وگویی اظهار کرد: مسکن از مجموعه ی کالاها و خدمات 
شامل زمین، نیروی انسانی، خدمات و نهاده های ساختمانی تشکیل می شود. 
بخشی از نهاده های ساختمانی از حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی تاثیر می گیرد ولی به 
طور مثال در شهر تهران که قیمت متوسط هر متر خانه حدود ۳۴ میلیون تومان 

است، این اقدام در کوتاه مدت تاثیر چندانی ندارد.
وی افزود: قبل از حذف ارز ترجیحی نیز ما با تورم عمومی سنگین در کشور 
مواجه بودیم که نرخ مصالح ساختمانی و دستمزد به همین ترتیب افزایش یافته 
و بخش  باشد  تاثیرگذار  قیمت ها  روی  دولتی مجددا می تواند  ارز  بود. حذف 
ساختمان را دچار تغییر قیمت کند؛ منتها بخش مسکن همیشه با تورم، یکسان 

پیش نمی رود.
محتشم یادآور شد: سال گذشته تورم حدود ۴۰ بود، در حالی که رشد قیمت 
مسکن در تهران به ۱۶ درصد رسید. پیش بینی من این است که امسال هم این 
روند ادامه می یابد؛ اما اگر قیمت ارز و تورم مرتبا افزایش یابد مجموعه کالاها و 
خدمات مرتبط با بخش مسکن نیز دچار رشد قیمت می شود که احتمال افزایش 

قیمت مسکن در آینده وجود دارد.
این کارشناس بازار مسکن در عین حال خاطرنشان کرد: وقتی ارز چندنرخی 
می شود طبیعتا یک طبقه بندی در قیمت کالاها و خدمات به وجود می آید که برای 
اقتصاد خوب نیست. یک اقتصاد سالم باید از ارزها با یک نرخ مشخص تبعیت 
کند. وقتی دلار چندنرخی می شود قیمت تمام شده ی یک سری از کالاها بیشتر 

و برخی کالاها کمتر می شود.
وی گفت: ارز ۴۲۰۰ تومانی مختص کالاهای ضروری بود. ابتدا ارز ترجیحی 
برخی داروها را حذف کردند و سپس در جریان اصلاح نظام یارانه ای ارز ۴۲۰۰ 
تومانی اقلام اساسی نیز حذف شد. برخی کارخانه های تولیدی برای واردات 
دستگاه ها یا نهاده های خود از این ارز که در واقع نوعی یارانه محسوب می شد 
استفاده می کردند و در نتیجه کالای آنها با قیمت تمام شده پایین تری تولید 
می شد اما از آن طرف تورم افزایش می یافت که نوعی تناقض در این فرآیند را نشان 

می داد.
عضو هیات مدیره انجمن انبوه سازان استان تهران تاکید کرد: دولت باید کنترل 
می کرد که اگر شرکتی از ارز ۴۲۰۰ تومانی برای واردات استفاده کرده،   محصول 
خود را با قیمت تمام شده پایین به مردم عرضه کند اما این اتفاق به دلایلی رخ نداد.

درآمد به ریال، خرج به دلار
محتشم با اشاره به تفاوت نرخ ارز ۴۲۰۰ تومانی با قیمت ۳۰ هزار تومانی آن در 
بازار گفت: این تفاوت فاحش می تواند منجر به سوءاستفاده هایی از طرف دریافت 
کنندگان ارز باشد. حالا دولت، رانت را حذف کرده و از این بابت خوب است اما 
خانوارها در هزینه های خود دچار مشکلاتی شده اند. اتفاقی که در حال حاضر 
افتاده این است که قیمت کالاها با دلار محاسبه می شود، در حالی که درآمد مردم 
به ریال است و حقوق کارمند و کارگر به نسبت رشد قیمت کالاها افزایش نیافته 

است.
به گفته وی، دولت باید بتواند توان اقتصادی خانوارها را افزایش دهد. حذف ارز 
ترجیحی، تنها یکی از اقدامات ضروری برای اصلاحات اقتصادی است که منجر 
به مسدود کردن یکی از منافذ رانت می شود اما باید برای پر کردن فاصله تورم با 

درآمدها فکری شود.

وزیر ارتباطات با تکذیب افزایش چند برابری تعرفه های پستی اعلام کرد:

تعرفه های پستی 2٠ درصد افزایش می یابد
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات با اشاره به ثابت ماندن تعرفه های پستی از 
سال ۱۳۹۸ اعلام کرد که خدمات پایه پستی، شامل ارسال عادی و سفارشی 

مرسولات، ۲۰ درصد افزایش می یابد.
عیسی زارع پور در دیدار با مدیرعامل شرکت پست، با تکذیب افزایش دو و سه 
مقررات  تنظیم  کمیسیون  مصوبه  طبق  کرد:  بیان  پستی،  تعرفه های  برابری 
ارتباطات مقرر شده که خدمات پایه پستی، عادی و سفارشی ۲۰ درصد برای مردم 
عادی، ۵۰ درصد برای حقوقی ها و دولتی ها افزایش یابد؛ خدمات غیرپایه، ویژه و 
پیشتاز نیز ۴۰ درصد، مطابق با تورم افزایش می یابد؛ زیرا تعرفه های پستی از سال 

۱۳۹۸ تغییر نکرده بودند.
وی همچنین خاطرنشان کرد: باید طی ۲۴ ساعت مکانیزمی راه اندازی شود و 
سامانه ای ایجاد کنید که اگر ریالی اضافه تر از قیمت مصوب گرفته شده، به افراد 
برگردانده شود. زارع پور خطاب به محمود لیائی -مدیرعامل شرکت ملی پست- 
این شرکت را موظف کرد به دلیل زمان گیر بودن فرآیندهای اداری ثبت شکایات، 
سامانه آنلاینی ظرف ۲۴ ساعت آینده راه اندازی کند که افراد شماره مرسوله 
خود را وارد کرده تا اگر هزینه اضافه ای از آنها گرفته شده، به صورت سیستمی 

بازگردانده شود. 
برابری  افزایش دو  ایسنا، در حالی که روز شنبه اخباری مبنی بر  به گزارش 
تعرفه های پستی منتشر شده بود، مهدی سالم -سخنگوی وزارت ارتباطات و 
فناوری اطلاعات- در توئیتر گفته بود:  افزایش چند برابری هزینه  خدمات پستی 
تکذیب می شود. جای نگرانی برای کسب وکارهای خانگی و مشاغل بهرمند از 

خدمات پستی وجود ندارد.
پیش از این لیایی درباره تعرفه های پستی گفته بود: تعرفه های پستی در دی 
ماه ۱۴۰۰ در مصوبه کمیسیون تنظیم مقررات مصوب شده و ما اجازه پیاده سازی 
آنها را داشتیم، اما به دلیل تصمیم ستاد تنظیم بازار که تا انتهای سال بنا به دستور 
رئیس جمهوری هیچ تعرفه دولتی افزایش پیدا نکند، اجرای این مصوبه معلق ماند 

و به تشکیل اولین جلسه ستاد تنظیم بازار بعد از سال جدید موکول شد.
او همچنین با بیان اینکه با تغییر تعرفه های پستی، از معضلی که اکنون دست 
به گریبانش هستیم، رهایی پیدا می کنیم، گفته بود: ما در حال حاضر بین ۱۰ تا 
۱۵ میلیارد تومان روزانه ضرر می دهیم، این ضرر هم بیشتر به این خاطر است که 
هزینه تمام شدن قبول مرسوله، تجزیه مبادلات، رهسپاری و توزیع، تقریبا دو برابر 
نرخ تعرفه فعلی است. هر چقدر که ما بتوانیم جلوی این ضرر را بگیریم، به سمت 

سوددهی می رویم.

یک کارشناس با طرح سه پیشنهاد به دولت برای نجات از بروکراسی پرداخت 
یارانه ها گفت: اگر دولت بتواند دستمزدها را در کشور واقعی کند،  به سمت کنترل 
نرخ تورم برود و قیمت کالاها را تثبیت کند، در آن صورت از بروکراسی پیچیده 

پرداخت یارانه در کشور رها خواهیم شد.
حمید حاج اسماعیلی ، به ارزیابی اصلاح نظام یارانه ها در کشور پرداخت و اظهار 
کرد: معتقدم نظام پرداخت یارانه در ایران موفق نبوده و می توانیم بخشی از دلایل 
آن را ریشه یابی کنیم. زمانی که پرداخت یارانه ها را به صورت جدی و گسترده 
شروع کردیم قرار بود قیمتهای انرژی را در ایران واقعی کنیم و درعین حال از محل 
واقعی کردن قیمت انرژی بتوانیم در یک مسیر هدفمند، یارانه های بخش تولید و 

گروههای هدف را به نسبت شرایط اقتصادی تامین کنیم.
وی ادامه داد: در بخش یارانه ها مساله حمایت از تولید و کارگاهها معطل ماند 
و هیچ وقت به دلیل کمبود منابع، نتوانستیم منابعی را به بخش تولید تخصیص 
دهیم. عمده درآمدی که به لحاظ مابه التفاوت قیمتهای انرژی به دست آمد صرف 
توزیع یارانه های نقدی شد، چون از همان اول هدفگذاری اشتباه بود و همه گروهها 

در کشور یارانه را دریافت کردند.
این کارشناس اقتصادی تصریح کرد: شرایط رفته رفته نشان داد که این طرح در 
اجرا مشکل دارد چون به گروههای هدف اصابت نکرده است و وضعیت زندگی 
گروهها و دهکهای ضعیف را ارتقا نداده است؛ در عین حال که رشد تورم را در کشور 
داشتیم ولی مبلغ حمایتهای یارانه ای هیچگاه افزایش پیدا نکرد و در حد ۴۵ هزار 

تومان باقی ماند. ما در مرحله دوم هم کار دیگری را وارد بحث یارانه ها کردیم که 
مساله قیمت اختصاصی بنزین در کشور بود.

حاج اسماعیلی در گفت وگو با ایسنا افزود: در بررسی های جدیدی که در بحث 
دهکهای ضعیف مورد ارزیابی دولت وقت قرار گرفت،  بیش از ۶۰ میلیون نفر از 
جمعیت کشور مستحق دریافت یارانه معیشتی شناخته شدند. در بحث معیشت و 
پرداخت یارانه خانواده ها در حوزه بنزین متوجه شدیم که یارانه بگیران و گروه هدف 
بزرگتر شدند. نزدیک به ۱۰ سال از پرداخت یارانه اول در بحث حامل های انرژی 
گذشته بود و در حوزه بنزین، جمعیت گسترده تری را شامل حمایتهای اقتصادی 

یارانه دیدیم که نشان می دهد این روند با ضعفهای جدی همراه بوده است.
این کارشناس اقتصادی با بیان اینکه در دولت سیزدهم مبنا و فلسفه اصلی ارز 
ترجیحی چه در مبدأ چه در مقصد، حمایت یارانه ای است، اظهار کرد: در حال 
حاضر نسبت به هر دو بخش انتقاد جدی وارد می شود. کسانی که در مبدأ این ارز را 
تخصیص دادند اکنون ادعا می کنند که به انحراف رفته است و عامل انحراف را هم 
برخی افراد نااهل می دانند که آن را گرفته اند و حسابها را درست به دولت گزارش 
ندادند یا به کالاهایی تخصیص دادند که مشمول هدفمندی یارانه ها یا حمایتهای 

معیشتی برای مردم نبوده است.
وی افزود: مساله دیگری که دولت بر آن تاکید دارد که به نظر من درست است، 
ضعیف بودن نظارتها به لحاظ قانونی بوده و ارز ترجیحی را به انحراف برده است. 
اکنون دولت درصدد است که این یارانه را به صورت مستقیم در مقصد به مردم 

بدهد.
این کارشناس به آمار پرداخت یارانه ها نیز اشاره کرد و گفت: در آمارها اعلام می 
شود که به حدود ۷۴ میلیون نفر یارانه داده شده که بخشی ۳۰۰ هزار تومانی و 
بخشی ۴۰۰ هزار تومانی است اما از اکثر افراد که سوال می کنیم می گویند یارانه 
جدید را دریافت نکردند و حتی کسانی که یارانه ۴۵ هزار تومانی را می گرفتند 
حذف شده اند؛ لذا این آمار و ارقام محل چالش است و واقعیت این است که در 
بحث یارانه ۳۰۰ هزار تومان و ۴۰۰ هزار تومان، پوشش جمعیتی گسترده را شامل 

نشده است.
حاج اسماعیلی ادامه داد: سوال این است که اگر دولت در حذف ارز ترجیحی 
که اسمش را جراحی بزرگ اقتصادی گذاشته است، تناسب میزان یارانه نقدی با 
شرایط تورمی را به نسبت معیشت مردم حفظ نکند آیا یارانه نقدی موفق خواهد 
بود؟ تجربه نشان داده که با شرایط روز جامعه به دلیل مشکلات اقتصادی موجود 
در کشور و کمبود منابع اعتباری و کسری بودجه دولت، نمی توان آن را مداوم و 

مستمر به روز رسانی کرد.
این کارشناس حوزه کار درباره تداوم روند پرداخت یارانه ها در کشور و اصلاح نظام 
یارانه ای گفت: از دید من به همان اندازه که یارانه نقدی در خصوص ارز ۴۲۰۰ 
تومانی در مبدا قابل دفاع است، به همان اندازه به صورت نقدی و با روش دولت 
سیزدهم قابل دفاع است. انتقادهایی که به ارز ترجیحی در مبدا وارد است به 
همان اندازه به یارانه های نقدی در مقصد وارد است. هم ارز ۴۲۰۰ تومانی و هم 
تبدیل آن به یارانه نقدی و نگهداشت ارز ۴۲۰۰ تومانی در مبدا به لحاظ دفاع در 
یک کفه هستند و برتری خاصی ندارند، مگر اینکه دولت همچنان مصر باشد که 
مکانیزم های لازم به لحاظ نظارتی وجود ندارد؛ اما باید بپذیریم که اکنون دولت در 
یک بروکراسی پیچیده بزرگ و پرهزینه در بحث تخصیص یارانه ها قرار گرفته است 
که بدنه دولت را فربه تر و درگیر کارهای حاشیه ای کرده است، در حالی که دولت 
باید به امور اساسی کشور بپردازد. وی با بیان اینکه پرداخت یارانه و حمایتهای 
اجتماعی و معیشتی باید به سازمانهای متولی واگذار شود، اظهار کرد: این امر باید 
به سازمانهایی که از اول انقلاب این وظایف را انجام می دهند و افراد تحت پوشش 
آنها عمدتا افراد بدسرپرست و بی سرپرست،  فاقد درآمد و بیکار و دچار ناتوانی و 
معلولیت هستند،  سپرده شود. این کارشناس اقتصادی با بیان اینکه یارانه نقدی 
نسبت به ارز ۴۲۰۰ تومانی هیچ مزیتی در مبدأ ندارد جز اینکه دولت را بیشتر درگیر 
کند، گفت: برای خلاص شدن از فرایند پیچیده پرداخت یارانه، سه پیشنهاد برای 
دولت داریم؛ اگر  دولت بتواند دستمزدها را در کشور واقعی کند، از عهده کنترل 
نرخ تورم برآید و قیمت کالاها را تثبیت کند، در آن صورت می توان از پرداخت یارانه 
ها خلاص شد. حاج اسماعیلی خاطرنشان کرد: دولت طرفدار این است که قیمتها 
را هر روز با شرایط اقتصادی متناسب کند؛ بنابر این به جای آنکه درگیر بروکراسی 

پیچیده یارانه شود باید این سه کار را انجام داد.
وی در پایان با تاکید بر لزوم توجه به کسب و کارها در کنار اصلاح نظام یارانه ها، 
گفت: اعتقاد من این است که در کنار این مساله نباید از کسب وکارها غفلت کنیم 
و لازم است که جامع تر مساله یارانه ها و ارز ترجیحی را در کشور دنبال کنیم تا هم 
معیشت مردم تامین شود و هم کسب و کارها رونق بگیرد و برای این منظور باید سه 

راهکار پیشنهادی را با جدیت مورد بررسی قرار بدهیم.

کارشناس اقتصادی مطرح کرد :

سه پیشنهاد به دولت برای نجات از پرداخت یارانه ها

هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق 
قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده اند:

۱- رأی شماره ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۰۲۰۷ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۳۶۰ مربوط به تقاضای آقای مهدی 
الف خانی فرزند قیه حسن درقسمتی ازششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت۶۰/۴۰ مترمربع پلاک شماره 
فرعی از ۱۸۷۷/۴۷۶ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی صفحه ۳۶۴ دفتر ۳۲۰ 

)م الف۱۳۵۷۴(
۲- رأی شماره ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۰۴۸۴ مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۴۹۰ مربوط به تقاضای آقای ایوب 
عبدی فرزند عباسعلی درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت۱۱۰مترمربع پلاک شماره ۲ فرعی 
از۲۳۰۲ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی صفحه ۴۷۷ دفتر ۳۳۷ )م الف۱۳۵۷۷(
۳- رأی شماره ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۹۲۰۳ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۱۶۸ مربوط به تقاضای آقای علی 
کاشی فرزند عنایت اله درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت۹۵/۹۰ مترمربع پلاک شماره فرعی 
از۱۹۳۴/۷۵ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی شماره ۱۳۹۸/۲/۲۵-۱۰۰۷۰۵ 

دفترخانه ۴۱ قم )م الف۱۳۶۴۵(
۴- رأی شماره ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۹۳۹۹ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۷۷۹ مربوط به تقاضای آقای عباس 
عبداله زاده فرزند احمد درقسمتی ازششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت۵۳/۹۰ مترمربع پلاک شماره فرعی 
از ۱۸۷۶ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی وخریداری مع الواسطه از کاظم شاطر کاظمی )م 

الف۱۳۶۷۷(
۵- رأی شماره ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۷۰۵۰ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۷۹۳ مربوط به تقاضای آقای مهدی 
عینی فرزند رضا درقسمتی ازششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۲۳۸/۴۰ مترمربع پلاک شماره فرعی از 
۲۵۹۳ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی ثبت دفتر الکترونیکی ۶۱۴۲-۱۳۹۹)م 

الف۱۳۶۷۸(
۶- رأی شماره ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۲۳۰۳ مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۰۶۸ مربوط به تقاضای آقای سعید 
چپش لو فرزند محرم درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۳۵/۴۷ مترمربع پلاک شماره فرعی 
از۲۱۷۲ اصلی واقع در قم بخش ۲ حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی از محرم چپش لو صفحه ۲۶۴ و۲۹۷ دفتر۵۳۱ و ۵۵۵ 

)م الف۱۳۷۴۷(
۷- رأی شماره ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۱۵۹۰ مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۰۷۱ مربوط به تقاضای آقای علی 
علی عسگری فرزند عباس درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۵۷ مترمربع پلاک شماره فرعی 
از ۲۵۹۳ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی وخریداری مع الواسطه از حسین کریمی صفحه ۴۷ 

دفتر۳۸۲ )م الف۱۳۷۴۸(
۸- رأی شماره ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۱۸۷۰ مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۹۹۱ مربوط به تقاضای آقای سید 

مجتبی رضوی مقدم فرزند سید اسماعیل درقسمتی ازششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۰۰۸/۹۴ مترمربع 
پلاک شماره فرعی از ۲۲۷۶ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی از سید اسماعیل رضوی مقدم صفحه 

۲۹۰ دفتر ۳۸۱ )م الف۱۳۷۴۹(
۹- رأی شماره ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۲۲۳۱ مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۰۴۷ مربوط به تقاضای آقای 
سیدمهدی فاطمی پناه فرزند سیدمرتضی درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۵۲ مترمربع پلاک 
شماره ۱۰۱ فرعی از ۲۶۳۸ اصلی واقع در قم بخش ۲حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از فاطمه 

الیاسی صفحه ۲۹۳ دفتر ۸۸ )م الف۱۳۷۵۰(
۱۰- رأی شماره ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۲۲۶۰ مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۶۴۷ مربوط به تقاضای آقای 
داود یاری فرزند ولی اله درقسمتی ازششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۷۶ مترمربع پلاک شماره فرعی از 
۲۳۰۲/۶/۶۶۸ اصلی واقع در قم بخش ۲ حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی وخریداری مع الواسطه از غلامرضا خرقانی 

صفحه ۳۸۷ دفتر ۴۷۸ )م الف۱۳۷۵۱(
۱۱-رأی شماره ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۱۸۴۴ مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۱۷۷ مربوط به تقاضای خانم اکرم 
نامی آلانق فرزند محمد درقسمتی از سه دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۷۰ مترمربع پلاک 
شماره فرعی از ۱۹۵۲ اصلی واقع در قم بخش ۲حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از کریم ورحیم 
وحسن وفاطمه شهرت همگی داودی وماه سلطان قاجار)رحیم وحسن وکریم هرکدام ۲ سهم وفاطمه وماه سلطان هرکدام ۱ سهم(

)م الف۱۳۷۵۲(
۱۲- رأی شماره ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۱۸۴۳ مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۱۷۶ مربوط به تقاضای آقای 
فیروز رستمیان پورآلانق فرزند اکبر درقسمتی از سه دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۷۰ 
مترمربع پلاک شماره فرعی از ۱۹۵۲ اصلی واقع در قم بخش ۲حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از 
کریم ورحیم وحسن وفاطمه شهرت همگی داودی وماه سلطان قاجار)رحیم وحسن وکریم هرکدام ۲ سهم وفاطمه وماه سلطان هرکدام 

۱ سهم()م الف۱۳۷۵۳(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به 
عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 
۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف یکماه پس از 
تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل نمایند لازم 

به توضیح است که صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود. 
)ایمان و سایه(
نوبت اول: ۱4۰۱/۰۳/۰9
نوبت دوم: ۱4۰۱/۰۳/24
عباس پورحسنی حجت آبادی - رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

آگهی ماده سه قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی

هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده تشکیلی طبق 
قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده اند.

۱- رای شماره ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۰۳۷۰مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۴۳۰مربوط به تقاضای آقای 
نورعلی نورائی فرزند غلامعلی در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۱۳۴ مترمربع پلاک شماره ۷ فرعی از۱۰۹۳۶ اصلی 
واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از نعمت اله صالح سند مالکیت مشاعی صادره 

در دفتر ۲۷۰ صفحه ۳۲۱ وبه موجب سند رسمی شماره ۱۲۱۶۹ مورخ ۱۳۵۶/۰۹/۰۷دفترخانه ۱۱ قم )م الف ۱۳۵۷۳(
۲- رای شماره ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۱۰۱۲۸۳۶مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۲۲۳۲مربوط به تقاضای آقای 
محمد هاشم آقائی فرزند ابوالقاسم در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۴۸۵/۵۷ مترمربع پلاک شماره۱۱۲۹۱ اصلی 
واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از حاجی حسن ملا آقاجانی خریداری به 

موحب سند رسمی شماره ۶۰۶۹۰ مورخ ۱۳۶۷/۱۲/۲۸ دفترخانه ۶ قم )م الف ۱۳۵۷۵(
۳- رای شماره ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۹۷۹۳مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۴۲۴مربوط به تقاضای آقای 
محسن قربانیان فرزند حسین در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۶۰ مترمربع پلاک شماره۱۱۰۴۲ اصلی واقع در قم 
بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از وراث محمد تقی زاهدی به موجب سند ۲۰۲۱۶ مورخ 

۴۷/۱/۱۵ دفتر ۲ قم )م الف ۱۳۵۷۶(
۴-رای شماره ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۰۴۵۶مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۴۹۷مربوط به تقاضای آقای 
امیر وفائی فرزند علی در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۷۲ مترمربع پلاک شماره ۱۱۵۶۸ اصلی واقع در قم بخش 
یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از محمد فرهادی احدی از ورثه حسین فرهادی )م الف ۱۳۵۷۸(
۵- رای شماره ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۰۰۷۷ مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۸۳۷مربوط به تقاضای آقای 
مهدی رمضانی فرزند عبداله در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۱۱۱/۴۵ مترمربع پلاک شماره ۱۱۲۳۸ اصلی واقع در 
قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از غلامعلی ولی خریداری به موجب سند رسمی شماره 

۱۲۳۰۷ مورخ ۱۳۲۴/۰۷/۱۲ دفترخانه ۸ قم )م الف ۱۳۶۴۴(
۶- رای شماره ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۰۴۳۱ مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۸۲۱مربوط به تقاضای آقای 
یاسر بخشی نیا فرزند رضا در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۱۷۹/۵۰ مترمربع پلاک شماره ۹۴۶۲ اصلی واقع در 
قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم اسناد رسمی شماره های ۶۸۳۴۰ و ۶۸۳۴۱ مورخ ۱۴۰۰/۰۴/۲۳ دفترخانه ۲۳ 

قم )م الف ۱۳۶۴۶(

۷- رای شماره ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۰۹۷۸مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۶۷۰مربوط به تقاضای آقای 
محمد سلطانی فرید فرزند شاکر در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۱۹۸/۸۲مترمربع پلاک شماره۹۴۵۵ اصلی 
واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند رسمی شماره ۳۵۰۲۱ مورخ ۱۴۰۰/۱۰/۲۱دفترخانه ۴۰ قم )م الف 

)۱۳۶۷۴
۸- رای شماره ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۱۰۱۰۰۰۲مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۹۳۴مربوط به تقاضای آقای 
ناصر ریاحی زاده فرزند ابراهیم در ششدانگ یک باب مغازه به مساحت ۱۸/۳۶ مترمربع پلاک شماره ۲۹۹ فرعی از۱۱۵۷۸ 
اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از محمد حسن ادیبی گرکانی احدی از 

ورثه مرحوم محمدتقی ادیبی گرکانی به موجب سند مالکیت مشاعی صادره در دفتر ۱۸۸ صفحه ۲۰۳ )م الف ۱۳۶۷۵(
۹- رای شماره ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۱۰۱۰۹۳۴مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۹۳۶مربوط به تقاضای آقای 
ناصر ریاحی زاده فرزند ابراهیم در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۶۹/۳۰ مترمربع شماره ۲۹۹ فرعی از۱۱۵۷۸ اصلی 
واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از محمد حسن ادیبی گرکانی احدی از ورثه 

مرحوم محمدتقی ادیبی گرکانی به موجب سند مالکیت مشاعی صادره در دفتر ۱۸۸ صفحه ۲۰۳ )م الف ۱۳۶۷۶(
۱۰- رای شماره ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۰۹۹۹مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۴۹۹مربوط به تقاضای 
آقای محمدعلی ملا احمدی نظری فرزند اسماعیل در ششدانگ کوره اجر پزی به مساحت ۳۲۰۰ مترمربع پلاک شماره 
۱۰۴۹۴ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند رسمی شماره ۱۳۵۳۵۰ مورخ ۱۳۸۰/۰۵/۲۴دفترخانه 

۲۰ قم )م الف ۱۳۶۷۹(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با 
توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته 
باشند ظرف مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه یک قم تسلیم و رسید آن را اخذ 
و ظرف یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آن را به 

این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
)ایمان و سایه(
نوبت اول: ۱4۰۱/۰۳/۰9
نوبت دوم: ۱4۰۱/۰۳/24
مهدی زارع شحنه-رییس ثبت منطقه یک قم

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی 
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رئیس هیات تیراندازی استان قم  خبرداد:

آغازرقابت تیرانداز قم در جام جهانی
 در آذربایجان

رئیس هیات تیراندازی استان قم از آغاز رقابت ملی پوش تیراندازی رشته تفنگ 
بادی قم در پیکارهای ۲۰۲۲ جام جهانی باکوی آذربایجان خبر داد.

محمدجواد متقیان نژاد اظهار کرد: این دومین حضور هادی قره باغی تیرانداز 
استان قم در ترکیب تیم ملی تفنگ ایران اعزامی به مسابقات جام جهانی ۲۰۲۲ 
است، در حالی که مسابقات تیراندازی جام جهانی تا هفدهم خرداد ماه به میزبانی 

باکوی آذربایجان برگزار خواهد شد.
وی با بیان این که قره باغی یکی از چهره های سرشناس تیراندازی قم به شمار 
می رود، اضافه کرد: این ملی پوش ارزنده تیراندازی قم چندی پیش همراه با تیم 
ملی ایران در کشور برزیل نیز با برترین های تفنگ جهان به رقابت پرداخت و با تجربه 

ارزنده ای که از این اعزام دارد راهی پیکارهای باکو شده است.
رئیس هیات تیراندازی استان قم از همراهی ۲۲ ورزشکار در ترکیب تیم ملی 
کشورمان خبر داد و افزود: جواد فروغی، وحید گل خندان، سجاد پورحسینی، 
محمدرسول عفتی، هانیه رستمیان، گلنوش سبقت الهی، مهدیسا برزگر و زینب 
طوماری با هدایت محسن نصراصفهانی و امیرحسین صولت در رشته تپانچه رقابت 

می کنند.
وی خاطرنشان کرد: همچنین مهیار صداقت، امیرمحمد نکونام، هادی قره باغی، 
محمدامین ره سپار، نجمه خدمتی، فاطمه کرم زاده، فاطمه امینی، فاطمه کبیری و 
آرمینا صادقیان با هدایت حسین باقری و فرزاد مناف فر در رشته تفنگ برای کسب 

رتبه های برتر به مصاف حریفان خارجی از کشورهای مختلف رفته اند.
متقیان نژاد ابراز کرد: امیرحسین آقازاده، بابک یگانه، محمدمجید اقبالیان، شیوا 
فرح پور و مرضیه پرورش نیا با هدایت علی افسری در تراپ آقایان و پیام رجایی در 
تراپ بانوان نفرات اعزامی کشورمان به این مسابقات محسوب می شوند و امیدواریم 

که نماینده قم با دست پر از میدان خارج شود.

نفرات برتر معرفی شدند؛

رقابت پرشور بانوان گلف باز قمی 

 ایمان / رضا ملکی
۸ راند مبارزه مهیج بانوان قمی در چمن سبز ورزشگاه جوادالائمه و رقابت پرشور 
این عزیزان مسابقات مینی  گلف این دوره از مسابقات را با جلوه ای دیدنی روبرو 

ساخته بود.
 ورزش زیبای گلف در محروم ترین منطقه   قم با ایجاد امکانات درخور توجه پذیرای 
مردان و زنان قمی در پیوستن به این رشته مهیج می باشد نفرات شایسته ای که 
توانستند جواز حضور در مسابقات قهرمانی کشور را به دست آورده و از سکوی 
قهرمانی رده های مختلف بالاروند را نرجس جعفری اسکور ۱۷۲- الهام محمدی 
اسکور ۱۸۱- فاطمه محمدی اسکور۱۸۸- مهسا یزدانی اسکور۱۹۹-مبینا نظری 

اسکور ۲۱۲ تشکیل می دهد.
این  با کیفیت  برگزاری  ناظر  به عنوان مارشال مسابقات  نیز   نرگس محمدی 

رقابت ها بود.
مسئولان خدوم هیئت گلف که در راس آنها دکتر دلاوری با شایستگی چرخ این 
هیئت را در حرکت نگاه داشته تبریک گفته امید داریم با جذب نفرات شایسته به این 
رشته زیبا و مفرح ورزش گلف استان قم بتواند در کشور حرفی برای گفتن داشته 

باشد.

در ترکیب تیم ملی کشتی فرنگی بزرگسالان ایران

اعزام مرد المپیکی کشتی قم
 به جام بین المللی قزاقستان 

فرنگی کار المپیکی استان قم در ترکیب تیم ملی کشتی فرنگی بزرگسالان ایران به 
رقابت های بین المللی ۲۰۲۲ در کشور قزاقستان اعزام شد. 

تنها ورزشکار المپیکی استان قم در بازی های المپیک اخیر به میزبانی توکیو 
ژاپن علیرضا نجاتی است که با اعتبار مقام سومی پیکارهای جهانی ۲۰۱۹ به توکیو 
۲۰۲۰ اعزام شد و حالا در ترکیب تیم اعزامی ایران به مسابقات بین المللی قزاقستان 

عضویت دارد.
این در حالی است که همزمان تیم های منتخب کشتی فرنگی و آزاد کشورمان در 
رقابت های بین المللی قزاقستان و رنکینگ اتحادیه جهانی کشتی حضور می یابند 
و علیرضا نجاتی عضو تیم کشتی فرنگی در وزن ۶۰ کیلوگرم است که برای نمایش 

قابلیت ها و توانایی های خود انگیزه بالایی دارد.
بولات  جام  عنوان  با  جهانی  اتحادیه  رنکینگ  کشتی  بین المللی  رقابت های 
تورلیخانوف روزهای ۱۲ تا ۱۵ خرداد ماه به میزبانی شهر آلماتی قزاقستان برگزار 
می شود و تیم کشتی فرنگی در اوزان ۵۵، ۶۰، ۶۷، ۷۲، ۷۷، ۸۲، ۸۷، ۹۷ و ۱۳۰ 

کیلوگرم تعداد ۱۲ کشتی گیر در این رقابت ها دارد.

بدون شک اتفاقات تبریز چهره فوتبال کشورمان را زشت تر و علاقمندان 
آن را نسبت به لیگ برتر زده تر خواهد کرد، حال با چند کارشناس فوتبال 
کشورمان در این خصوص صحبت کردیم تا به بررسی علل آن پرداخته اند.
براساس این گزارش، دیدار تیم های تراکتور و پرسپولیس در چارچوب 
هفته بیست و هشتم لیگ برتر فوتبال کشورمان به دلیل پرتاب سنگ از 

سوی هواداران تیم تبریزی به داخل زمین، نیمه تمام ماند.  
این اولین باری نبود که از این دست اتفاقات در فوتبال کشورمان رخ 
می دهد. بدون شک اتفاقات تبریز چهره فوتبال کشورمان را زشت تر و 
علاقمندان آن را نسبت به لیگ برتر دلسردتر خواهد کرد. به طور قطع این 
حواشی علل ریشه ای دارد و نمی توان آن را به خشونت لحظه ای هواداران 

داخل استادیوم ربط داد.  
فوتبال به دست کسانی اداره می شود که از پس خودشان هم 

برنمی آیند
امیر حاج رضایی در گفت وگویی در خصوص وضعیت فرهنگی فوتبال 
ایران اظهار داشت: این اتفاقات به صورت سریالی در فوتبال رخ می دهد 
و هر بار فقط محتوا تغییر می کند؛ اما حالت آن یکی است. ما می توانیم 
آن  روی  بیانیه نویسی  با  و  بنویسیم  اتفاقات  این  از  بلند  فهرست  یک 
سرپوش بگذاریم اما این آتش زیرخاکستر است و فقط دودش به چشم 
هواداران و علاقمندان فوتبال می رود. وی افزود:  هرگز در فوتبال ایران 
قوانین محکمی در این باره وجود نداشته که با این اتفاقات برخورد جدی 
با سوار شدن روی موج  صورت بگیرد و مسوولان فوتبال هم همیشه 
احساسی مردم، حرکت می کنند. من هیچگونه انتقادی به افرادی که 
فوتبال را کنترل می کنند ندارم. سال های پیش چندین نوبت به مسئولین 
توصیه کردم که یک همایش برگزار شود و در آن از جامعه شناس ها، 
روانشناس ها، حقوقدان ها، افراد صاحب فن و پیشکسوت ها دعوت شود 
اما مسوولین در حرف پذیرفتند اما در عمل اقدامی صورت نگرفت. در 
همان زمان هم اعتقاد داشتم که نمی توانند مشکل را از بین ببرند اما 
می توانند آن را کاهش دهند.   کارشناس فوتبال کشورمان اضافه کرد: 
در حال حاضر نیز در فوتبال پول محوری  حاکم است و آمار پول هایی که 
در این رشته هزینه می شود، بسیار بالاست. اگر این اخباری که از ریاست 
قبلی فدراسیون آمده صحت داشته باشد چگونه می توان انتظار داشته 
باشیم که این اتفاق ها در فوتبال رخ ندهد. حاج رضایی تصریح کرد: هر 
بار که مسابقه مهمی برگزار می شود، هر دو باشگاه علیه هم بیانیه صادر 
می کنند و واقعا فقط می توان تاسف خورد به این باشگاه ها که نام فرهنگی 
را یدک می کشند. هر طرف از ماجرا را به گونه ایی صحبت می کنند که 
انگار اصلا مقصر نیستند. البته آنقدر در این فوتبال دروغ شنیده ایم که 
نمی توانیم حرف راست را پیدا کنیم. وی ادامه داد: هرچقدر هم من و 
امثال من حرف بزنند، آنها کار خودشان را می کنند و به دنبال مقاصد 
دیگری هستند. در کلام حرف های خوبی می زنند ولی در عمل چیزی 
دیده نمی شود. من نگاه خوشبینانه ای به فوتبال ایران ندارم و این نگاه 
به وقایع و آدم هایی که می خواهند فوتبال را اداره کنند، برمی گردد. آنها 
در اداره خودشان هم عاجز هستند. کارشناس فوتبال کشورمان در پایان 
گفت: من متعجب نمی شوم ولی متعجب می شوم از این اتفاقات فوتبالی 
که رخ می دهد چرا که در تمامی ارکان های فوتبالی، موضوعاتی مشاهده 

می شود که نمی توان به آینده فوتبال خوشبین بود. 
چیزی به عنوان فرهنگ در باشگاه ها وجود ندارد

ابراهیم قاسمپور عضو کمیته فنی فدراسیون فوتبال در این مورد گفت: 
کسانی که در استادیوم ها اینگونه رفتار می کنند، اصلا تماشاگر و هوادار 

نیستند. تماشاگر هیچوقت از این کارها نمی کند. باید اول بررسی شود و 
این افراد شناسایی و با قاطعیت با آنها برخود شود. 

چرا  ندارد.  وجود  باشگاه ها  در  فرهنگ  عنوان  به  چیزی  افزود:  وی 
اسم باشگاه ها فرهنگی ورزشی است در حالی که نه در بازیکنان و نه در 
باشگاه ها فرهنگی وجود ندارد؟ وقتی باشگاه فرهنگی است باید یک 
فرد فرهنگی در داخل باشگاه باشد. کدام باشگاه ما چنین فردی را به 
کار گرفته تا بتواند مشاوره بدهد؟ تماشاگران و هوادارانی که فقط قصد 
لذت بردن از فوتبال را دارند، تا کی باید چوب این تعصب های بی منطق 

را بخورند؟
عضو کمیته فنی فدراسیون فوتبال عنوان کرد: فقط کافیست به لیگ 
برتر انگلیس نگاه کنیم که در بالاترین سطح برگزار می شود. در آنجا یک 
بازیکن در شرایط حساس کارت قرمز دریافت می کند اما هم بازیکن و هم  
تماشاگران این مسئله را به راحتی قبول می کنند و بازی بدون جنجال و 
با همان کیفت ادامه پیدا می کند. قاسمپور تصریح کرد:  مسئله فرهنگ 
فقط در ورزش و فوتبال ما به چشم نمی آید. این مسئله باید ریشه یابی شود 

و جامعه شناس ها و اهل فن  این مسئله را بررسی کنند.
اینکه همه چیز تقصیر تماشاگران است، درست نیست

ناصر ابراهیمی سرمربی سال های دور تیم ملی فوتبال ایران در مورد 
باید  من  نظر  به  کرد:  عنوان  نیز  پرسپولیس  و  تراکتور  دیدار  حواشی 
باشگاه ها قبل از هر بازی تمامی عوامل تماشاگران و لیدرها را جمع کنند 
و در جلسه ای به آنها دستور داده شود که فقط به تشویق تیم خود بپردازند 
و از فحاشی و سنگ اندازی خودداری کنند. اینکه همه چیز تقصیر 
تماشاگران است، درست نیست. بازیکنان هم در داخل زمین نباید عامل 

تحریک برای تماشاگران باشند.
وی ادامه داد: تبریزی ها همیشه پرسپولیس را دوست داشته اند. اینکه 
چه اتفاقاتی از گذشته تاکنون رخ داده تا این رفتار را نشان دهند، باید 
بررسی دقیق شود و با عوامل این رفتارها برخورد جدی صورت گیرد. 
به نظر من نتیجه بازی پرسپولیس با تراکتور باید سه بر صفر به سود 

پرسپولیس اعلام شود.
مسئولان باید از بروز این مسائل جلوگیری کنند

محمد پنجعلی کاپیتان اسبق و پیشکسوت باشگاه پرسپولیس در این 
مورد تصریح کرد: خدا رحم کرد که اتفاق بدتری رخ نداد و پرتاب سنگ ها 
فاجعه به بار نیاورد. سنگ که نبود، پاره آجر بود! اصلًا نمی گذاشتند 
بازیکنان کرنر بزنند. واقعا دیدن چنین صحنه هایی بسیار تلخ است. باید 

حتماً کشته می دادیم تا داور خیلی زودتر بازی را قطع می کرد؟
وی در واکنش به مقصر دانستن دو بازیکن پرسپولیس در ماجرای تبریز 
از سوی میزبان، گفت: اینکه دائماً سنگ به زمین می انداختند و توهین 
می کردند، روی اعصاب بچه ها بود. طبیعی است در موارد این چنینی 
بازیکن عصبی می شود. به هر حال در این خصوص قانون وجود دارد و 
باید بررسی شود. بازی باید سه بر صفر به سود پرسپولیس اعلام شود، 
چون آنها میزبان بودند. کاملًا معلوم بود که در آن فضا نمی شود فوتبال 
بازی کرد و آخر سر هم داور توپ را برداشت و اعلام کرد بازی باید قطع 

شود.
کاپیتان اسبق پرسپولیس ادامه داد: دلیل به وجود آمدن این حواشی را 
نفهمیدیم. بازی مساوی دنبال می شد اما روی سکوها هرج و مرج زیادی 
بود. چنین صحنه های برای بازیکنان درون زمین خطرناک است و ممکن 
بود اتفاقات ناخوشایندی رخ دهد. البته تعدادی محدود از افراد داخل 

ورزشگاه این کار را انجام دادند که به پای هواداران تراکتور نوشته شد. 

پنجعلی عنوان کرد: مسئولان باید از این مسائل جلوگیری کنند و اگر 
برخورد نکنند ممکن است دوباره چنین اتفاقاتی تکرار شود. در همه جای 

دنیا ورزشگاه ها پر می شود اما دغدغه ما این است ورزشگاه ها پر نشود. 
پیشکسوت فوتبال کشورمان اضافه کرد: مردم آذربایجان مهمان نواز 
هستند و این مسائل عجیب بود. فوتبال تمام می شود اما باید به مهمان ها 
نگاه بهتری شود. این ها مشکلاتی است که به وجود آمده و بیش از حد 
همه چیز را حساس کرده اند. باید برخی طرفداران توجیه شوند. فقط 
خود آن ها می توانند جلوی این اتفاقات را بگیرند. احساسات جوانان باید 

کنترل شود چون همه با هم دوست و هم وطن هستیم. 
در دنیا شعار می دهیم که بهترین تماشاگران را داریم

حمید درخشان سرمربی اسبق تیم فوتبال پرسپولیس در این خصوص 
اظهار داشت: در فوتبال این مسائل قشنگ نیستند. خانواده ها هم نگران 
می شوند که بچه های شان به ورزشگاه ها بیایند. در دنیا شعار می دهیم 
که بهترین تماشاگران را داریم اما می بینیم که این حرف در عمل درست 
نیست. این ها در دنیا و آسیا دیده می شود و لطمه های بزرگی از این بابت 
می خوریم. کنفدراسیون فوتبال آسیا روی این مسائل بسیار تاکید دارد 
و بسیار نکته بین و نکته سنج است مطمئن باشید این اتفاقات بار منفی 
برای  فوتبال کشورمان دارد. این مسائل باعث می شود محرومیت های 

سنگینی برای فوتبال ایران به وجود بیاید. 
وی ادامه داد: یک بازیکن در آن فشار و در آن جو باید چه کار کند؟ در 
زمین درگیر می شود و ضربان قلب بالا می رود. اینگونه نیست که بازیکن 
بتواند در این شرایط خودش را کنترل کند چون او هم انسان است. 
این شرایط خاص است و تصمیم گیری راحت نیست. درست است باید 
کاپیتان پرسپولیس مراعات می کرد اما باید سقف و حدی هم برایش قائل 

باشیم.
پیشکسوت فوتبال کشورمان تصریح کرد: در چند مورد چنین اتفاقی 
رخ داد. امید عالیشاه نتوانست زیر فشار خودش را نگه دارد و این طبیعی 
است. باید به هواداران نگاه کنیم و به تماشاگران بگوییم این کار درست 
نیست. چطور می شود به سرمربی ضربه می زنند؟ یحیی گل محمدی 
بازیکن ملی بوده و مربی قابل احترامی است اما همه چیز را فراموش 

می کنیم و زیر پا می گذاریم. باید یک بازنگری در این روند داشته باشیم. 
مسئولین یا بی توجه هستند یا قادر به اعمال قانون و انضباط 

نیستند
بیژن ذوالفقارنسب کارشناس فوتبال کشورمان با اشاره به اینکه موضوع 
بی اخلاقی هواداران به درازا کشیده شده و هر بازی که حساس تر شود، 
بیشتر این اتفاقات رخ می دهد، گفت:  البته هر دفعه سرپوش گذاشته 

شده و دوباره این اتفاقات با شدت بیشتر تکرار می شود.
وی ادامه داد: تا الان هم که چند روز از این اتفاق می گذرد، واکنش یا 
اقدامات مناسب را را ندیده ایم. مسئولان در این زمینه یا بی توجه هستند 
یا قادر به اعمال قانون و انضباط برای محیط  ورزشگاه ها نیستند. در درجه 
اول کم کاری مسئولان به خصوص نهادهای فوتبالی مقصر اصلی این 

اتفاقات هستند.
کارشناس فوتبال کشورمان اظهار داشت: این آرامش وانضباطی که 
در ورزشگاه های اروپا و به ویژه در انگلیس وجود دارد، اتفاقی نیست. در 
فاصله دهه ۱۹۸۰ تا ۱۹۹۰ در استادیوم ها اروپا شاهد حادثه های تلخ 
زیادی بودیم. به خصوص حادثه استادیوم هیلس بلژیک که تعداد زیادی 
کشته و زخمی به جا گذاشت و بلافاصله دولت انگلیس دخالت کرد و 
تعداد زیادی محکوم و راهی زندان شدند. من خودم در آن زمان در بلژیک 
تحصیل می کردم و تا مدتی ظرفیت تماشاگران به یک سوم کاهش یافت و 
با راه ندادن افرادی که شناسنامه منفی و مخرب داشتند، توانستند امنیت 

را به ورزشگاه ها بازگردانند.
ذوالفقارنسب در پایان گفت: در ایران هم باید افراد آشوب گر و مخرب 
شناسایی شوند و برای آنها شناسنامه منفی تعریف شود. البته گفتن این 
حرف آسان است ولی مسئولین باید با برنامه ریزی و زمان مناسب این کار 
را انجام دهند تا امنیت و فرهنگ به استادیوم ها بازگردد وتمام علاقه مندان 

بتوانند در کمال امنیت به ورزشگاه بروند.
باید علت این مسائل را ریشه یابی کرد

اتفاقات  خصوص  در  استقلال  باشگاه  پیشکسوت  اکبرپور  علیرضا 
تلخ بازی تراکتور و پرسپولیس گفت: هواداران تبریزی همیشه یکی از 
امن ترین شهرها را برای فوتبالیست ها ایجاد کرده اند. آنها واقعا در گذشته 
زبانزد بودند درحالی که در همان زمان ما در خیلی شهرها که می رفتیم، به 
بازیکنان سنگ می زدند. همه جا تماشاگرنماهایی حضور دارند که جو را 
متشنج کنند. زمانی که ما فوتبال بازی می کردیم هواداران در تبریز یکی از 
معصوم ترین و باوقارترین ها هواداران بودند و ۹۰ دقیقه فقط تیم خودشان 
را تشویق می کردند ولی باید دید چه اتفاقی رخ داده که بعد از دو سه سال 
بسته بودن درهای ورزشگاه، هوادار از قبل در ذهنش مانده که اینطور 

واکنش نشان دهد.
وی اضافه کرد: باید علت را ریشه یابی کرد. اصلًا کار هواداران تبریزی 
را تأیید نمی کنم  و از اتفاقات رخ داده واقعاً متاثر شدم اما باید در نظر 
گرفت که این کارها از سوی اندک افرادی صورت می گیرد و در ادامه دیگر 
تماشاگران را هم تحریک می کنند. در زمین بازی هم چند بازیکن باید 

رعایت می کردند و عصبانی نمی شدند تا جو ملتهب تر نشود.

از خلاء اخلاق تا مدیرانی که توان اداره خود را هم ندارند؛

چالش های فرهنگی در فوتبال ایران

آگهی مفقودی 
سند برگ سبز وسیله نقلیه خودروی سواری 

سایپا- تیپ:SE۱۳۱ - به رنگ :سفید روغنی- مدل 
۱۳9۳ به شماره موتور:۵2۳4۵۰۱-شماره شاسی 

:۳6948۱7E4۱۱۱۰۰NAS – پلاک2۱8ق ۱7 ایران 
۱6 متعلق به امیر آقا برزگی وفسی فرزند ستار به شماره 
ملی:۰۳7۱۱28۱88 مفقود گردیده و از درجه اعتبار 

ساقط است.

دبیرکل فدراسیون فوتبال گفت: با کشورهای زیادی مذاکره کردیم و کانادا مورد تأیید اسکوچیچ بود.
حسن کامرانی فر درباره دغدغه هواداران تیم ملی فوتبال ایران نسبت به برگزاری دیدارهای دوستانه پس از لغو بازی با کانادا اظهار داشت: 
در این مدت تلاش زیادی داشتیم و با تیم های زیادی صحبت و مذاکره کردیم. متأسفانه برخی از این کشورها در مرحله نهایی و زمان عقد 
قرارداد به دلایل خاص راضی به امضای قرارداد نشدند. ما هم درنهایت بازی با کانادا را که مورد تأیید سرمربی تیم ملی از لحاظ فنی بود 
نهایی کردیم. وی افزود: قرارداد این بازی امضا شد اما متأسفانه دیدار با کانادا به دلیل غیرسیاسی از طریق فدراسیون این کشور لغو شد. 
اکنون هم پیگیر کارهای قانونی هستیم. فدراسیون کانادا خودش هم اعلام کرد به دلیل مسائل غیرورزشی این بازی را لغو کرده است. لغو 
شدن بازی علاوه بر مسائلی که برای فدراسیون فوتبال ایجاد کرد، فرصت را از فوتبال ما گرفت. در نامه ای که به فیفا زدیم و طبق آن کارها 
را پیگیری می کنیم تمام این مسائل مطرح شد. دبیرکل فدراسیون فوتبال خاطرنشان کرد: پس از لغو بازی با کانادا به دنبال جایگزینی 
تیم های دیگری بودیم. خدا را شکر تقریبا در حال نهایی کردن بازی های خیلی خوبی هستیم. البته اجازه بدهید نام حریفان را پس از نهایی 
شدن اعلام کنیم. کامرانی فر در مورد اینکه تیم هایی مثل پاراگوئه و سنگال نمی توانند گزینه های تیم ملی باشند، گفت: پاراگوئه و سنگال 
گزینه های ما نیستند. قصد داشتیم با سنگال بازی دوستانه انجام بدهیم و تا مراحل پایانی عقد قرارداد پیش رفتیم اما این اتفاق نیفتاد. البته 
این تیم می تواند گزینه خیلی خوبی برای فیفادی بعدی باشد. وی در مورد اینکه آیا تیمی که قرار است به مصاف آن برویم در رده بندی فیفا 
بالاتر از کشورمان است، اظهار داشت: این تیم جزو ۱۵ تیم بالای رنکینگ فیفا است. هم اکنون در حال نهایی کردن کارهای عقد قرارداد با 
این تیم هستیم. کار برگزاری یک دیدار خوب با اروگوئه را که تیم سیزدهم رنکینگ فیفا و قدرتمند است را پیش می بریم. کارهای این بازی 

در حال نهایی شدن است و امیدواریم اتفاقات خوبی برای کشورمان بیفتد.
2۱ یا 22 خرداد بازی دوستانه خواهیم داشت 

وی در خصوص اینکه اروگوئه قرار بود با مکزیک و آمریکا بازی کند، توضیح داد: یکی از دیدارهای دوستانه این تیم کنسل شده است. قرار 
است با اروگوئه در مونته ویدئو بازی کنیم کارها در حال انجام است ان شاءالله مسائل را پیش  می بریم که این بازی جایگزین دیدار با کانادا 
شود. ما به این دلیل کانادا را انتخاب کردیم که سبک بازی اش نزدیک به آمریکا است. ضمن اینکه مشغول هماهنگ کردن یک دیدار به جز 
بازی با اروگوئه هستیم. دبیرکل فدراسیون فوتبال در گفتگو با شبکه خبر تصریح کرد:  در یکی دو روز آینده تیم ملی عازم قطر است. اردوی 
خود را در این کشور شروع خواهیم کرد. مقدمات بازی دوستانه هم در حال نهایی شدن است. ۲۱ یا ۲۲ خرداد بازی دوستانه خواهیم 
داشت. وزارت امور خارجه و وزارت ورزش خیلی کمک می کنند و کنار فدراسیون فوتبال هستند تا بتوانیم کارها را انجام بدهیم. باید بهترین 
شرایط را مهیا کنیم. معمولا زمانی که برنامه ریزی انجام نمی شود و یا در برنامه ریزی ها خللی پیش می آید انتقاداتی مطرح می شود ولی در 

این یکی دو روز فدراسیون فوتبال تمام تلاش خود را انجام داد. هم اکنون دنبال کارها هستیم تا بازی ها نهایی شوند.

دبیرکل فدراسیون فوتبال: 

می خواهیم با اروگوئه در مونته ویدئو بازی کنیم
محمد احمدازده معتقد است بازی ندادن مازیار زارع به یزدانی و مرادمند حتما تصمیم درستی بوده که 

سیر صعودی تیم را حفظ کرده است.
محمد احمدزاده، پیشکسوت ملوان خصوص صعود ملوان به لیگ برتر اظهار کرد: پژمان نوری و مازیار 
زارع به همراه پوررشیدی کار بزرگی را در ملوان انجام دادند و این تیم با حمایت هوادارانش توانست جواز 
صعود به لیگ برتر را کسب کند. تیمی که بیشترین هفته را صدرنشین بوده است، طبیعتا کمتین حقش 

صعود به لیگ برتر است که ملوان توانست به این مهم دست پیدا کند.
وی ادامه داد: لیگ برتر متعلق به ملوان است و این صعود پاداش هوادارانی بود که در این ۶ سال 
صبر کرده اند و از تیمشان بدون مزد و منت حمایت کرده اند. انسجام مجموعه  ملوان یکی از اصلی ترین 
دلایل صعود بود و همدلی بازیکنان، کادر فنی و همچنین مدیریت تیم چنین نتیجه ای را رقم زد زیرا 
ملوان اقتدارش را هم به لیگ یکی ها و هم به لیگ برتری ها نشان داد و آن ها برای فصل بعد لیگ برتر، 
حرف های زیادی برای گفتن دارند. کم حاشیه بودن، انضباط تیمی و آرامش داخل و خارج تیم، این 
صعود را رقم زد. پژمان و مازیار به خوبی داخل و برون زمین را در طول فصل مدیریت کردند و نتیجه اش 

هم صعود به بالاترین سطح فوتبال ایران بود. ملوان در این فصل به معنای واقعی یک تیم بود.
احمدزاده درباره بازی ندادن به یزدانی و مرادمند با وجود سرباز شدن در تیم ملوان گفت: من اطلاع 
زیادی در خصوص این مساله و این که چرا مازیار زارع به آن ها بازی نداده، ندارم اما این تصمیم باعث 
شد که تیم سیر صعودی اش را حفظ کند پس به سود تیم بوده که ملوان بدون احتیاج به آن ها توانسته 
لیگ برتری شود. دلایل این اتفاق را مجموعه ملوان بهتر می داند اما حتما بازی نکردن آن ها تصمیم 

درستی بوده است.
پیشکسوت ملوان در خصوص این که مدیریت ملوان چه تدبیری باید بیاندیشد تا سرنوشتی همانند 
فجرسپاسی برای این تیم رخ ندهد، توضیح داد: پژمان و مازیار سال ها در بالاترین سطح فوتبال ایران 
بازی کرده اند و می دانند شرایط لیگ برتر با لیگ یک متفاوت است. طبیعی است که باید بیشتر خرج 
کنند و مجهزتر وارد لیگ شوند. آنها باید برنامه ریزی خود را برای لیگ برتر از همین الآن انجام دهند تا 
دستشان در پوست گردو نماند. نباید بگذارند اتفاق ناگواری برای ملوان رخ دهد و به اصلاح آسانسوری 

شود.

احمدزاده پیشکسوت ملوان ؛

بازی ندادن به مرادمند و یزدانی تصمیم درست ملوان بود
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دستیار وزیر امور خارجه: 

سفرهای منطقه ای رئیس جمهور
 فرصت خوبی برای اشتغال زایی است

دستیار وزیر امور خارجه با بیان اینکه در ازای هر یک میلیارد دلار صادرات، ۷۵ هزار 
اشتغال ایجاد می شود، گفت: سفرهای منطقه ای رئیس جمهور فرصت بسیار خوبی 
است تا مشکل بیکاری و اشتغال جوانان در داخل کشور را با برنامه ریزی در حوزه 

زیرساخت ها حل کرد. 
عبدالله سهرابی با اشاره به سفر رئیس جمهور به عمان، گفت: پنجمین سفر منطقه ای 
آیت الله رئیسی با هیأت بلندپایه سیاسی، اقتصادی و تجاری با توجه به اینکه کمیسیون 
مشترک دو کشور به ریاست وزیر صنعت، معدن و تجارت ایران، آقای فاطمی امین 
مدیریت می شود، با برنامه ریزی هایی که وزارت خارجه انجام داد، این سفر موفق و همراه 

با دستاوردهایی بود.
دستیار وزیر امور خارجه اضافه کرد: طبیعی است که ما در یک سال گذشته به جهت 
تغییر سیاست ها و روش های دستگاه سیاست خارجی در دولت سیزدهم، موفق شدیم 

۶۳ درصد افزایش صادرات به کشور عمان داشته باشیم.
وی اظهار داشت: یک ظرفیت نهفته ای در همسایگی ما در حاشیه خلیج فارس وجود 
دارد که باید نهایت استفاده را از آن داشته باشیم که آن هم ظرفیت دریا است. ما با ۸ 

کشور همسایه مرز دریایی داریم که یکی از این کشورها عمان است.
وی با بیان اینکه شاید عمان در نگاه اول با ۵ میلیون جمعیت کشور بزرگی به نظر 
نرسد، بیان داشت: اما این کشور ۲۴ میلیارد دلار واردات دارد که سهم ما از این ۲۴ 
میلیارد دلار سهم بسیار ناچیزی است. همانطور که آقای رئیس جمهور اشاره کرد، روابط 

اقتصادی با عمان به گرمی روابط سیاسی با این کشور نیست.
سهرابی در گفت وگو با ایرنا،  اضافه کرد: امیدواریم با این سفر و برنامه ریزی هایی که 
انجام شده و امضای موافقت نامه در عرصه های مختلف اقتصادی، تجاری، مسائل 
امنیتی، فرهنگی، اجتماعی و سیاسی، بتوانیم ظرفیت های مغفول بر زمین مانده 
به ویژه در حوزه دریا و اقتصاد و مهم تر از همه استفاده از ظرفیت های تهاتر و بنادر و 
احیای راه ابریشم را فعال کنیم و یکی از اصلی ترین مسائلی که سال های سال در 
مذاکرات به دلیل بعضی از مشکلات به نتیجه نمی رسید، موضوع انتقال گاز و فعالیت 
در حوزه انرژی بود که امیدواریم بتوانیم در فضای دولت سیزدهم آن را به نتیجه برسانیم.
دستیار وزیر امور خارجه با بیان اینکه امیدواریم در دولت سیزدهم بتوانیم از این روابط 
نهایت بهره را برای خدمت به مردم، اشتغال زایی و ایجاد درآمد ببریم، گفت: در ازای 
هر یک میلیارد دلار صادرات، ۷۵ هزار اشتغال ایجاد می شود. انجام این سفرها فرصت 
بسیار خوبی است تا مشکل بیکاری و اشتغال جوانان در داخل کشور را با برنامه ریزی 
در حوزه زیرساخت ها حل کرد. سهرابی همچنین به اشاره به سفر اخیر امیر قطر به 
تهران و موضوع جام جهانی ۲۰۲۲ قطر، گفت: سفر امیر قطر به تهران نیز که در 
هفته های گذشته انجام شد، در پاسخ به چهارمین سفر خارجی رئیس جمهور به این 
کشور انجام شد. این سفر در شرایطی انجام شد که ما در آستانه یک رویداد بین الملل 
به نام جام جهانی فوتبال ۲۰۲۲ قطر هستیم. وی اضافه کرد: از عواملی که می تواند 
ما را به سرنوشت واحد و امنیت دسته جمعی و آرامش در همه عرصه ها برساند، کار با 
همسایگان است. برگزاری بازی های جام جهانی در کشور همسایه ایران، قطر پدیده ای 

است که جمهوری اسلامی باید نهایت بهره را از آن ببرد.
دستیار وزیر امور خارجه افزود: طبیعی است که بسیاری از کشورها به دلیل ازدحام 
و ترافیک هوایی که در حین برگزاری مسابقات وجود خواهد داشت، نتوانسته اند بستر 
لازم را فراهم کنند. وی اظهار داشت: امروز فرصت بسیار خوبی برای جزایر کیش و قشم 
و استان فارس است که با توجه  به برنامه هایی که شورای عالی مناطق آزاد و استانداری ها 
تدارک دیده اند، بتوانند ظرفیت های خود با تشکیل ستادهایی که در مناطق مرزی 
است، آماده کنند. امیدوار هستیم که بتوانیم بستری را فراهم کنیم که از ظرفیت جام 

جهانی در بخش اقتصادی و به ویژه بخش خصوصی استفاده شود.
سهرابی در پایان خاطرنشان کرد: همه این بسترها توسط وزارت امور خارجه مدیریت 
می شود. در سفری که در کنار آقای امیرعبداللهیان به قطر داشتیم و وقتی وزیر خارجه 
عمان بلافاصله دعوت نامه کتبی از آقای رئیس جمهور را شخصاً به ایران آورد، موضوع 
جام جهانی توسط وزارت امور خارجه و شخص وزیر مورد بررسی و برنامه ریزی قرار 

گرفت.

تحلیل گر مسائل غرب آسیا :

عربستان ضرورتی برای تسریع در روند 
کاهش تنش با ایران احساس نمی کند 

و  منطقه ای  تحولات  روزانه  با رصد  آسیا گفت: عربستان  تحلیل گر مسائل غرب 
بین المللی، رفتار خود را تنظیم کرده و در شرایط کنونی ضرورتی در تسریع روند کاهش 

تنش با ایران احساس نمی کند. 
صباح زنگنه در گفت وگو با خبرنگار ایلنا، در خصوص اعلام خبر دیدار قریب الوقوع 
امور خارجه  وزیر  امیرعبداللهیان،  از سوی حسین  و عربستان  ایران  وزرای خارجه 
کشورمان در جریان نشست داووس، در پاسخ به این سوال که علت واکنش عربستان 
سعودی به این خبر و تکذیب برنامه ریزی برای هرگونه دیدار میان امیرعبداللهیان 
و فیصل به فرحان، همتای سعودی خود چیست، گفت: عربستان هر روز شرایط 
منطقه ای و بین المللی را ارزیابی می کند و بستگی دارد اظهارات مقامات ایران یا 
عکس العمل های مقام های غیرمسئول در کشور چگونه باشد که آن ها بر همان اساس، 
دیدگاه، روش و اقدامات خودشان را تنظیم می کنند؛ بنابراین اگر عربستان در آخرین 
ملاقات دو طرف در بغداد هم اشاراتی به این داشته که در وقت مناسب، مقامات در 
سطوح بالاتر هم می توانند ملاقات کنند، این را به عنوان پیش بینی خوشبینانه مطرح 
کرده اما تحولات روزانه در مسائل منطقه ای و با توجه به اینکه فعلا آتش بسی در یمن 

ایجاد شده لذا احساس ضرر نمی کنند که این ملاقات دیرتر صورت بگیرد.
وی ادامه داد: به ویژه اینکه در مقابل مسائل اقتصادی و تحولات اقتصادی ایران، 
عربستان احساس می کند که در وضعیت خوبی قرار دارد و فروش نفتش با قیمت بالا 
ادامه دارد و نسبت به رسیدن به تفاهم سیاسی با ایران عجله ای ندارد. از طرف دیگر 
سرعت در بیان اینگونه مطالب که ملاقات خواهد شد از طرف ایران نوعی احساس نیاز 
از تهران را نشان می دهد در حالی که عربستان سعی می کند در مقابل نیاز ایران ناز کند 

و این گونه بیان، تعادلی در سطح توقعات ایجاد نمی کند.
وی افزود: مقامات ایران باید با حالتی از اعتماد به نفس صحبت کنند؛ به این معنا که 
ضمن اعلام آمادگی، بیان کنند که در صورت تمایل طرف مقابل ما هم آماده خواهیم 

بود و این لحن گفتار با بیان اینکه دیداری صورت خواهد گرفت، متفاوت است.
این تحلیل گر مسائل غرب آسیا در پاسخ به این سوال که آیا مساله توقف در مذاکرات 
وین و همچنین سفر دو مقام عالیرتبه آمریکایی و همچنین افشای سفر یک مقام 
عالیرتبه اسرائیلی به عربستان در عدم تمایل ریاض به دیدار وزیر خارجه این کشور 
با وزیر خارجه ایران تاثیرگذار است، گفت: مقامات آمریکایی در مدت اخیر با توجه 
به اینکه حرکت مذاکرات وین خیلی آهسته شد، بر سایر موضوعات مرتبط با منطقه 
خاورمیانه تمایل پیدا کردند و نه تنها با بیانات،  بلکه با اعزام نمایندگانی به عربستان و 
ایجاد زمینه گفت وگوی ریاض و مقامات رژیم صهیونیستی، بر موضوع گفت وگوهای 

ایران و عربستان سایه انداختند.
وی افزود: در حقیقت باید فشار اصلی و مانع ایجاد روابط ایران عربستان را ناشی از 
ممانعت و تلاش های مخرب اسرائیل دانست که در آمریکا هم شنونده دارد و در روش 

آمریکایی ها هم منعکس است.

 رییس مؤسسه تنظیم و نشر آثار امام خمینی )ره( گفت: امام)ره( نماد و 
پرچم دار دینداری، هویت انقلاب اسلامی و آینده کشور است. 

آیت الله سیدحسن خمینی روز یکشنبه در جلسه ستاد مرکزی بزرگداشت 
سی و سومین سالگرد ارتحال بنیانگذار جمهوری اسلامی در حرم حضرت 
امام خمینی)ره( با تسلیت به خانواده های حادثه ساختمان متروپل آبادان 
گفت:  این حادثه نشانگر ضعف هایی است که باید نسبت به رفع این مشکلات 

اقدام شود تا نقطه پایانی این حوادث باشد.
رییس مؤسسه تنظیم و نشر آثار امام خمینی )ره( با اشاره به مشکلات 
معیشتی مردم گفت: این مشکلات ناشی از ضعف ساختارهاست و باید همه 

مردم و مسوولان در این زمینه همکاری کنند تا مشکلات برطرف شود.
 وی با اشاره به اینکه سخن گفتن در رابطه با امام سهل ممتنع است، تصریح 
کرد: از جهتی راحت است به خاطر اینکه شخصیت این بزگوار ابعاد مختلف 
دارد و شما می توانید به بخشی از آن بپردازید. از طرفی هم سخت است به 
خاطر اینکه این شخصیت جامع امام را کمتر کسی است که بتواند کامل 
بشناسد؛ ابعاد مختلفش را بیان کند. هم محتاج شناخت ظرفیت وجودی 
و در کدام محیط رشد  آمد  به دنیا  امام در چه شرایطی  اینکه  امام است؛ 
کرد. همچنین محتاج این است که شما شرایط عمومی کشور و تاریختان را 

بشناسید.
یادگار امام افزود: امام گرفتار حجاب معاصریت شده است یعنی ما متوجه 
نیستیم چه اتفاق بزرگی به نام انقلاب اسلامی اتفاق افتاد و مثل ماهی در آب 
درکی از آن نداریم. البته مثل بقیه حوادث تاریخی ۴۰ سال بازه زمانی کمی 
است، برای اینکه دنیا تحت تأثیر آن قرار بگیرد. به همین خاطر هرچه بگوییم 

نامکرر است و هرچه بگوییم او هست و او نیست.
وی ادامه داد: اصلا چرا باید از امام گفت؟ چرا باید مراسم سالگرد برگزار کرد؟ 
اینها عالم بوده اند که آمده اند و رفته اند، چرا باید بیان و نام و یاد او در جامعه 
ما تکرار شود؟ ممکن است بگوییم این ادای دین ما به امام است؛ این درست 
هست اما فراتر از اینها است. امام به ما احتیاج ندارد ولی ما به امام احتیاج 
داریم. امام هرچه بود خودش و خدا است؛ برای او هرچه اتفاق می افتد برای 

ما است.
امام پرچم دینداری، عزت و استقلال در جامعه ما است

وی تأکید کرد: بعضی هستند در دوره حیات خودشان تبدیل به نماد و پرچم 
می شوند. بلندی نام ابراهیم)ع( بلندی نام فرد نیست و بلندی پرچم توحید 
است و اگر هم ابراهیم از خدا می خواهد نام من را بلند کن، چون پرچم توحید 
است. اگر به پیامبر)ص( می گوید یاد تو را گرامی داشتیم، همه خوبی های 
عالم است. اینجا مطالبه برافراشتگی پرچم توحید و استمرار پرچم خوبی ها 

است. امام در روزگار ما چنین حکمی دارد.
از امام بگوییم و نباید خدای ناکرده یادمان برود.  باید  یادگار امام افزود: 
فراموشمان نشود و گرفتار تحلیل های  پوچ نشویم که فکر کنیم نبود نام و یاد 
امام خدای ناکرده خاصیتی دارد. اخیرا خدمت مقام معظم رهبری بودم و تمام 
مدت ایشان روی این مسأله تأکید داشت که اگر انقلاب قرار است بماند، اگر 

دینداری قرار است بماند، اگر اخلاق، آزادگی، استقلال و حتی تمامیت ارضی 
احتیاج به پرچم دارد؛ امام پرچم دینداری، عزت و استقلال در جامعه ما است 
و به این جهت بلند کردن این پرچم بلند آوازه کرد یک فرد نیست و بلند کردن 

نماد دینداری است. این شخص امروزه پرچم هویت و آینده ما است.
سالگرد ارتحال امام فقط یک مراسم نمادین نیست 

وی گفت: ستاد سالگرد ارتحال امام فقط یک مراسم نمادین نیست و بیان 
قند مکرر است که باید در ذائقه ها بنشیند و نسل به نسل منتقل شود؛ آن 
هم برای خودمان و نسل های بعدی، فرزندان و این آب و خاک. به همین 
جهت باید چندین نکته را در خودش توأمان داشته باشد. یکی اینکه مظهر 
وحدت کشور باشد. دوم اینکه مظهر شکوه باشد. این مراسم جایی است که 
اگر دشمنان آن را می بینند خدای ناکرده باعث طعنه شود و یا جلوه ای از 
شکوه آن کمرنگ شود. باید مظهر آسایش و رفاه مردم باشد. البته در شرایط 

لازم خیلی سخت است.
سید حسن خمینی با تأکید بر ضرورت امنیت مجموعه مراسم و تک تک 
کسانی که وارد و خارج می شوند، اظهار داشت: مراسم بزرگداشت امام باید 
مظهر نظم باشد. چون ما قرار است جامعه ای را معرفی کنیم که الگو است 

و باید این مراسم منظم باشد. سال های قبل از کرونا می شد آن عظمت و 
شکوه مردم را دید و فهمید. امسال طبیعتا چون هنوز در آخرین نفس های 
این بیماری منحوس هستیم مضایقات بیشتری هست و انتظار این است که 
نظم بیشتری حاکم باشد و همه باید عظم جزم داشته باشند که شکوه و امنیت 

مراسم را همراه با رضایت همه کسانی که حاضر می شوند، همراه کنند.
وی در پایان تأکید کرد: مراسم بزرگداشت امام احتیاج به جلسه بسیار با 
شکوه دارد اما احتیاج به اسراف و تبذیر ندارد. به خصوص در سالی که هستیم، 

باید مراقبت کنیم که گرفتار این امر هم نشویم. 
دبیر ستاد مرکزی بزرگداشت امام خمینی)ره(:

مراسم بزرگداشت ارتحال امام)ره( الگوی همبستگی ملی است
 دبیر ستاد مرکزی بزرگداشت سالروز ارتحال حضرت امام خمینی)ره( نیز  
این مراسم را الگوی همبستگی ملی و دفاع از آرمان های انقلاب اسلامی 

دانست و گفت: باید فراتر از احترام برای زائران ایثار کنیم. 
محمدعلی انصاری گفت: امروز کشور عزیز اسلامی ما داغدار حادثه تلخ 
و جانکاهی از یک اتفاق ناگوار در خوزستان است؛ به همین مناسبت هیأت 

محترم دولت امروز را در سراسر کشور عزای عمومی اعلام کرده اند.
دبیر ستاد مرکزی بزرگداشت امام خمینی)ره( افزود: همه ما داغدار و عزادار 
این حادثه هستیم. این حادثه و حوادثی از این دست بسیار تلخ و جانکاه است. 
امیدواریم که داغ این حادثه دل های داغداری را که این روزها در غم عزیزان 
خود نشسته اند به صبوری همراهی کند و خداوند متعال مجروحان این حادثه 
را شفا عنایت کند؛ رسیدگی و حضور به موقع مسئولین اعتماد را به مردم 
خوزستان و کشور بر می گرداند و تا شاهد چنین حوادث تلخ و ناگواری نباشیم.
وی با اشاره به برنامه دستگاه های متخلف و میثاق با امام راحل اظهار داشت: 
شب ۱۴ خرداد از سخنان ریاست محترم جمهور استفاده خواهیم کرد که به 
دلایلی از اهمیت ویژه ای برخوردار است. نگاه و افکار جهانی متوجه حوادث 
کشور  به ویژه این مراسم بزرگ است که آیا ملت ایران و وفاداران به امام در این 
عرصه چه میزان علاقه و ایمان خود را نسبت به امام و مکتب امام به نمایش 

می گذارند.
دبیر ستاد مرکزی بزرگداشت امام خمینی)ره( با اشاره به فرمایشات رهبر 
معظم انقلاب مبنی بر برگزاری باشکوه این مراسم و رعایت مسائل بهداشتی، 
گفت: امیدواریم روز ۱۴ خرداد روز همبستگی ملی، میثاق با امام و بیعت با 
مقام معظم رهبری باشد. مقدمات کار انجام شده و از همت همه دولتمردان، 
استانداران و افرادی که به نوعی در این حرکت بزرگ نقش داشته اند قدردانی 

می کنیم.
انصاری با تاکید بر برنامه ریزی صحیح و دقیق صورت گرفته برای برگزاری 
مراسم بزرگداشت ارتحال امام عنوان کرد: این مراسم باید الگو و نمونه ای 
از همبستگی ملی و شعار ملی و دفاع از آرمان ها و ارزش های ناب انقلاب 

اسلامی باشد.
وی خاطرنشان کرد: مهم این است که در مواجهه با زائران و کسانی که با 
هدف جلب رضایت خدا در این مراسم شرکت می کنند و انگیزه آنها صرفا ابراز 

ارادت به امام و راه امام است، فراتر از احترام ایثار کنیم.

آیت الله سید حسن خمینی: 

امام راحل نماد هویت انقلاب اسلامی و آینده کشور است 

صوفی ، فعال سیاسی  اصلاح طلب: 

طیف های گوناکون اصولگرایان دنبال سهم بیشتری از کیک قدرت هستند

علی صوفی فعال سیاسی  اصلاح طلب گفت :تجارب قبلی 
نشان داده ، بستن »لیست واحد« نامزدهای مجلس همیشه برای 
اصولگرایان دشوار بوده و در انتخابات سال ۱۴۰۲ این دشواری 
بیشتر خواهد شد و با ادامه روند فعلی ، شکاف فعالان سیاسی 

اصولگرا افزایش خواهد یافت .
انتخابات سومین سال هیات رئیسه مجلس از اختلاف درون 
حزبی جریان اصولگرا پرده برداشت . فراکسیون انقلاب اسلامی 
که اکثریت مجلس را تشکیل می دهد به توافق نرسید و در اقدامی 

بی سابقه ، از دادن لیست انتخاباتی ، خودداری کرد و همه چیز را 
به روز انتخابات سپرد . جبهه پایداری هم پس ار دو سال همراهی 
نصفه نیمه با قالیباف ، برای ریاست مجلس نامزد معرفی کرد 
.جمعیت ایثارگران و رهپویان هم چراغ خاموش پایداری ها را 
همراهی کردند و با نامزد خودشان وارد گود رقابت جهت ریاست 
مجلس شدند. تحلیل و پیش بینی تاثیر این رخدادها بر انتخابات 

مجلس دوم ، از موضوعات داغ محافل سیاسی است .
در این میان ، علی صوفی فعال سیاسی و وزیر تعاون دولت 
اصلاحات معتقد است این تزلزل پا را از مجلس فراتر نهاده و به 

سایر ارکان اصولگرایان نیز تسری پیدا خواهد کرد .
گفت و گوی خبر آنلاین با این فعال سیاسی را بخوانید:

در انتخابات دور سوم هیات رئیسه مجلس یازدهم اختلاف 
جبهه  لیست  ،از  بود  نمایان  و  رنگ  پر  اصولگرایان  بین 
پایداری گرفته تا عدم معرفی نامزد توسط فراکسیون انقلاب 

اسلامی.علت این اختلاف را در چه می دانید؟
این تشتت نشان داد که باوجود موفقیت اصولگرایان در قبضه 
نهادهای قدرت، کشمکش هایی درون اردوگاهی بر سر قدرت 

دارند و البته این کشمکش ها ادامه خواهد داشت.
سال آینده انتخابات مجلس را در پیش داریم ،با توجه به 
شکاف ایجاد شده در جبهه اصولگرایان و عدم همگرایی 
پایداری ها ،ایثارگران ، رهپویان و قالیباف تکلیف لیست های 

انتخاباتی چه خواهد شد؟
در انتخابات مجلس دوازدهم ، نمایندگان فعلی مجلس هم باید 
از عملکرد خود دفاع کنند و هم پاسخگوی حمایت خود از نامزدی 
رئیسی و عملکرد دولت سیزدهم باشند تا بتوانند رای دهندگان 

بازگردند.   » »بهارستان  به   ، مجددا  و  کنند  مجاب  را  اصولگرا 
سوای اهمیت فردی ، گروه های رسمی و غیررسمی اصولگرا نیز 
خواهند کوشید ، نامزدهای اختصاصی و برگزیده بیشتری را به 
مجلس بفرستند و از کیک قدرت قوه مقننه سهم بیشتری داشته 
باشند. تجارب قبلی نشان داده ، بستن »لیست واحد« نامزدهای 
مجلس همیشه برای اصولگرایان دشوار بوده و در انتخابات سال 
۱۴۰۲ این دشواری بیشتر خواهد شد و با ادامه روند فعلی ، 

شکاف فعالان سیاسی اصولگرا افزایش خواهد یافت .
مبنای این پیش بینی چیست ؟

اصولگرایان ، نگرانی از حضور رقیب ندارند و می دانند اصلاح 
طلبان ، با مانع شورای نگهبان مواجه هستند و چون قدرت را 
متعلق به اردوگاه خود می دانند ، هر طیف و جریانی از اصولگراین 
، درصدد است ، کرسی های زیادی زا به خود اختصاص دهد و 
از رقبای درون اردوگاهی سبقت بگیرد و جایگاه خود را محکم و 
قدرت خود را تثبیت کند ، نتیجه این انگیزه رقابتی ، ایجاد شکاف 

و افزایش فاصله طیف های اصولگرا از یکدیگر است .
همین الان هم شاهدیم ، باوجود حمایت همه جانبه از دولت 
رئیسی برای انجام جراحی اقتصادی ، انتقادهای نمایندگان از 
تریبون بهارستان و رسانه ها پیرامون نحوه اجرای این جراحی ، 
قابل توجه است و حتی قالیباف ، به عنوان رئیس مجلس ، ضمن 
نقد عملکرد دولت در حذف ارز ترجیحی می گوید :»مردم حق 
ابراز نگرانی های رسانه  و  انتقادها  باشند«.  آینده  دارند نگران 
ای مشابهی هم ، از سوی برخی فعالان اصولگرا و حتی بعضی 
تریبون های نمازجمعه شنیده می شود که برخاسته از واقعیت 
های جامعه یا با انگیزه رقابت سیاسی درون اردوگاهی است اما 

علت هرچه که هست ، گویای انشقاق در جناح اصولگراست که 
در انتخابات مجلس آینده ، جدی تر خواهد شد.

این انشقاق خفیف خواهد بود یا شدید ؟
به عملکرد دولت و به ویژه نتیجه حذف ارز ترجیحی ، بستگی 
دارد . اگر دولت در اجرای جراحی اقتصادی ، موفق باشد یا هزینه 
قابل تحملی برای مردم ایجاد کند ، اختلاف ، حاد نخواهد بود اما 
اگر نارضایتی از عملکرد دولت ، به دلیل گرانی ها و جهش تورمی 
افزایش یابد ، طیفی از اصولگرایان برای جلب نظر مردم و جذب 
رای آنان ، منتقد دولت رئیسی خواهند شد تا شانس حضور در 
مجلس را افزایش دهند و چون هر طیف اعتماد به نفس و انگیزه 
جداگانه دارند ، برقراری تفاهم و توافق انتخاباتی میان آنان ، بسیار 

دشوار خواهد شد.
از  ، غیر  اردوگاه اصولگرایان  ایحاد شده در  انشقاق  این 
انتخابات مجلس ، به دیگر حوزه های فضای سیاسی کشور 

هم تسری پیدا خواهد کرد ؟
اردوگاه  شکاف   ، درواقع  کرد.  خواهد  پیدا  تسری  قطعا 
اصولگرایان ، فراتر از انتخاب رئیس مجلس است . چالش هایی 
موجود کشور ، آن قدر ، جدی است که حل آن در گرو عوامل 
متعددی در داخل و خارج از کشور است که احیای برجام ، از 
اساسی ترین آنهاست . جراحی اقتصادی هم پیامدهای خاص 
خود را دارد و در چنین وضعیتی ، بروز اختلاف نظر میان اصول 
گراها ، دور از انتظار نیست در حوزه رویکردهای گره گشا و نیز 
ارزیابی کارنامه یکدیگر در مجلس و دولت ، انشقاق هایی رخ 
دهد که دامنه آن به خارج از بهارستان و انتخابات مجلس هم 

کشیده شود.

عضو هیئت رئیسه مجلس گفت: هیئت رئیسه از نمایندگان خواست برای استیضاح صبر کنند شاید رئیس جمهور خودش کابینه را 
ترمیم کند، البته این دولت با دولت قبل قابل قیاس نیست اما انتظار ما بیشتر است. 

احمد امیرآبادی عضو هیات رئیسه مجلس شورای اسلامی در برنامه جهان آرا با موضوع بررسی عملکرد دوساله نمایندگان 
یازدهمین دوره مجلس گفت: گاهی یک وزیر یا نماینده که هر کدام اهل شهر و استانی هستند، تمایل دارند برای همان شهر و استان 

هم کاری انجام دهند و برای دوره بعد هم رأی بگیرند؛ وقتی این نگاه حاکم باشد در نظام بودجه ریزی با تحول مواجه نخواهیم شد.
وی ضمن انتقاد از برخی خصوصی سازی های غلط تاکید کرد: در بحث خصوصی سازی ، به عنوان مثال یک واحد پتروشیمی را از 
وزارت نفت که متخصص همان مسئله است می گیرند و به یک وزارتخانه غیر مرتبط می دهند؛ تا روند حاکم این چنین باشد، تأمین 

۱۳۰ هزار میلیارد تومان از محل فروش اموال تملیکی دولت، محقق نمی شود.
امیرآبادی تصریح کرد: اینکه نمایندگان مجلس احساس تکلیف کردند که کمک کنند و یک دولت انقلابی روی کار بیاید و مجلس 
و دولت برای حل مشکلات هماهنگ شوند، خوب است؛ ولی اگر سبب شود بحث نظارتی نمایندگان زیر سوال برود خوب نیست. 

قبول ندارم که نمایندگان با دولت تعارف دارند.
عضو هیئت رئیسه مجلس شورای اسلامی ضمن اشاره به موضوع اصلاح سیاست ارز دولتی بیان کرد: در قانون حذف ارز ترجیحی، 
اختیاراتی را به دولت داده ایم ولی در نهایت نمایندگان مسئولیت این مصوبه را باید بپذیرند. این طور نیست که اگر وزیری در اجرای 

قانون عملکرد خوبی نداشته باشد و حقوق مردم ضایع شود، نمایندگان ساکت بنشینند بلکه وارد میدان می شوند.
لازم است ۳-4 وزیر، یک معاون و چند استاندار تغییر کنند 

وی ضمن اشاره به عملکرد دولت یادآور شد: به نظرم لازم است سه چهار وزیر، یک معاون و چند استاندار تغییر کنند، چون حدود 
یک سال زمان برای نشان دادن عملکرد کافی بوده است. هیئت رئیسه مجلس از نمایندگان خواست برای استیضاح صبر کنند 
شاید رئیس جمهور بخواهد خودش کابینه را ترمیم کند. نمایندگان، روی عملکرد وزیر ارتباطات حرف دارند گرچه این دولت با دولت 
قبلی قابل مقایسه نیست ولی انتظار ما هم بیشتر است. امیرآبادی در رابطه با طرح شفافیت گفت: بنده جزء نویسندگان طرح اولیه 
شفافیت بودم و اولین نفر هم محمدباقر قالیباف آن را امضا کرد. البته برخی مخالفان دلایلی داشتند اما آنها مخالف اصل شفافیت 

نبودند. معتقدم اصل بر شفافیت است و بقیه فرع است. طرح شفافیت قوای سه گانه نیاز به ۵۰+۱ رأی دارد نه دو سوم نمایندگان!
عضو هیئت رئیسه مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: مقرر شده که در امور صنفی، مجلس ابتدا رأی گیری کند که آیا می خواهد 
درباره آن مسئله رأی گیری شفافی داشته باشد یا نه که رأی در مورد اول، شفاف خواهد بود یعنی مشخص می شود کدام نمایندگان 

موافق و کدام مخالف شفافیت هستند.
وی در ادامه ضمن اشاره به حقوق نمایندگان مجلس تاکید کرد: حقوق نمایندگان مجلس در حال حاضر ۱۸ میلیون تومان است 
ولی آنچه به عنوان دفتر و نیروها دریافت می کنند جزء حقوق محسوب نمی شود چون باید عین همان را هزینه کنند. برخی نمایندگان 

از این محل صرفه جویی کرده و کارت های کمک معیشتی به برخی مراجعان می دهند.
امیرآبادی فراهانی در پایان ضمن اشاره به عملکرد زاکانی در مرکز پژوهش های مجلس گفت: آقای زاکانی کارهایی را در مرکز 
پژوهش ها شروع و سپس رها کرد و رهاشدگی آثار زیان باری برای مرکز پژوهش ها به دنبال داشت، مثل افزایش نیروها و تغییر ساختار 
بدون تصویب هیئت امنا. من خود یک بار به تغییرات بدون تصویب اعتراض کردم. امروز نیز آقای نگاهداری هنوز نتوانسته است که 

این وضعیت به وجود آمده را اصلاح کند.

 یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: از نجابت، تحمل و صبر مردم می شود استفاده درست کرد؛ اما برداشت های 
دیگر صورت می گیرد که باعث می شود مردم را بیشتر ناراحت کند. 

این که  تریبون های نماز جمعه مطرح می شود مانند  از  ، درباره اظهاراتی که  حجت الاسلام مصطفی درایتی 
»گرانی ها آزمون الهی است« »مردم شرایط را تحمل کنند« در صورتی که در گذشته در موارد مشابه همه تقصیرها 
گردن دولت انداخته می شد و صحبت از امتحان الهی و صبر مردم نمی شد، گفت: در حوزه رفتار سیاسی و مدیریتی  
بعضی ها تصورشان از جامعه و مردم یک تصور خاص است؛ این افراد تلقی شان این است که اگر با فشار تبلیغاتی یک 
حرفی را مرتب تکرار کنند، مردم حرف ها و رفتارهای گذشته یادشان می رود که این نوع نگاه به مردم در بسیاری از 

امور دیده می شود. 
این فعال سیاسی اصلاح طلب خاطرنشان کرد: از نجابت، تحمل و صبر مردم می شود استفاده درست کرد؛ اما 

برداشت های دیگر صورت می گیرد که باعث می شود مردم را بیشتر ناراحت کند.
وی با بیان این که استانداردهای دوگانه را در بسیاری از مسائل مردم مشاهده می کنند، ادامه داد: ائمه جمعه، 
برخی رسانه ها و صدا و  سیما در گذشته هنگامی که کوچکترین مشکلی از لحاظ معیشتی برای جامعه پیش می آمد 
فریاد می  زدند و می گفتند از بی عرضگی، ناتوانی و غرب گرایی، مردم مستضعف گرفتار شده اند، اما امروز که این همه 
فشار های سنگین و گرفتاری های فوق العاده در امور معیشتی وجود دارد دستگاه های تبلیغاتی کشور اعم از رسمی و 

غیررسمی در حالی که مردم زیر چرخه گرانی شدیدی گرفتار شده اند، انتظار دیگری دارند.
درایتی بیان کرد: امروز به جای این که از مردم عذرخواهی شود و به نوعی همراهی داشته باشند برخی یک 
صحبت هایی می کنند که گهگاهی آدم و تصور می کند مقداری با مردم ناآشنا هستند و یا افرادی هستند که به نظر 
می رسد با درد، رنج و گرفتاری مردم  با این سطح گستردگی که در کشور وجود دارد آشنایی ندارند و آن را حس 

نمی کنند.
وی در گفت وگو باایلنا تاکید کرد: بله اگر گرانی ها امتحان الهی باشد؛ این امتحان بیشتر برای مدیران کشور است 
تا مردم. برخی از مسئولان امروز زمان امتحان نسبت به عملکردشان رسیده است. کسانی که به طور شایسته برای 
برخی مسئولیت ها انتخاب نشده اند، باید پاسخگو باشند. بازهم تکرار می کنم این امتحان مردم نیست؛ امتحان 
مسئولان کشور است که با عدم شایستگی تصمیمات کلانی در کشور می گیرند که نتیجه اش گرفتاری مردم می شود.

مردم استانداردهای دوگانه را در بسیاری از مسائل مشاهده می کنند 
وی اظهار کرد: اینگونه صحبت کردن با مردم نشانه عدم توجه به مشکلات و گرفتاری های مردم است. حداقل در 

مقام حرف هم که شده است بهتر است نمک روی زخم مردم نپاشند.
این فعال سیاسی اصلاح طلب درباره این که امروز این پرسش در جامعه به وجود آمده چرا علیرغم مشکلات پیش 
رو، تربیون های عمومی همه مشکلات را به گذشته ارجاع می دهند یا فقط از مردم انتظار تحمل دارند، گفت: اگرچه 
بسیاری از تربیون ها باید ارتباطشان با مردم بیشتر باشد اما متاسفانه این تریبون ها و تریبون های دیگری مانند صدا و 
سیما این گونه نیستند که بگوییم این ها تریبون های مردم هستند. لذا انتظار این که اینگونه تریبون ها همزبانی با مردم 

کنند یک مقدار غیرواقع بینانه است.

امیرآبادی عضو هیئت رئیسه مجلس :

منتظر ترمیم کابینه از سوی رئیس جمهور هستیم
درایتی فعال سیاسی اصلاح طلب: 

گرانی ها امتحان الهی مردم نیست؛ امتحان الهی مسئولان است
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در شهوت و خشم خود، زیاده 
روی مکن، که تو را بدنام می کنند.
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غرر الحکم : ح 10212

آخرین وضعیت بیماری کرونا در استان قم
سرپرست دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: در ۲۴ ساعت گذشته کسی از شهروندان قمی بر اثر کرونا فوت نکرد 
و هیچ تست کرونا در قم مثبت اعلام نشد.مهدی مصری در مورد آخرین وضعیت بیماری کرونا در استان قم اظهار 
داشت: در ۲۴ ساعت منتهی به هشتم خرداد ماه ۱۴۰۱، تعداد ۱۷ بیمار با علائم کرونا مثبت در قم پذیرش سرپایی 
شدند.وی با بیان اینکه در این مدت تعداد ۳ بیمار جدید با علائم قطعی بیماری کرونا بستری شدند، عنوان کرد: در 
۲۴ ساعت گذشته کسی از شهروندان قمی بر اثر کرونا فوت نکرد اما حال ۲ بیمار دیگر وخیم است و در مجموع تعداد 
۳۴ بیمار مشکوک به کرونا بستری هستند.سرپرست دانشگاه علوم پزشکی قم با بیان اینکه از تعداد ۳۱ تست انجام 
گرفته و هیچ تستی مثبت اعلام شده است، افزود: تاکنون تعداد یک میلیون و ۸۶۷ هزار و ۷۴۳ دُز واکسن کرونا در 

استان قم تزریق شده است.

سفر مدیر حوزه های علمیه به ایتالیا
مدیر حوزه های علمیه ایران به دعوت مراکز علمی و شخصیت های دینی ؛ به ایتالیا و واتیکان سفر کرد . آیت الله 
علیرضا اعرافی مدیر حوزه های علمیه ایران در این سفر علاوه بر دیدار با شخصیت های دینی و مذهبی ؛ در آیین 
بزرگداشت امام راحل که قرار است در شهر رم پایتخت ایتالیا برگزار شود ؛ سخنرانی خواهد کرد .حجج اسلام حاجی 
مقیمی معاون پژوهش و حسینی کوهساری رئیس مرکز ارتباطات و بین الملل حوزه ، آقای اعرافی را در این سفر 

همراهی می کنند.

دکتر پوتین را جواب کرد؟ 
بنابر گزارشی ادعا شده که ولادیمیر پوتین رئیس جمهور روسیه در حال از دست دادن بینایی خود است و به گفته 
پزشکان با توجه سرطان وی تنها سه سال فرصت برای زندگی دارد.به گزارش خبرآنلاین به نقل از میرر، یک منبع 
اطلاعاتی روسیه گفت که پوتین به "شکل شدید سرطان به سرعت در حال پیشرفت" مبتلا است و "دست و پاهای 
او به طور غیرقابل کنترلی می لرزند".به گفته این منبع پزشکان به اطلاع پوتین رسانده اند که وی تنها دو یا سه سال 
فرصت برای زندگی دارد.همچنین گفته شده که بیماری سبب از دست رفتن بینایی پوتین به طور تدریجی شده است.

فرزند خاوری؛ »تاجر الهام بخش« کانادا شد!
یک مجله پسر محمودرضا خاوری، مفسد اقتصادی فراری را به عنوان تاجر الهام بخش معرفی کرده است.مجله 
تایکون در یکی از شماره های اخیر خود اردوان )اردی( خاوری، پسر محمودرضا خاوری مدیرعامل پیشین بانک 
ملی ایران و از مجرمان محکوم شده در ایران به خاطر مشارکت در اختلاس ۳ هزار میلیارد تومانی را به عنوان “تاجر 
الهام بخش” سال ۲۰۲۲ انتخاب کرده است.در گزارش مجله تایکون درباره اردوان خاوری آمده است: »اردوان خاوری 
متعلق به خانواده ای است که چندین نسل سابقه کارآفرینی دارند و تجربه صد ها سال کسب و کار و ظرافت های آن 

به او ارث رسیده است.«

مرگ سالانه ۶۰هزار ایرانی به دلیل مواد دخانی
معاون بهداشت وزارت بهداشت بیان کرد: برخی تصور می کنند، چون دود قلیان از آب می گذرد مضر نیست، در 
صورتی که همین امر باعث نفوذ سموم قلیان به بدن می شود و در این زمینه اطلاع رسانی می کنیم. یک وعده قلیان 
به اندازه ۶۰ تا ۷۰ نخ سیگار ضرر دارد. ، دکتر کمال حیدری گفت: سالانه ۶۰ هزار نفر به دلیل مصرف دخانیات در 

کشور جان خود را از دست می دهند.

۵۰۱ زائر حج تمتع ۱4۰۱ انصراف دادند
مدیرکل دفتر ریاست و روابط عمومی سازمان حج و زیارت از انصراف ۵۰۱ زائر واجد شرایط حج ۱۴۰۱ خبر داد و 
گفت: این تعداد زائر انصراف داده برابر با ۱.۳۷ درصد از ۳۹ هزار و ۶۳۰ زائر مهمان خانه خدا در موسم حج است. 
وحید اسکندری  با بیان اینکه تاکنون ۳۵ هزار و ۸۴۱ نفر ثبت نام قطعی خود در سامانه را به انجام رسانده اند، اظهار 
داشت: از این تعداد ۶۹ زائر واجد شرایط که اقدامات خود را برای اعزام به عربستان انجام داده اند، کاروان های خود 

را رزرو کرده اند.

برکناری رئیس بنیاد شهید کلاردشت
رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران کلاردشت به دلیل درگیری با دونفر از اهالی روستای پیمبور که منجر به ضرب و 
جرح با داس و زخمی شدن آنها شده بود، از سوی مدیرکل بنیاد شهید استان ازسمت خود برکنار شد. سعید کهنسال 
مدیرکل بنیاد شهید مازندران بعد از اطلاع از موضوع در محل حاضر و رئیس بنیاد شهید کلاردشت را از سمت خود 
برکنار و نقی محمودی رئیس بنیان شهید چالوس را با حفظ سمت به عنوان سرپرست بنیاد شهید کلاردشت معرفی 

کرد.

کارشناس دانشگاه علوم پزشکی قم:

اعضای بدن جانباز قمی به بیماران اهدا شد
کارشناس مسوول واحد اهدای عضو دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: اعضای بدن جانباز قمی که پنجمین 

اهدای عضو ماندگار امسال است، به بیماران اهدا شد. 
ولی الله صمدی در این زمینه افزود: مرحوم محمود پارسانظر به علت تصادف و خونریزی دچار مرگ مغزی 
شده بود که با رضایت خانواده  نوع دوستش اعضای حیاتی این عزیز به چندین بیمار بدحال، زندگی و امید 

دوباره بخشید.
وی با بیان این که این مرحوم، ۵۰ ساله و از یادگاران دفاع مقدس و جانباز جنگ  تحمیلی بود، اضافه کرد: 

سال گذشته ۱۳ مورد اهدای عضو در استان قم انجام شد.
وی با بیان این که امکان برگشت به زندگی دوباره برای بیمار مغزی وجود ندارد، گفت: به دلیل بی اطلاعی 
خانواده ها و با وجود تعداد زیاد بیمار مرگ مغزی در قم متاسفانه این بیماران فوت می کنند و به مرحله اهدای 
عضو و پیوند اعضا نمی رسند.  صمدی ادامه داد: بیمار مرگ مغزی قبل از فوت می تواند ارگان های حیاتی 
مانند قلب، کلیه، پانکراس، ریه ها و روده و تا ۴۸ ساعت پس از فوت نیز می تواند نسوج و بافت ها مثل پوست، 
قرنیه، استخوان، تاندون و عضلات دریچه های قلب را اهدا نماید. وی بیان کرد: هر اهداکننده می تواند با 

اهدای اعضایی ازجمله قلب، ریه، کبد، پانکراس، روده و کلیه، یک تا هشت بیمار را از مرگ نجات دهد.
وی افزود: همچنین هر اهداکننده می تواند با اهدای دریچه قلب، رگ، تاندون ها، عضلات، استخوان، 

نسوج و بافت، زندگی یک تا ۵۳ بیمار را بهبود ببخشد.
کارشناس مسوول واحد پیوند اعضاء دانشگاه علوم پزشکی قم خاطرنشان کرد: از زمانی که مرگ مغزی 
بیماری اعلام می شود، می توان بیمار را با پیشرفته ترین تجهیزات پزشکی حداکثر تا ۱۲ روز نگهداری نمود، 
ولی در این مدت ارگان های حیاتی زیست پذیری خود را از دست می دهند و قابلیت فعالیت و توانایی ارگان ها 
ضعیف می شود. وی در ادامه با بیان این که پیوند کلیه بیشترین نیاز بیماران در لیست انتظار است،  ادامه داد: 
در حال حاضر بیش از ۱۷ هزار نفر در سطح کشور به دلیل نارسایی های کلیوی دیالیز می شوند و در لیست 
بیماران نیازمند پیوند کلیه قرار دارند. وی افزود: بخش ویژه پیوند کلیه در بیمارستان شهید بهشتی قم آماده و 

نیروی انسانی آن تامین شده که به محض اخذ مجوزها و تامین تجهیزات، راه اندازی خواهد شد.
متقاضیان دریافت کارت اهدای اعضا می توانند برای کسب اطلاعات بیشتر در این زمینه به سامانه واحد 

فراهم آوری اعضای پیوندی به نشانی اینترنتی www.ehda.ir مراجعه کنند.
  

فرمانده انتظامی استان قم خبرداد:

دستگیری سارقان بنزین خط لوله فرآورده های نفتی 
فرمانده انتظامی استان از دستگیری ۲ سارق که با سوراخ کردن خطوط لوله نفت و فرآورده های نفتی قصد 

قاچاق بنزین را داشتند خبر داد.
سردار سید محمود میر فیضی اظهارداشت: مأموران پاسگاه انتظامی دامشهر در پی کسب خبری مبنی 
بر اینکه ۲ نفر سارق با سوراخ کردن و تخریب خطوط لوله نفت و فرآورده های نفتی، قصد قاچاق بنزین به 
کشور های همسایه را دارند، بلافاصله موضوع در دستور کار این مأموران قرار گرفت. سردار میر فیضی افزود: 
مأموران پلیس با هماهنگی مقام قضایی و اعزام به محل مورد نظر مشاهده کردند، این ۲ نفر به صورت شبانه 
اقدام به سوراخ کردن و تخریب زیر ساخت های حیاتی خط لوله انتقال نفت و فرآورده های نفتی برای برداشت 
غیر مجاز بنزین با نصب هات تپ )ایجاد سوراخ روی لوله اصلی و نصب اتصالات و شیر فلکه( کرده اند. وی 
گفت: متهمان با همکاری مأموران حراست شرکت خطوط لوله مخابرات و نفت ایران دستگیر و آلات و ادوات 
آنان کشف و ضبط شد. فرمانده انتظامی افزود: متهمان طی تحقیقات اذعان داشتند در صورت موفق شدن 
در سرقت فرآورده های نفتی، قصد قاچاق و فروش آن به کشور های همسایه را داشتند. سردار میر فیضی 
گفت: افراد مذکور به همراه پرونده تشکیل شده برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضایی استان شدند.

 
فرمانده انتظامی شهرستان قم خبرداد:

کشف یک دستگاه موتورسنگین قاچاق 
فرمانده انتظامی شهرستان از کشف یک دستگاه موتور سنگین قاچاق به ارزش بیش از ۴میلیارد ریال خبر 

داد .
 سرهنگ امیر مختاری اظهارداشت: ماموران یگان امداد فرماندهی انتظامی شهرستان قم در پی اطلاع 
از اختفاء یک دستگاه موتور سیکلت سنگین قاچاق در یک منزل مسکونی، رسیدگی به موضوع را در دستور 

کار قرار دادند .
وی افزود: ماموران ضمن هماهنگي با مقام قضائي با ورود به منزل موصوف موتورسیکلت هندا هزار و ۳۰۰ 
سی سی مدل ۲۰۰۹ که فاقد هرگونه اسناد و مدارک بود را کشف که ارزش آن توسط کارشناسان بیش از 

۴میلیارد ریال اعلام شده است.
گونه  این  مشاهده  و  اطلاع  صورت  در  کرد،  درخواست  شهروندان  از  قم  شهرستان  انتظامی  فرمانده 
موتورسیکلت ها در سطح شهر موضوع را از طریق تماس با ۱۱۰ به مرکز فوریت های پلیسی استان اطلاع 

دهند.

رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی شهرقم مطرح کرد :

وجود فرصت های کم  نظیر 
سرمایه گذاری در پردیسان

رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی شهر قم گفت: فرصت های 
سرمایه گذاری خوبی در منطقه هشت وجود داشته که یکی از پروژه های در حال 

افتتاح آن مجموعه تفریحی کهکشان غدیر است.
سید محمدحسین دهناد در جلسه کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای 
اسلامی شهر قم که در  منطقه هشت شهرداری برگزار شد، با اشاره به اینکه این 
منطقه جزء یکی از مهم ترین مناطق مدیریت شهری قم است، اظهار کرد: منطقه 
هشت بالغ بر دو هزار هکتار مساحت دارد و بیش از ۱۵۰ هزار نفر در آن ساکن 

هستند.
وی با بیان اینکه این منطقه فرصت های مختلفی داشته و در کنار آن چالش ها 
و مشکلاتی هم دارد، ابراز کرد: البته وضعیت فعلی پردیسان با ۱۰ سال گذشته 

آن بسیار متفاوت است و کارهای زیربنایی خوبی در منطقه صورت گرفته است.
رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی شهر قم با اشاره به اینکه از 
شاخص ترین ویژگی های این منطقه سرانه بالای فضای سبز است، گفت: در حوزه 
شهرسازی توجه به مسجد محوری و محله محوری صورت گرفته است، همچنین 
فرصت های سرمایه گذاری خوبی در این منطقه وجود داشته که یکی از پروژه های 
در حال افتتاح آن مجموعه تفریحی کهکشان غدیر است و علاوه بر آن پروژه های 

تفریحی دیگری نیز در بوستان غدیر در حال اجراست.
وی خاطرنشان کرد: این منطقه چالش های زیادی هم داشته که روان آب ها و 
سیلاب ها و تعداد کم اتوبوس ها در سطح منطقه ازجمله این مشکلات است که 
راه اندازی خط بی آر تی محور آیت الله بروجردی می تواند بخش قابل توجهی از 

نیاز حمل ونقلی این منطقه را رفع کند.
از  امام صادق)ع(  و محور  پل شهید حججی  ادامه  اینکه  بر  تأکید  با  دهناد 
اولویت های مهم و اصلی این منطقه است، گفت: این پروژه ها در حوزه راه و 

شهرسازی بوده که باید پیگیری شود.
رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی شهر قم با بیان اینکه در 
آسفالت معابر و پل های عابر پیاده نیز کارهای خوبی در حال انجام است، افزود: 
احداث فضاهای ورزشی روباز در بوستان های منطقه هشت نیز مدنظر است که 
قطعاً مردم نیز از آن ها استقبال کرده و نشاط خوبی در این منطقه ایجاد می کند، 
معاونت حمل ونقل نگاه ویژه به این منطقه داشته باشند و انتظار است همه 

دست به دست هم دهیم تا خدمات درخور ساکنان این منطقه را ارائه دهیم.
  

مدیر امور شهری، روستایی و شوراهای استانداری قم  خبرداد:

ورود جدی و پرقدرت شهرداری
 به حل معضل موش ها 

مدیر امور شهری، روستایی و شوراهای استانداری قم با تأکید بر ورود جدی و 
پرقدرت شهرداری قم در حل معضل موش ها در شهر قم، گفت: علاوه بر نیروی 
انسانی و تجهیزات کارآمد شهرداری قم، سازمان جهاد کشاورزی در خصوص 
پاک سازی انهار، شرکت آب و فاضلاب در خصوص مدیریت فاضلاب های شهری، 
دانشگاه علوم پزشکی و مرکز بهداشت جهت صدور اخطار و تذکرات لازم به صنوف 

مختلف در اجرای این طرح همکاری دارند.
ابراهیم ملکی با اشاره به معضل زیادشدن موش ها در سطح کشور و استان 
داشت:  اظهار  اخیر،  هفته های  طی  مردم  برای  ایجادشده  مزاحمت های  و 
استانداری قم از چندین هفته قبل بر اساس اطلاعات سامانه ۱۳۷ شهرداری قم 
و بازدیدهای میدانی از سطح شهر، نسبت به ضرورت مبارزه و حل چالش تردد این 

جانوران به جمع بندی رسیده است.
مدیر امور شهری، روستایی و شوراهای استانداری قم ادامه داد: این طرح 
هم اکنون به صورت پایلوت در منطقه سه شهرداری قم آغاز شده و پس از بررسی 
خروجی اقدامات و احصا نقاط ضعف و قوت در تمام منطق هشت گانه شهری 

تعمیم داده خواهد شد.
وی با بیان اینکه مساله ازدیاد موش ها یک مشکل جهانی بوده و روند ازدیاد این 
جانوران در شهرهایی بزرگ جهان مشترک می باشد، گفت: مبارزه فیزیکی در گام 
اول این طرح برای تخریب لانه و جلوگیری از تغذیه این جانوران از پسماندهای 

شهری به خصوص پسماند برخی مشاغل موردعلاقه موش ها می باشد.
ملکی با تأکید بر ورود جدی و پرقدرت شهرداری قم در حل معضل موش ها در 
شهر قم، ابراز داشت: علاوه بر نیروی انسانی و تجهیزات کارآمد شهرداری قم، 
سازمان جهاد کشاورزی در خصوص پاک سازی انهار، شرکت آب و فاضلاب در 
خصوص مدیریت فاضلاب های شهری، دانشگاه علوم پزشکی و مرکز بهداشت 
جهت صدور اخطار و تذکرات لازم به صنوف مختلف در اجرای این طرح همکاری 

دارند.
وی با بیان اینکه یکی از عوامل بروز و شیوع بیماری های نوظهور در شهرهای 
بزرگ یکسان شدن محیط زندگی انسان و سایر جانوران ازجمله موش هاست، 
اضافه کرد: طبق بررسی های کارشناسان موش های موجود در شهر قم از نوع نرم 
یک بوده که تکثیر آن به شدت بالاست و دست کم حدود هر بیست ۴ بچه موش 

به دنیا می آورند.
 

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم :

هزینه نگهداری فضای سبز پردیسان 
بیش از سایر مناطق است

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم گفت: منطقه هشت تنها منطقه ای بوده که 
هزینه نگهداری فضای سبز آن بیشتر از خدمات شهری در منطقه و دیگر مناطق 

است و باید نگاه ویژه ای به موضوعات درآمدی این منطقه داشته باشیم.
عباس حلوایی زاده در جلسه کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی 
شهر قم که در منطقه هشت شهرداری برگزار شد، با اشاره به اینکه بسیاری از 
هزینه های منطقه پردیسان مربوط به مسکن مهر است، اظهار کرد: هرسال 
هزینه های زیادی برای جدول گذاری، احداث انهار، روکش آسفالت و نگهداری 
خیابان های واقع در این طرح ها می شود و این در حالی بوده که شهرداری منبع 

درآمدی از این قسمت ندارد.
وی خاطرنشان کرد: این منطقه تنها منطقه ای است که هزینه نگهداری فضای 

سبز آن بیشتر از خدمات شهری است و باید نگاه ویژه ای به نکات کنیم.
معاون فنی و عمرانی شهرداری قم با بیان اینکه مردم از ما نمی پذیرند که اجرای 
برخی طرح ها و پروژه ها بر عهده مسکن و شهرسازی است، گفت: باید در اجرای 
طرح مسکن ملی و زیرساخت های آن این مسائل به صورت شفاف لحاظ شود تا بار 

آن تنها بر دوش شهرداری قرار نگیرد.
 

یک عضو شورای اسلامی شهر قم  تاکید کرد:

ضرورت مطالبه عمومی
 برای احقاق حقوق منطقه پردیسان 

عضو شورای اسلامی شهر قم با تأکید بر اینکه باید تلاش کنیم احقاق حقوق 
منطقه پردیسان انجام شود تا بتوانیم برای آبادانی آن اقدام کنیم، گفت: اگر 
به دنبال جهش پردیسان هستیم باید حقوق داده شود تا بتوانیم برای تأمین 

زیرساخت ها و ارائه خدمات مطلوب به شهروندان هزینه کنیم.
ماشاالله سعادتمند در جلسه کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی 
شهر قم که در منطقه هشت شهرداری برگزار شد، با بیان اینکه موضوعات و 
مشکلات و تنگناهایی در پردیسان وجود دارد، اظهار کرد: ما باید با وحدت رویه 
مشکلات این منطقه را از دستگاه های مربوطه به ویژه مسکن و شهرسازی مطالبه 

کنیم.
وی با اشاره به اینکه درآمد شهرداری این منطقه بسیار محدود است و باید 
تعهدات دستگاه ها نسبت به این منطقه انجام شود گفت: حق شهرداری باید 
گرفته شود و لزومی ندارد به برخی نهادها و دستگاه ها برای ساخت وساز در منطقه 

پردیسان تخفیفاتی ارائه شود.

رییس ستاد آیین های فاطمی حرم مطهرحضرت معصومه)س( گفت: امسال 
برای دهه کرامت برگزاری حدود ۵۰ عنوان برنامه با شعار »خدمت کریمانه، جهاد 

عالمانه« در قم پیش بینی شده است. 
هادی محمودنژاد روز یکشنبه در گفت وگو با خبرنگاران، افزود: برنامه های حرم 
مطهر از عصر سه شنبه هفته جاری هم زمان با شب میلاد کریمه اهل بیت)س( با 

برگزاری مراسم تعویض پرچم و مداحی در صحن امام رضا)ع( آغاز می شود.
وی اضافه کرد: جشن های دهه کرامت هم زمان با روز میلاد حضرت معصومه)س( 
در حرم بانوی کرامت آغاز می شود و آیین اختتامیه نیز در حرم امام رضا)ع( هم زمان 

با میلاد امام رئوف خواهد بود.
حضرت  میلاد  روز  در  رضا)ع(  حضرت  حرم  تولیت  امسال  داد:  ادامه  وی 
معصومه)س( سخنران آیین خطبه خوانی خواهد بود که این برنامه ساعت ۸ با 
حضور تولیت آستان کریمه اهل بیت)س(، مهمانان و مدیران استانی ترتیب می 

یابد.
معاون اجرایی حرم حضرت معصومه)س( خاطرنشان کرد: صبح روز میلاد نیز 
آیین جاروکشی قبل از خطبه خوانی در صحن امام رضا)ع( اجرایی می شود که 

برنامه پذیرفته شده و ارزشمندی است.
با  آفتاب« ویژه دختران نوجوان و جوان  محمودنژاد گفت: همایش »دختران 
مشارکت آموزش وپرورش و معاونت زنان ریاست جمهوری ۱۱ خردادماه جاری 
ساعت ۱۷ با حضور تولیت حرم حضرت معصومه)س( و نماینده ریاست جمهوری 

در حوزه بانوان برگزار می شود.
وی تاکید کرد: بانوان و دختران باید سهم بیشتری از این آستان و جشن ها داشته 

باشند و امیدواریم بتوانیم خدمات ارزشمندی در این حوزه داشته باشیم.
وی با اشاره به اعزام سفیران کریمانه به برخی استان های کشور، بیان کرد: در 
طول دهه کرامت خادمان آستان در برخی استان ها، بیمارستان ها و فضاهای 
خدماتی با در دست داشتن پرچم حرم حاضر می شوند و برنامه های خاصی اجرایی 

می شود؛ حضور خادمان در برخی کشورها نیز برنامه ریزی شده است.
محمودنژاد همچنین با بیان این که وظیفه اصلی در آستان حضرت معصومه)س( 
نگهداری حرم به عنوان میراث و ارائه خدمت به حرم است، گفت: در ابتدای انقلاب 
کل زیربنای حرم با تمام توسعه ها ۱۴ هزار مترمربع بود که امروز به ۱۰۷ هزار 

مترمربع رسیده است که عمدتا در حوزه خدماتی و رفاهی توسعه یافته است.
به گفته وی، در دهه کرامت رونمایی از سقاخانه با ۱۴ آبخوری در ضلع جنوبی 
حرم، رونمایی از فاز دوم طرح کاشی کاری در صحن امام هادی)ع( و رونمایی از ۲ 
درب هنری در ایوان آینه که کار فوق العاده ارزشمند و هنرمندانه استه، برگزار خواهد 

شد.
این که  بر  تاکید  با  اهل بیت)س(  کریمه  حرم  فاطمی  آیین های  ستاد  رییس 
نمی توانیم به دلیل میراثی بودن مرمت قسمت هایی از حرم را انجام ندهیم، افزود: 
باید با حفظ آثار و رعایت دستورالعمل ها کار مرمت اجرایی شود و کاشی هایی که در 

محل قابل نگهداری نباشد به موزه منتقل می شود.
محمودنژاد همچنین با بیان این که عدم تامین منابع مالی علت اصلی ناتمام 
ماندن پروژه ضلع شرقی حرم مطهر از جمله کتابخانه و شبستان حضرت زهرا)س( 
باقی  مانده که شامل حوزه  از این طرح  از ۲۰ درصد  است، اضافه کرد: کمتر 

تاسیسات، برق و مکانیک می باشد و ۱۲۰ میلیارد تومان اعتبار نیاز است.
وی در ادامه با اشاره به این که حدود ۱۱ هزار خادم در حرم مطهر ارائه خدمت 
می کنند، بیان کرد: حدود ۲۸ خدمت در آستان حضرت معصومه)س( به زائران ارائه 

می شود که نسبت به آستان های مشابه آمار بالایی است.
به گفته وی، تعداد خادمان افتخاری حرم کریمه اهل بیت)س( نیز حدود هفت 

هزار نفر است.

حرم مطهر می تواند محفل و پناهگاه مناسبی برای پرورش دختران باشد 
معاون فرهنگی آستان حضرت معصومه)س( نیز در این جلسه با اشاره به شعار 
امسال دهه کرامت، گفت: سخنرانی و مداحی در روز میلاد، ظهر میلاد و شام 
میلاد، جشنواره کیک مادر و دختری، هر خادم یک محله، بوته گل تقدیم به تو و 

برنامه های کودکانه از جمله برنامه های دهه کرامت می باشد.
حجت الاسلام والمسلمین مهدی احمدی افزود: محفل شعر فاطمی، نمایشگاه 
حریم حرم، اجرای گروه سرود و نمایش ویژه برنامه هایی در صداوسیما با موضوع 

حضرت معصومه)س( از دیگر برنامه های دهه کرامت است.
وی همچنین با اشاره به ساخت فیلم حضرت معصومه)س(، اضافه کرد: این 
فیلم توسط سیمافیلم در حال تولید است، نگارش آن به اتمام رسیده و توسط 

حجت الاسلام والمسلمین عابدینی در حال رفع اشکال است.
وی با اشاره به اجرای برنامه هایی از جمله پویش فدای دخترم و جشنواره فاطمی،  
ادامه داد: حرم حضرت معصومه)س( به عنوان حرم دختر آل الله می تواند محفل و 

پناهگاه مناسبی برای پرورش دختران باشد.
احمدی تاکید کرد: هر چه به روز دختر بیشتر بپردازیم و به هویت دختر ایرانی و 

مسلمان اهمیت دهیم، جایگاه بانوان در جامعه ارتقا خواهد یافت.
وی همچنین گفت: شبستان حضرت زهرا)س( به عنوان شبستان بین المللی در 
نظر گرفته شده و بیشتر آیین های بین المللی به زبان های مختلف برای زبان های 

غیرایرانی در این مکان اجرایی می شود.
وی افزود: عمده مطالبی که به زائران غیرایرانی در حرم کریمه اهل بیت)س( ارائه 
می شود در زمینه اسلام، تشیع، حضرت معصومه)س(، انقلاب اسلامی و امام 
خمینی)ره( است. مدیر روابط عمومی و تبلیغات حرم حضرت معصومه )س( نیز 
با اشاره به فرصت ها و ویژگی های دهه کرامت امسال، گفت: با توجه به تاکیدات 
رهبری در استفاده حداکثری از ظرفیت های مختلف برای جهاد تبیین، حرم مطهر 

برنامه هایی در این راستا تنظیم نموده است.
حجت الاسلام والمسلمین علی قاسمی افزود: توجه به بعد تمدن سازی مکتب 
اهل بیت)ع( و هم زمانی دهه کرامت با ایام الله نیمه خرداد و رحلت امام خمینی)ره( 

فرصت دیگری است که در برنامه های این دهه بهره مند خواهیم شد.
وی اضافه کرد: توجه عمومی به زیارت و فرهنگ زیارت، بزرگداشت حضرت 
احمدبن موسی شاهچراغ)ع(، ضرورت گسترش خدمات کریمانه و گره گشایی 
با توجه به مشکلات اقتصادی اقشار مختلف جامعه، الگوسازی در  و مواسات 
شادی و نشاط مذهبی، برگزاری جشن هم زمان برای روز دختر و میلاد حضرت 
معصومه)س( و ایجاد احساس خوشایندی در دختران، وحدت و ارتباط بین همه 
محبان اهل بیت)س( از جمله رویکردهای مورد نظر در برنامه های حرم کریمه 

اهل بیت)س( در دهه کرامت است.

رییس ستاد آیین های فاطمی حرم مطهرحضرت معصومه)س(  خبرداد:

اجرای ۵۰ برنامه به مناسبت دهه کرامت

 جلوی گرانی ها را بگیرید، مردم روزهای سختی را سپری می کنند! 

طرح:سجاد جعفری

استاندار قم با اشاره افزایش ماندگاری زائرین 
و  دانست  استان  جدی  رویکردهای  از  یکی  را 
گفت: این مهم با ارتقاء زیرساخت هایی از جمله 

پارکینگ ها و اماکن اقامتی محقق خواهد شد.
ستاد  جلسه  در  شاهچراغی  سیدمحمدتقی 
)ره(،  خمینی  امام  ارتحال  سالگرد  بزرگداشت 
با اشاره به برنامه اعزام مردم قم به مرقد مطهر 
رهبر کبیر انقلاب اسلامی گفت: بهره گیری از 
ظرفیت های مردمی در این گونه برنامه ها بسیار 
مهم است و باید دستگاه ها آن را در اولویت قرار 

دهند.
دستگاه  تامین ۱۰۰  به  اشاره  با  شاهچراغی 

اتوبوس مورد نیاز کمیته اعزام توسط شهرداری 
ظرفیت  از  تا  کرد  خواهیم  تلاش  افزود:  قم 
عزاداران  اعزام  برای  نیز  دولتی  ادارات  سایر 
بهره بگیریم. شاهچراغی با تاکید بر لزوم اتخاذ 
بیان  اعزام  امکانات  تامین  برای  تمهیدات لازم 
کرد: مسئولیت این بخش از کار بر عهده معاونت 

سیاسی و امنیتی استانداری خواهد بود.
استاندار قم افزایش زائرین ورودی به قم در ایام 
الله ۱۴ و ۱۵ خرداد را مورد توجه قرار داد و افزود: 
با توجه به تعطیلات چند روزه و تجربه چندماهه 
گذشته، شاهد افزایش چشمگیر حضور زائرین 
طرح  افزود:  شاهچراغی  بود.  خواهیم  قم  در 

ترافیکی استان قم در ایام نیمه ی خرداد باید 
هرچه سریعتر آماده شده و برای استقرار زائرین 
و مسافرین و ارائه خدمات رفاهی مورد نیاز آن ها 
برنامه ریزی شود. وی افزایش ماندگاری زائرین 
و  دانست  استان  جدی  رویکردهای  از  یکی  را 
گفت: این مهم با ارتقاء زیرساخت هایی از جمله 

پارکینگ ها و اماکن اقامتی محقق خواهد شد.
بر کیفیت خدمات مورد  استاندار قم نظارت 
نیاز زائرین در ایام تعطیلات را مورد تاکید قرار 
داد و افزود: نظارت بر اصناف برای جلوگیری از 
کم فروشی و گران فروشی نیز باید در دستور کار 

دستگاه های مسئول باشد.

استاندار قم :

افزایش ماندگاری زائرین یکی از رویکردهای جدی استان  است

معاون بهبود تولیدات دامی سازمان جهاد کشاورزی قم گفت: جوجه ریزی 
مرغ  تخم گذار در اردیبهشت ماه امسال در این استان نسبت به مدت مشابه در 

سه سال گذشته، ۳۰ درصد افزایش یافته است. 
منصور دیان اردستانی  اظهارداشت :در حال حاضر بیش از ۲ و نیم قطعه 
نیمچه تخم گذار نیز در واحدهای مرغداری پرورش پولت استان موجود است 
که ذخیره ای مناسب برای جوان سازی و جایگزینی گله های تخم گذار استان و 

کشور محسوب می شود.
وی با اشاره به ظرفیت  بالای قم دربخش پرورش طیور، افزود: با توجه به 
افزایش سن گله های مرغ تخم گذار استان که کاهش عملکرد و بهره وری در 
زمینه تولید تخم مرغ را در پی داشت، با برنامه ریزی مناسب اقدام های لازم برای 
جوان  سازی گله ها صورت گرفت که از جمله نتایج آن حفظ و ارتقا جایگاه قم در 

زمینه تولید تخم مرغ است.
وی با بیان لزوم حمایت از فعالان صنعت مرغداری استان، ادامه داد: قم از 
جمله قطب های مهم تولید تخم مرغ  کشور به شمار می آید و تخم مرغ های تولید 
شده در واحدهای مرغداری آن علاوه بر پاسخ به نیاز داخلی استان در سایر 

مناطق کشور نیز عرضه می شود.
اردستانی گفت: ۱۷۰ واحد مرغداری تخم گذار در استان قم فعال است و در 
این استان روزانه بیش از ۲۵۰ تُن تخم مرغ تولید و برای تامین نیاز مردم به این 

محصول غذایی مهم به بازار مصرف عرضه می شود.
قم از جمله استان های برتر کشور ازنظر تراکم مرغداری های فعال است؛ این 
استان رشد قابل توجهی در صنعت طیور دارد و به طور میانگین هشت درصد 

نیاز تخم مرغ و سه درصد نیاز مرغ گوشتی کشور را تامین می کند.

معاون سازمان جهاد کشاورزی استان قم: 

۱۷۰ واحد مرغداری تخم گذار در استان قم فعال است 


